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Cena 90 tolarjev 

Direktor in glavni urednik Jože Cerovšek. Odgovorni urednik Novega tednika Branko Stamejčič. 

Razjarieni 
BI _ • • Na Grohatu so se planinci zameri-
l a • m M li biku, ki jih je zato več dni kar 
B B • B m poprek preganja l po planini. 

B B m s t r a n 19. 

Črne gradnje ob Šmartinskem jezeru 
Se pri spreminjanju namembnosti celjskega »morja« le kaj premika? Konec samovolji in samopaštvu. Vroča tema na strani 7. 
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—I wii i i ̂ mmmgggMiiBggggagsaggggag 

Mesec sejmov 
;Konec v Radgoni, 
[vino v Ljubljani, 
največji slovenski 
sejem, MOS, tik 
pred zdajci v Celju. 

Strani 5 in 6. 

Lep dan 
v Sedražu 

Ohranjajo ljudsko 
izročilo. Stran 17. 

Dviganje uteži 
Urankar - v Vele-
inje pregnani Don 
r Kihot. Stran 12. 

Vladna 
delegacija 

v Celju 
Avtocesta bo pri-

hodnje leto. 
Stran 2. 

RolfDmet 
Preko Hrvatov do 

sanj. Stran 13. 

Vojna, ženska in 
nekje daleč - mir 
Tragična zgodba Raze Kožljak, ki smo jo v Bosni spoznali kot ponosno in odločno žensko, 
zdaj pa je strta vdova. Stran 16. 

Prenova 
šolstva 

Na začetku šolskega 
leta veliko novosti 
- V celjski občini 
angleščina že v 4. 
razredu. S t ran 3. Akcije NT&RC 

Brezplačno v Gardaland, Pri vas doma, Fotolife, čez nekaj dni 
pa pri naročnikih doma in v vseh kioskih tudi posebni izdaji 
- Slikarjeva petica - ob razstavi Adija Arzenška v galeriji 
Mozaik in Sejemska petica - popolni vodič po celjskem medna-

rodnem obrtnem sejmu z nagradno igro NT&RC. 

26000 slovenskih otrok je 1.9. prvič sedlo v šolske klopi. 
Naj varno, srečno in uspešno nadaljujejo svojo poL 

S taksnimi tablami smo opremil 
polovico slovenskih Sol, 

ki 50 še posebej izpostavljene 
nevarnostim v prometu. 



z UREDNIKOVE MIZE 

Mesec pričakovani 
Pospremljeni z lepimi željami in bolj kot ne velikimi 

pričakovanji so se otroci, mali in veliki, v torek odpra-
vili v šole. Najbolj odgovorni za njihovo izobraževanje 
jim obetajo vsaj malo bolj prijazno šolo, kot so je bili 
deležni doslej. A če se malo spomnimo na lanske 
zaplete, proteste, negodovanja učiteljev in učencev, 
težko verjamemo, da se bodo lepe želje uresničile. Tam, 
kjer so že doslej skušali narediti šolo ne le izobraže-
valno. ampak tudi vzgojno, človeško, bo verjetno lažje 
kot drugod. Sklepi ali priporočila, pa četudi ministr-
stva ali kogarkoli že. ne morejo spremeniti utečenih 
navad in narave ljudi. 

Saj če bi lahko, bi nam bilo življenje lažje. Ne bi 
s takim strahom pričakovali, kaj se bo zgodilo, ko bo 
prenehal veljati moratorij na stečaje. Tisti, ki so se 
s stečaji bolj poglobljeno ukvarjali, ugotavljajo, da je 
bilo pred moratorijem tako in tako 40 odstotkov steča-
jev slovenskih podjetij programiranih. Odgovorni 
v podjetjih in veliki upniki so šli vanje zavestno, 
načrtno. S stečajem in oblikovanjem novih podjetij so 
si največji upniki povrnili dolgove, mali upniki so 
ostah praznih rok, velik del delavcev pa na cesti. Pa še 
nihče ni bil kaznovan - nasprotno - celo podporo občin-
skih in republiških organov so imeli, ugotavlja v stro-
koMni analizi Alenka Žnidaršič-Kranjc z Inštituta za 
kriminologijo pri Pra\ni fakulteti v Ljubljani. 

Polovica stečajev v letih 1989-1991 je bila posledica 
slabega poslovanja, ki so mu botrovala pedvsem 
nesposobna vodstva podjetij. Ne moremo pričakovati, 
da bodo isti ljudje postali čez noč pametnejši ali bolj 
pošteni. To velja za šolnike, za direktorje, pa seveda 
tudi naše stranke in poslance. Ti zadnji so celo v avgu-
stovski vročini našli še dovolj energije za medsebojne 
spore in obračunavanja. Se jim bodo v hladnejši jeseni 
ohladile glave? Morah bi se že enkrat dogovoriti in 
sprejeti vse potrebno za volitve, pa kaže, da jim je 
pamet prekrila skrb za lastno korist - strankarsko ali 
pa kar čisto osebno (če bo moja stranka dobila več 
glasov, lahko računam na boljši položaj), vse seveda 
zavito v lepo zastavo z napisom »Za narodov blagor«. 

Mi bomo pa še naprej negodovali nad prepiri in 
ponavljajočimi spravami, nad lažnivimi politiki in 
goljufivimi direktorji, nad brezdušnimi učitelji. Tako 
kot oni se ne moremo spremeniti čez noč. 

MILENA B. POKLIČ 

Stiska železarn 
je objektivna 
Gospodarski del vlade na obisku v Ceiiu - Prihodnje leto avtocesta do Vranskega 

Po Mariboru so podpredsednik sloven-
ske vlade Herman Rigelnik in resorni 
ministri za finance Mitja Gaspari, za in-
dustrijo in gradbeništvo Dušan Šešok, za 
delo Jožica Puhar in za planiranje Davo-
rin Kračun obiskali tudi Celje. Sodeloval 
je tudi direktor Slovenskih železarn An-
drej Ocvirk. 

Na pogovoru, kjer so bili navzoči di-
rektorji nekaterih celjskih podjetij in 
bank, je predsednik celjskega izvršnega 
sveta Mirko Krajnc v krajšem uvodu 
opozoril goste na nekatere gospodarske 
težave, ki tarejo Celje kot eno najstarej-
ših industrijskih središč v republiki. »Te-
ga doslej nismo obešali na veliki zvon, 
zdaj pa je čas, da se problema lotimo,« je 
dejal Krajnc. Tudi v Celju se trudijo, da 

bi podjetja in banke reševali in se tako 
izognili stečajem. Le tako bo mogoče ob-
držati več delovTiih mest. Trenutno je 
v Celju nezaposlenih okoli 3 tisoč delav-
cev, skoraj toliko ali pa še malo več pa jih 
je »odveč« v podjetjih. Dejstvo je, da je 
prav položaj v celjskem gospodarst\ai, ob 
mariborskem, najbolj kritičen. Mirko 
Krajnc je predstavnike vlade predvsem 
zaprosil za pojasnilo, kako bo z razvojem 
cestno — prometnega omrežja v Sloveniji, 
kjer imajo Celjani, ki so na pomembni 
prometnici, s tem velike težave. 

V pogovor so se vključili vsi gostje, ki 
so v glavnem ponavljali stališča sloven-

ske vlade, ki so jih razlagali že med obi-
skom v Mariboru. Gre za resen pristop 
k reševanju gospodarskih zapletov, kjer 
ne sme biti omahovanj in stranpoti. 

Podpredsednik slovenske vlade Her-
man Rigelnik je dejal, da je zasnova eko-
nomske politike pri obvladovanju infla-
cije usklajena s politiko Banke Slovenije. 
Ukrepi in vodenje kreditno monetarne 
politike, kot jo trenutno vodi Banka Slo-
venije, so pripeljali do tega, da je bila 
inflacija v juniju še na ravni 5,9 odstot-
ka, potem je padla na 4 in je zdaj okoli 
dva odstotka. »Menimo, da bo to trajalo 
tudi v prihodnje in ni razloga za to, da bi 
prišlo do novega inflacijskega vala. Z od-
loki smo zagotovili, da imamo odprto 
tržišče, zato je možen relativno visok 
uvoz, ki zbija cene na domačem trgu. Po 
drugi strani pa obvladujemo cene v jav-
nem sektorju,« je poudaril Rigelnik. 

V nadaljevanju je Riglnik govoril tudi 
o želji vlade, da s sindikati sklene social-
ni pakt. »Menim, da je to bistveno boljše, 
kot odrejati odnose med vlado in sindi-
kati z zakoni.« 

Seveda se niso izognili perečim pro-
blemom slovenskih železarn. "Železarne 
kot sistem so del javnega sektorja v Re-
publiki Sloveniji. Naše mnenje je, da je 
problem izredno hud, tako kar zadeva 
sam znesek izgub, ki je precejšnja obre-

menitev za državo, kot zaradi dejstva, da 
so železarne po razpadu Jugoslaviji 
ostale brez trga. Takšno ali drugačno poi 
krivanje izgube in tudi dokapitalizaciji 
železarn pravzaprav ne pomeni nič, kajfi 
železarnam daje odgovor na njihove 
vprašanje preživetja edino nov trg. Zato 
ne želimo samo privabiti tujega kapita\a, 
ampak predvsem pridobiti tuji trg. Pri 

tem je treba maksimalno izkoristit 
zmogljivosti železarn, ki naj bi delalt 
tisto, kar znajo delati. Težiti je trebi 
k proizvodnji še kvalitetnejših jekel il 
k temu, da ostane v železarnah čimvečji 
stopnja zaposlenosti,« je dejal Rigelnik. 

Na opozorili o katastrofalni prometn 
infrastrukturi območja pa je Rigelnik za 
goto vil, da bodo 1. julija prihodnje leti 
začeli z deli na odseku avtoceste Arji 
vas-Ločica. 

TONE VRABl 
Foto: EDO EINSPIELEI 

Mitja Gaspari: »Do konca leta moramo 
predvsem sprejeti nekatere zakone, ki 
naj bi uredili finančno poslovanje podje-
tij in finančno disciplino. Od slovenske-
ga parlamenta je odvisno, če bomo to 
uresničili. Gre za zakon o računovodst\'u 
skupaj z zakonom o gospodarski firmi, 
zakon o komercialni reviziji in še nekate-
re druge zakonske projekte. Pomembno 
je urediti finančno disciplino. Kot veste 
se plačevanje obveznosti ob zapadlosti 
izrecno slabša in to ne samo zato, ker ni 
denarja v obtoku, ampak tudi zato, ker 
so podjetja ugotovila, da je to bolj donos-
no. Poskušamo ugotoviti, kakšna kombi-
nacija ukrepov bi bila potrebna, da bi 
dosegli postopno izboljšanje te situacije. 
Čimprej je treba uvesti bolj rigorozne 
ukrepe finančne discipline in sicer v smi-
slu kaznovanja oziroma izterjave pogod-
beno določenih obveznosti. V tem prime-
ru je izredno pomembno, da se pravosod-
ni sistem, predvsem pa sodišča, prilago-
dijo novi stvarnosti. Prav zaradi nesolid-
nih plačilnih navad in prakse v Sloreniji, 
imamo velike težave tudi z mednarodnim 
denarnim skladom, ki takšne nediscipli-
ne in prakse v svojih odnosih s članicami 
ne tolerira.« 

Herman Rigelnik: »Vlada bo zastavljeiv 
naloge lahko korektno opravila le ol 
podpori parlamenta. Globoko sem pre-
pričan, da parlament ne bo mogel zaobiti 
težav in problemov tega gospodarskegi 
trenutka in da se bo moral do njih opre-
deliti ter sprejeti svoj del odgovornosti 
To pa brez oklevanj in zavlačevanj 
v naihitreišem možnem času.« 

Mitja Gaspari, Jožica Puhar in Herman Rigelnik. Stojita Anton Roječ in Mirko 
Krajnc. 

V ogenj z lastnimi poslanci 
»v Demokrat ični s t ranki upokojencev ugotavljajo, da 

spoštovanje in zaupanje do obljub, izrečenih pred prvimi 
demokrat ičnimi volitvami v Sloveniji, počasi plahnita. Zato 
bodo člani na bodočih volitvah glasovali za svoje poslance, 
ki bodo v par lamentu zagovarjal i stališča in program 
DESUS,« so med drugim zapisali člani celjskega območnega 
odbora v povabilu na II. shod stranke, ki bo v soboto, 5. 
septembra, ob 10. uri na Avtopoligonu Ljubečna. Shoda, ki 
ga bodo popestrili s kul turnim programom trnoveljske 
Zarje, se bo udeležil tudi predsednik DESUS Drago Lipič. 

' IS 

Več denarja za nova delovna mesta 
v mozirski občini načrtu-

jejo z uskladitvijo proraču-
na, s katero je Ministrstvo za 
finance povečalo občinske 
proračune za povprečno 39,9 
odstotkov, za 80 tisoč 661 to-
larjev več razpoložljivih 
sredstev za javno porabo. 

To so sklenili člani IZ\TŠ-
nega sveta občine Mozirje na 
30. redni seji. Pri razporedi-
tvi teh sredstev so predlagali 
selektiven pristop. Za inve-
sticije v družbenih dejavno-
stih so tako iz občinskega 
proračuna namenili dodat-
nih 6 milijonov tolarjev, na 
področju požarne varnosti 
tri milijone tolarjev,-za po-
speševanje kmeti jstva in od-
pravl jan je posledic suše 
2 mili jona tolarjev. V jesen-
skih mesecih nameravajo 
porabit i 5 milijonov tolarjev 
za nova delovna mesta. 

Po oceni predsednika Iz-

vršnega sveta občine Mozirje 
Alfreda Božiča gospodarstvo 
mozirske občine ni v zavid-
ljivem položaju.Proizvodnja 
je v prvem polletju 1992 
padla za 22 odstotkov, se-
dem podjet i j je polletje zak-

ljučilo z izgubo v skupnem 
znesku 397 milijonov to-
larjev. 

Na seji so predstavili tudi 
osnutek odloka o prostor-
skih ureditvenih pogojih za 
prostorsko celoto občine 

Mozirje in sklenili, da bodo 
podpisali pogodbo za konce-
sijo gospodarjenja v Logar-
ski dolini. 

GRETA SENIČ 

Teden upokojencev in invalidov 
Zveza društev upokojencev in invalidov laške občine 

pr ipravl ja med 7. in 12. septembrom vrsto športnih in 
rekreacijskih prireditev. Organizacijo XIV. t radic i -
onalnega Tedna upokojencev in invalidov občine 
Laško so omogočili in tudi f inančno podprli v številnih 
podjet j ih, društvih in občinski skupščini. 

IS 

Niso za Južno varianto 
Konec preteklega tedna je 

bil na Polzeli sestanek odbo-
ra KS Šempeter, T m a v a in 
Polzela za izgradnjo avtoce-
ste Arja vas - Ločica. Udele-
žili so se ga predstavniki 
omenjenih krajevnih skup-
nosti, poleg tega pa še Vane 
Gošnik, podpredsednik 
Skupščine republike Slove-
nije, in drugi. 

Po daljši razpravi, v kateri 
so predstavniki krajevnih 
skupnosti utemeljevali svoje 

nasprotovanje južni trasi av-
toceste, so sprejeli naslednji 
sklep: »Južna var ianta trase 
bodoče avtoceste Arja vas 
— Ločica pri Vranskem je ne-
sprejemljiva in jo kategorič-
no odklanjamo. Izvršni svet 
občine Žalec je dal v ja\Tio 
razpravo obe varianti , to je 
prvotno, osnovno traso, in 
južno traso. Kar pa je bila 
v razpravi po KS le južna 
trasa, smatramo, da razpra-
va ni bila veljavTia.« 

Na sestanku so konstitu 
irali odbor, ki mu predseduj 
Jani Marovt,. člani pa s 
predstavniki vseh treh KS i' 
Vane Gošnik. Odbor je edi« 
pristojen za razgovore z ob 
činskimi in republiškimi ot 
gani za izgradnjo avtocest 
Arja vas - Ločica. Sklenili s' 
da bodo v občini Žalec skl) 
cali t iskovno konferenco, fl 
kateri bodo s stališči odbof 
seznanili širšo javnost. 

T. TAVČAl 

Predstavitev v Mainzu 
Niti gospodarskega sodelovanja med celjskim območ-

jem in nemškim Mainzom sta prvi začeli spletati Ljub-
ljanska banka Splošna banka Celje in Sparkasse iz 
Mainza, v ponedeljek, 7. septembra pa pripravlja Celjska 
območna gospodarska zbornica v Mainzu predstavitev 
dela svojega gospodarstva. 

V Mainzu bodo svoje izdelke predstavili Zlatarne Celje, 
Keramika Liboje in Steklarna Rogaška Slatina, z razstavo 
svojih umetniških del pa bo sodeloval tudi slikar Goran 
Horvat. V kulturnem delu ob otvoritveni slovesnosti bo 
nastopil pianist Hinko Haas, Slovenijo bo predstavil naš 
poslanik v Bonnu dr. Boris Frlec, gospodarstvo celjskega 
območja pa direktor celjske območne GZ Celje mag. Franc 
Knafelc. Predstavitev dela celjskega gospodarstva se bo 
zaključila 10. oktobra. IS 
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Prenova šolstva 
f^ekaj novosti - V CeUu so osnovnošolce zvečine pričaloli otjnovUeni šolsid 
prostori in telovadnice - Angleščina v 4. razred 

Za novo šolsko leto so v Za-
vodu za šolstvo in šport Repu-
blike Slovenije in v pristojnem 
giinistrstvu pripravili nekaj 
povosti, s katerimi naj bi slo-
v e n s k a šola — gre pa predvsem 
iSi osnovno šolo - zakorakala 
bliže sodobni in kakovostni 
joli. Prenekateri starši so svoje 
malčke na vstop v šolo pri-
pravljali z besedami: »Uči se, 
da boš v življenju kasneje kaj 
znal!« — takšno pot pa ubirajo 
tudi pristojni za urejanje slo-
venskega šolstva. 

V uvodu naj omenimo le ve-
liko zanimanje šol za integri-
ran pouk, uvajanje treh oce-
njevalnih obdobij in didaktič-
no prenovo. Ministrstvo in za-
vod sta učiteljem tudi priporo-
čila, naj poskrbijo za sprotno 
in stalno preverjanje znanja 
- ocenjevanje pa naj odraža de-
jansko znanje učencev. Zato 
tudi priporočilo, da se ustna in 
pisna ocenjevanja najavijo 

vnaprej, šolarji pa naj ne bi 
pisali več kot dve nalogi na 
osnovnih in tri na srednjih šo-
lah v enem tednu. 

Po besedah svetovalke za 
osnovne šole prof. Vere Žužej 
s celjske enote Zavoda RS za 
šolstvo in šport so omenjene 
(pa tudi druge) novosti na raz-
polago šolam, ki lahko uvedejo 
tiste programe, za katere se 
odločijo učitelji. 

Najpomembnejše novosti, ki 
so jih za slovenske osnovno-
šolce pripravili za novo šolsko 
leto, so opisane tudi v publika-
ciji z naslovom Obvestila os-
novnim šolam za delo v . šol-
skem letu 1992/93. Iz nje pov-
zemamo najpomembnejše no-
vosti. 

Tri ocenjevalna 
obdobja 

Do lani je tri namesto štirih 
ocenjevalnih obdobij v Slove-
niji uvajalo 153 osnovnih šol. 

Sprotno spremljanje in zak-
ljučno vrednotenje treh oce-
njevalnih obdobij v 23 šolah je 
potrdilo pozitivno prakso treh 
ocenjevalnih obdobij. Nobena 
izmed osnovnih šol doslej ni 
izrazila želje, da bi prešla na-
zaj na štiri ocenjevalna ob-
dobja. 

Integriran pouk 
Projekt integriranega puka 

uvajajo v L in 2.razredu os-
novne šole. S tem projektom, 
so po besedah prof. Vere Žužej 
začeli že leta 1986. Projekt je 
po šolah celjske regije zelo pri-
soten že od vsega začetka. Prvi 
del tega projekta je strokovno 
spremljan, rezultati pa so ob-
javljeni v posebni publikaciji. 

Opisno ocenjevanje 
v nižjih razredih 

Naša država je ena redkih. 

ki učence v nižjih razredih OŠ 
še ocenjuje številčno. Tudi pri 
nas v zadnjem času praksa na-
rekuje potrebo po opisnem 
ocenjevanju. Študije dokazu-
jejo, da je opisno ocenjevanje 
povezano z notranjo motivaci-
jo, ki spodbuja otrokovo ak-
tivnost. V šolskem letu 1990/ 
91 se je 28 oddelkov v OŠ po 
Sloveniji vključilo v eksperi-
ment »Integriran pouk v pr-
vem razredu«. Poleg razvija-
nja in spremljanja vsebin in 

metod pouka, je bilo namesto 
številčnega zajeto tudi opisno 
ocenjevanje. 

Didaktična prenova 
Gre za didaktično prenovo 

predmeta Spoznavanje družbe 
v četrtem in petem razredu. Za 
ta predmet je pripravljen nov 
učni načrt, ki je prilagojen no-
vim razmeram v Sloveniji ozi-
roma v bivši Jugoslaviji. 

Tuji jeziki 
Pričetek poučevanja prvega 

tujega jezika naj bi pomaknili 
za leto ali dve navzdol, to je 
v tretji ali četrti razred osnov-
ne šole. V šolskem letu 1991/92 
je bil razpisan projekt »Tuji 
jeziki na razredni stopnji os-
novne šole« in vse pravočasno 
prijavljene šole ga uspešno iz-
vajajo s pomočjo sredstev, pri-
dobljenih iz republiških ali 
občinskih virov financiranja. 
Števila vključenih šol na*Za-
vodu letos niso širili, ne na-
sprotujejo pa zgodnejšemu 
učenju tujega jezika na pobu-
do staršev ali učiteljev na ti-
stih šolah, ki lahko zagotavlja-
jo strokovne, prostorske in fi-
nančne možnosti za ta pouk. 

Prenovljena oblačila 
celjskih šol 

v celjski občini je letos ne-
kaj več kot 7 tisoč 200 osnov-
nošolcev, čez poletje pa so pre-
novili in uredili prenekatero 
šolsko poslopje. Še lani so na-
mreč v občini zagotavljali de-
nar le za financiranje redne 
dejavnosti, letos pa so iz ob-
činskega proračima namenili 
tudi potreben denar za inve-
sticijsko vzdrževanje. 

Omenimo le prenovo proče-
lja in sanitarij na 3. osnovni 
šoli, preureditev sistema cen-
tralnega ogrevanja na OŠ Fra-
na Krajnca na Polulah, kjer so 
obnovili tudi telovadnico, ter 
obnovo strehe in sanitarij na 4. 
osnovni šoli. V frankolovski 
šoli so posodobili učilnice za 
tehnični pouk, na hudinjski 
uredili sistem prezračevanja 
telovadnice, obe telovadnici so 
obnovili tudi na Lavi, na Do-
brni pa so ob podu v telovad-
nici uredili še streho. Nekaj 
prenov na šolskih prostorih 
v celjski občini pa zaključujejo 
še v teh dneh. 

Ob novostih, ki prinašajo 
spremembe v programsko in 
vsebinsko delo na šolah, velja 
omeniti še v celjski občini do-
govorjeno (in financirano) 
uvedbo učenja tujega jezika 
v 4. razredih vseh osnovnih 
šol. Za zgodnejši uk angleščine 
(na Polulah pa tudi nemščine 
v 3. razredu) bodo starši za 
svoje otroke prispevali le zne-
sek, ki ga bodo odšteli za na-
kup delovnega zvezka. 

N.-M.S., IS 

KOMEN"!"IRAMO 

Sola brez revolucije 
Slovenski minister za šol-

stvo in šport dr.»Slavko Gaber 
fe že ob nastopu ministrovanja 
irdil, da hitre in korenite spre-
membe v šolstvu niso dobre. 
'Zato je tudi razumljiv začetek 
letošnjega šolskega leta, ki niti 
v osnovne niti v srednje šole ne 
Prinaša revolucionarnih spre-
memb. 

Nekaj jih seveda bo - a stro-
kovnjaki za šolstvo trdijo, da 
e tiste, ki so se v preteklih 
etih že obnesle kot poskusne 
Metode dela s šolarji. Omeni-
lo trimestre, integriran pouk 
1 didaktično prenovo v os-
novni šoli, kjer naj bi postopno 
^fešli tudi na opisno ocenjeva-
nje v prvih razredih. Okrožni-

ki sta jo ministrstvo in za-
'od šolam poslala ob začetku 
olskega leta, ne ukazuje - le 
^^iporoča. V dobro učencem 
""edlaga učiteljem sprotno in 
'^alno preverjanje znanja, pri 
^enjevanju pa naj bi se oboji 
^trudili, da bi se pokazalo 
^r največ znanja. Za torej pri-
^ročilo o napovedanem pis-

in ustnem ocenjevanju! 
Učitelji in ravnatelji so zveči-
^ zadovoljni z odločitvijo mi-
nistrstva in Zavoda za šolstvo 
® šport, ki sta se odrekla »na-
""^emu« uvajanju novosti 
'^olsko delo in šolam prepuš-
pa odločitev o tem, ali se bo-

za kakšno od novosti odlo-
ali ne. 

In če smo pri tem nekoliko 
kritični, lahko le ugotovimo, 
da imajo šole zdaj priložnost 
izkazati se za dobre, boljše in 
najboljše. Seveda pa tudi za 
slabe, takšne, ki ne bodo sledi-
le na nek način v državi le 
oblikovanemu cilju dobre in 
do učencev prijazne osnovne 
šole... Strokovna javnost, 
starši in učenci pa bi morali 
biti tisti, ki bodo imeli zadnjo 
besedo. 

IVANA STAMEJČIČ 

Praznovanje bo v Šeščah 
Občina Žalec praznuje svoj praznik v spo-

min na drugi slovenski tabor. Letošnje prazno-
vanje bo v Šeščah pri Preboldu, kjer se bo 
zvrstilo več kulturnih in športnih prireditev, 
nekaj pa jih bo tudi v Žalcu. Objavljamo spo-
red prireditev ob prazniku občine. 

Sobota, 5. september: 
ob 16. uri srečanje z dr. Parinom v Novem 

Kloštru 
ob 19. uri odprtje razstave likovnih del Malč-

ke Hribar v gasilskem domu Matke 
Nedelja, 6. septembra 
ob 8. uri šahovski turnir v dvorani gasilske-

ga doma Matke 
ob 10. uri Dan gasilca v Šeščah 
ob 10. uri nastop šolanih psov v Matkah 
Torek, 8. septembra 
ob 19. uri pogovor z akademsko slikarko 

Jelico Žuža v Občinski matični knjižnici 

v Žalcu 
Četrtek, 10. septembra 
koncert šansonov z Meri Avsenak in Boja-

nom Adamičem v Domu drugega slovenskega 
tabora 

Petek, 11. septembra 
ob 19. uri odprtje razstave umetniških foto-

grafij Joca Žnidaršiča v Savinovem razstav-
nem salonu v Žalcu 

ob 20. uri šaljivi kviz Smejemo se . . . v dvo-
rani gasilskega doma Matke 

Sobota, 12. septembra 
ob 15. uri srečanje borcev v Matkah 
ob 21.uri gledališka predstava Vdova Ro-

šlinka v izvedbi gledališke skupine Tabor 
v dvorani gasilskega doma Šešče 

Nedelja, 13. septembra 
ob 10. uri slavnostna seja zborov skupščine 

občine Žalec v Matkah. 

Kdai individualni 
toplotni merilci? 

v zadnji poplavi pred dve-
ma letoma je bilo močno pr i -
zadeto tudi toplotno omrežje 
v Celju, ki je bilo zato po-
trebno temelji te obnove. 
Z obnovo bodo zaključili le-
tos in tako bo škoda po po-
plavi le odpravljena. Škode 
je bilo za 60 milijonov tolar-
jev, polovico sredstev je za-
gotovila enota za toplotno 
oskrbo, ostanek pa so dobili 
z mednarodnim kreditom. 

V Celju so na bližnjo novo 
kuri lno sezono pripravljeni, 
saj so opravili vse potrebne 
remonte na večjih kuriščih. 
»Ni bojazni, da bi se kje ka j 
zataknilo,« je povedal Hinko 
Jordan, direktor poslovne 
enote toplotne oskrbe in do-
dal, da bodo letošnjo kuri lno 
sezono začeli brez kurišč, ki 
bi posebej onesnaževala 
ozračje. Potem, ko so odpra-

vili kurišče na mazut na Hu-
dinji , je ostalo le še kurišče 
na Lavi, ki pa ni nevarno za 
okolje. 

Pripravili so tudi š tudi jo 
o uva jan ju individualnih 
merilcev porabl jene toplote, 
ki so jo predložili Izvršnemu 
svetu v nadal jn jo obravnavo. 

Zanimivo je, da v Celju ni-
smo posebni potrošniki 
energije, saj smo nekje na re-
pu v Sloveniji ter v mejah 
evropskih normativov. 
V Sloveniji v poprečju pora-
bijo po 180 kilovatov, v Celju 
samo 100 na mesec. Zaradi 
racionalne porabe energije 
se tudi postavlja vprašanje 
racionalnosti uva jan ja me-
rilcev porabl jene toplotne 
energije, še zlasti zaradi ra -
zlično izoliranih stanovanj , 
različne lege in podobno. 

T.VRABL 

Jalovost 
mednarodnih 
Institucij in 
konferenc 

Celotni model medna-
rodne aktivnosti na po-
dročju Jugoslavije, v doku-
mentih Organizacije zdru-
ženih narodov namreč še 
vedno dosledno operirajo 
s terminom Jugoslavija, je 
na žalost skrčen le na pri-
sotnost profesionalne voj-
ske, od katere se včasih 
zmotno pričakuje, da bo 
reševala čisto politične na-
loge. Iz tega se seveda ne 
more izcimiti nič dobrega. 
Vojaki niso kvalificirani, 
da bi dajali politične ocene, 
tudi če so le te na nivoju 
arbitraže. Konec koncev to 
ni niti v njihovem interesu, 
niti ni del njihovega posla. 
Vojska je vojska, politika 
pa politika in v najboljšem 
(ali najslabšem?) primeru 
je prva instrument druge, 
nikakor pa ne more biti 
obratno. 

Vpletene strani v bal-
kanskem konfliktu so takš-
no perspektivo evidentno 
obrnile na glavo. Od vojske 
zahtevajo potrditev, da 
imajo prav edinole one, in 
da nasprotna stran vleče 
poteze, ki so v popolnem 
nasprotju z vsemi medna-
rodnimi zakoni. Enotni so 
le v načelu, kdor ni z nami 
je proti nam. Tuji vojaki 
seveda niso sposobni ures-
ničiti njihovih pričakovanj 
in jih tudi nikdar ne bodo. 

Če je kaj v tej vojni jasno 
in stoji kot prvi kategorični 
imperativ balkanskega 
klanja, ki mu na žalost ni 
videp konca, potem je to 
dejstvo, da nobena stran ne 
izbira sredstev in da so ne 
glede na to, kdo je vse sku-
paj začel, sedaj vsi enako 
krvavi. 

V interesu nekaterih je, 
da se ta vojna še ne bi kon-
čala in zato se vsako med-
narodno srečanje sprevrže 
v farso. London ni nobena 
izjema, veliko možnosti ni 
niti za Ženevo. Stvari na 
Balkanu se rešujejo z orož-
jem, tudi mednarodna 
skupnost pošilja na ozem-
lje le vojake, ki pa niso spo-

sobni uresničiti njenih pri-
čakovanj. V vseh delih biv-
še Jugoslavije, še posebno 
pa v BiH bo nujno potreb-
na civilna intervencija. 
Jasno je, da še dolgo po 
vojni Muslimani, Hrvati in 
Srbi ne bodo zaupali drug 
drugemu. Ko bodo (?) utih-
nili rafali, bo nastopil čas 
za tujo policijo in tuje raz-
sodnike. 

Evropska skupnost je 
v enem od svojih zadnjih 
dokumentov, ki je v množi-
ci neučinkovitih, eden red-
kih, ki podaja konkretno 
politično analizo, namreč, 
predlagali so vzpostavitev 
sedemčlanskega civilnega 
sodstva v BiH. V tej skupi-
ni bi bil po en predstavnik 
Hrvatov, Srbov in Musli-
manov, medtem ko bi bili 
štirje tuji državljani. Gre 
za intervencijo v okviru 
obstoječih modelov o suve-
renosti. Nekaj podobnega 
sledi tudi iz hrvaškega za-
kona o zaščiti manjšin. 

V BiH bo v vmesnem ob-
dobju nujno potreben neke 
vrste mednarodni protek-
torat, alternativa pa je raz-
pad BiH, kar je s stališča 
uradne hrvaške politike 
popolnoma nesprejemljivo. 
Razpad BiH postavlja pod 
vprašaj Hrvaško kot suve-
reno in demokratično drža-
vo. Hrvaška ne more biti 
demokratična država, če 
po vojni ne bo vzpostavila 
predvojnih meja. Hrvaška 
torej ne sme biti niti večja, 
niti manjša, kot je bila, 
preden je vstopila v vojno 
s Srbijo. 

Gotovo je, da bo v nekem 
času na Hrvaškem prišlo 
do prekinitve vojaških spo-
padov. Problemi se s tem še 
zdaleč ne bodo rešili, kajti 
zaradi ideoloških in teh-
ničnih razlogov niti ena od 
vpletenih strani še dolgo ne 
bo sposobna konstruktiv-
nega dialoga. Zato so v pri-
meru bivše Jugoslavije 
konference zgolj formalno 
in ne tudi vsebinsko sred-
stvo za reševanje krize. 

I Piše: ERIKA REPOVŽ 



Izvoz je najpomembnejši 
Pogovor z direktorjem Tovarne nogavic Polzela dipl. Ing. Alojzom Došlerjem 

Tovarna nogavic Polzela 
praznuje naslednji teden 65. 
oblctnico svojega delovanja. 
Ob tem jubileju smo se o tre-
nutnem gospodarskem doga-
janju v tovarni pogovarjali 
z njenim direktorjem Alojzem 
Došlerjem. 

Kakšna je proizvodnja v To-
varni nogavic Polzela? 

Pred leti je bil koncept pro-
izvodnje v Tovarni nogavic 
Polzela tak, da smo 70 odstot-
kov blaga izdelali za tržišče 
bivše Jugoslavije in 30 odstot-
kov za izvoz. Temu so bili po-
drejeni tudi investicijski in 
kadrovski cilji. Danes je polo-
žaj popolnoma spremenjen, saj 
se za izvoz proizvaja 90 od-
stotkov in za domači trg 10 
odstotkov izdelkov. 

Kako bi lahko primerjali 
prodajo na slovenskem in na 
tujih trgih? 

Slovensko tržišče za domače 
proizvode ni zaščiteno, ker je 
uvoz sproščen, carine pa so 
enake za repromaterial in za 
gotove izdelke. Čeprav meni-
mo. da je konkurenca absolut-
no zdrava, pa bi morali za ta 
konkurenčni boj imeti enake 
osnovne pogoje kot tuja po-
djetja. Kljub temu se že dolgo 
pripravljamo na konkurenco 
z boljšo kvaliteto dela. lepšim 
dizajnom in ugodnejšo ponud-
bo v cenovnem pogledu. V prid 
temu so dejstva, da že sedaj 
izvažamo najrazličnejše izdel-

ke iz ženskega, otroškega in 
moškega asortimana na naj-
zahtevnejše zahodnoe\Topske 
trge - v Nemčijo, Švico in na 
Nizozemsko, nekaj pa tudi 

v ZDA. Z agresivno in dina-
mično prodajno politiko na 
domačem trgu pa nam je kljub 
padcu kupne moči uspelo za-
držati glavni delež v prodajnih 
količinah. 

Kolikšen delež namenjate 
investicijam? 

' Letos smo vložili v nakup 
modernejše tehnologije mili-
jon in pol nemških mark, kar 
je z vidika naših potreb pre-
malo, z vidika likvidnostnih 

I razmer pa preveč. Upam, da se 
J bo vprašanje najemanja kredi-

tov za nakup opreme kmalu 
rešilo in bo potem tudi to po-
dročje lažje urejati. 

V tem času potekajo številne 
razprave o privatizaciji. Ali bo 
sprejem zakona o lastninjenju 
\'plival na preoblikovanje po-
djetja? 

Mi predvsem čakamo na ta 
zakon, na podlagi katerega bi 
se podjetje preoblikovalo 
v delniško družbo. Pri tem 
imamo ponudbe tudi za doka-
pitalizacijo tujega partnerja, 
če bo seveda obojestranski in-
teres. Naš cilj je vendarle, da 
bi večinski delež ostal v rokah 
delavcev. 

Slovenska tekstilna podjetja 
pesti kar nekaj težav. S kateri-
mi od njih se srečujete v To-
varni nogavic in kako bi po 
vašem mnenju vlada lahko po-
magala podjetjem? 

Izguba južnega trga je za 
nas pomenila tudi nekaj neiz-
terljivih terjatev, pomemben 
strošek pa je nastal s prestruk-
turiranjem proizvodnje na po-
večan izvoz. To in slabo vode-
nje tečajne politike ob visoki 
ceni kapitala sta povzročila 
slabšanje likvidnosti. Ob po-

manjkanju domače valute pa 
je potrebno veliko dogovarja-
nja z domačimi kupci za pla-
čevanje obveznosti. Od vlade 
predvsem pričakujemo sistem, 
ki bo dolgoročno omogočal 
enakovreden boj s konkuren-
co. To pa je zlasti tečajna poli-
tika, cena kapitala, vključeva-
nje v mednarodne kreditne po-
goje, lastninjenje in podobno. 

Kakšni so vaši načrti za pri-
hodnost? 

Dolgoročno načrtovanje je 
v tem trenutku sicer možno, 
vendar je zaradi mnogih nez-
nanih elementov zelo nekvali-
tetno. Zavedamo se, da nam ob 
tako majhnem domačem tržiš-
ču, kot je slovensko, ne preo-
stane drugega kot izvoz in bit-
ka, da čim več naše proizvod-
nje plasiramo v višji cenovTii 
razred. To pa je trenutno, ko 
vladata na zahodnoevropskem 
tržišču stagnacija in celo rece-
sija, seveda težje. 

KSENIJA TURNŠEK 
Foto: TONE TAVČAR 

Ena zadnjih naložb tovarni so bili najnovejši pletilni stroji 
Rumi. 

Ljubečna išče nove 
izdeliie in trge 

Tako kot večino podjetij 
celjske regije tudi Industrijo 
keramičnih, kisloodpornih in 
opečnih izdelkov Ljubečna pe-
stijo težave ob izgubi nekda-
njih jugoslovanskih trgov. 

Ponovno vzpostavljanje po-
slovnih vezi v podjetju ocenju-
jejo kot rizično, saj se postav-
lja vprašanje načina plačeva-
nja, plačilne sposobnosti in 
spoštovanja plačilnih rokov. 
Tudi slika v podjetju je dokaj 
nejasna. 25. odstotno zmanjša-
nje proizvodnje je posledica 
upada prodaje zaradi zmanj-
šanja kupne moči na segmentu 
porabe gradbenih materialov, 
zato so tudi polletni rezultati 
slabši kot običajno. 

Ljubečna bo rešitev skušala 
poiskati z razširitvijo asorti-
mana proizvodov in palete iz-
delkov ter z iskanjem novih tr-
gov. Izvoz ima vedno tudi svo-
jo stroškovno plat, kajti za-
hodni trgi so zasičeni, na njih 
je močna konkurenca, zato no-
vi proizvajalci le stežka prodi-

rajo, zlasti če ne dosegajo j 
evropskih normativov po teh-' 
noloških in produktivnostnih' 
merilih. Tudi ob morebitnem 
uspešnem nastopu Ljubečne 
na konvertibilnem trgu vod-
stvo podjetja ne pričakuje iz-
boljšanja ekonomičnosti, saj 
ga izbodbija nerealni tečaj de-
viznih valut. 

Ne glede na naštete težave 
pa zaenkrat še niso imeli pri-
merov odpuščanja delavcev ali 
neizplačevanja osebnih do-
hodkov, vendar je direktor 
Marjan Krajnc v svojih napo-
vedih previden: »Jeseni in po-
zimi, ko na trgu upade potreba 
po naših izdelkih, bomo prisi-
ljeni storiti ta nepriljubljen 
korak in nekaj delavcev posta-
viti na čakanje, v kolikor se 
razmere ne bodo v kratkem 
času spremenila, razmišljamo 
pa tudi o uvedbi sezonske pro-
izvodnje. S plačami še nismo 
imeli težav in se skušamo čim 
bolj držati obveznosti iz ko-
lektivne pogodbe.« 

PRIMOŽ ŠKERL 

Sltromna Libelina dediščina 
Libela iz Celja se je v začet-

ku julija transformirala 
v 9 hčerinskih družb. Ob pol-
letju so prikazali izgubo, ven-
dar le-ta izhaja iz finančnih 
razmerij. 

Kljub polni zaposlenosti 
v tem obdobju in znatno 
zmanjšanemu tržišču pa se jim 
je uspelo obdržati na trgu in 
v bilanci o poslovnih razmer-
jih izkazati pozitiven izid. Na 
zunanje trge (izven bivše Ju-
gosslavije) Libela še vedno po-
večuje izvoz, toda od domače-
ga tržišča je ostalo le 10 od-
stotkov poprejšnjega. Težave 
so toliko večje, ker je bilo po-
djetje pretežno jugoslovansko 

usmerjeno, z Makedonijo in 
Hr\'aško kot edinima poslovno 
sposobnima republikama biv-
še Jugoslavije pa še nimajo 
urejenih poslovnih odnosov. 

V jeseni pričakujejo močan 
pritisk upnikov, zato naj bi se 
Libela kmalu prestrukturirala 
v delniško družbo, nakar bi se 
s prodajo delnic terjatev spre-
menila v lastninski delež upni-
kov. Podjetje se bo kot tiso-
članski kolektiv težko obdrža-
lo (polovica zaposlenih 
v 9 hčerinskih podjetjih preje-
ma zajamčen osebni dohodek, 
ostali delavci pa so na čaka-
nju), saj preprosto ne morejo 
zagotoviti dovolj dela za vse. 

Generalni direktor Libelc 
Danilo Kotnik meni, da bo za 
izhod iz težav potrebno vložiti 
veliko naporov, zlasti zato, ker 
želijo obdržati celoten pro-
gram (proizvodnja tehtnic, 
tehtalnih sistemov in gorilne 
tehnike), kar bo ob blokira-
nem žiro računu, neustvarja-
nju akomulacije in ob razpola-
ganju z zastarelimi stroji in 
objekti, ki so tudi slabo izko-
riščeni, zelo težko izvedljivo 
zlasti ker morajo še veliko po-
storiti na razvoju, saj njihovi 
izdelki tehnološko precej zao-
stajajo za konkurenčnimi 
v Evropi. 

PRIMOŽ ŠKERL 

GOSPODARSKI BAROMETER 

Usoda SIGME še 
neznana 

Po uvedbi stečajnega po-
stopka v Sigmi Zabukovica je 
na zavodu za zaposlovanje 
v Žalcu prijavljenih 130 delav-
cev. Usoda Sigme pa bo verjet-
no znana čez dober mesec. 

150-letnica 
preboldske Tekstilne 

Tekstilna tovarna iz Prebol-
da praznuje letos 150. obletni-
co obstoja. S tem je tudi naj-
starejša tekstilna tovarna na 
Balkanu. Delavci Tekstilne so 
s samoodrekanjem tovarno ne-
nehno širili in modernizirali. 
Doma in v tujini je preboldska 

tovarna uspela s proizvodnjo 
ženskih hlačnih riogavic, načr-
tujejo pa tudi izdelavo tkanin 
širine 180 centimetrov in s tem 
možnost uveljavitve na zah-
tevnih evropskih trgih. 

Radenska se vrača 
na Madžarsko 

Radenska se je dogovorila 
z zasebno madžarsko firmo 
Vallalkozo o izvozu večjih ko-
ličin mineralne vode. Že leta 
1970 so iz Radenske poskusili 
plasirati na madžarsko tržišče 
svojo mineralno vodo, vendar 
je bila ta za Madžare predra-
ga. Lani pa se je povpraševa-
nje po tej pijači na madžar-
skem povečalo in Radenska se 

po dolgih letih znova vrača lU 
to tržišče. 

Izvoz Cinkarne 
Celjska Cinkarna je v letoš 

njem prvem polletju izvozili 
za okrog 17 milijonov dolarje 
izdelkov. Izvozne načrte j( 
Cinkarna presegla za tri od 
stotke. V primerjavi z enakiij 
obdobjem lani, so vrednost iz' 
voza povečali za 61 odstotkov 

Novi dizajni v EMG 
Nova emajlirana posoda, 

delana v celjskem Emu, je ni 
sveto\Tiem srečanju oblikoval 
cev v Ljubljani zbudila pre 
cejšnje zanimanje. Oblikovali 
sta jo Davorin in Peter Savnik 
EMO, ki pokriva kar četrtini 
evropskega trga emajlirart 
posode, bo nove dizajne na tr 
gu predstavil čez leto dni. i 

Izgube slovenskega 
gospodarstva 

Slovensko gospodarstvo j 
v prvi polovici leta ustvaril 
20 milijard tolarjev bruto dfl 
bička, dvanajst in pol milijal 
de tolarjev akumulacije i 
skoraj 69 milijard tolarjev iJ 
gub. Z izgubo je delelo 43 o<i 
stotkov vseh zaposlenih v sli 
venskem gospodarstvu, saiT 
11 odstotkov slovenskih p« 
djetij pa je takšnih, ki še t 
poznajo težav pri plačevanj 
računov. 

JANKO KOŠTOM^ 

PONUDBA IN POVPRAŠEVANJE 
Ponudba: 

- Podjetje BVD Trading iz 
Kranja nudi vse vrste zadrg 
v najširših barvnih paletah. 
Nudijo ugodne plačilne pogoje 
za podjetja in obrtnike. Infor-
macije: tel. 064/211-874 (Va-
nja Rupnik). 

- Madžarsko podjetje nudi 
patentiran prizvod - ultravijo-
lični dozimeter, ki se uporab-
lja pri sončenju za merjenje ja-
kosti ultravijoličnega žarče-
nja. Informacije: Informacij-
ska pisarna GZS, tel. 061/150-
1 2 2 . 

- Tiskarna Slovenija nudi 
poslovne prostore v centru 
Varšave, ki imajo izredno lego, 
lastne parkirne prostore, 

telefonskih priključkov in ve-
liko kvadraturo (450 m^ - kva-
dratura hodnikov). Cena je 
ugodna (od 18 do 20 dolarjev 
za kvadratni meter). Informa-
cije: tel. 061/191-107 (Viktor 
Ritonja). 

- Madžarsko podjetje Car-
pak Bt. nudi vse vrste trikota-
že. Informacije: tel. 36-62-46-
019 (Arpad Csemai). 

Povpraševanje: 
- Iščejo se proizvajalci vrt-

nih garnitur, vrtne opreme (lu-
či, tlaki, vodni motivi, klopi). 
Informacije: Informacijska pi-
sarna GZS, tel. 061/150-122. 

- Podjetje TAM inženiring 
in vzdrževanje išče 3000 kg je-

kleni nosilec INP 30. Informa-
cije: tel. 062/411-321 (Stane 
Majcen). 

Center za 
informacijski 
sistem 
Gospodarske 
ztx)rnice 
Slovenije 

Vse podrobnejše informacije 
dobite pri Centru za Informa-
cijski sistem Gospodarske 
Zbornice Slovenije, telefon 
(061) 150-122 interno 290, 292, 
293 ali direktno 215-631. 

PLIBERK AVSTRIJA 
Tečaj šilinga q n n Q | T 
v tem tednu; O9UU O I I 

PO ČEM SO DEVIZE? 



51 
MOS 92 se 
približuje 

Od 11. do 20. s e p t e m b r a 
bo v Cel ju jub i l e jn i 
- 25. M e d n a r o d n i o b r t n i 
se jem. S lovesno ga bo o d -
pr l p r e d s e d n i k v l ade Re-
p u b l i k e S loveni je dr . J a -
nez Drnovšek . Na 51 t isoč 
k v a d r a t n i h m e t r i h r a z -
stavTiih površ in se bo 
p reds t av i lo 1610 r a z s t a v -
I ja lcev iz Sloveni je , Av-
s t r i je , I ta l i je , Nemči je , 
Švice, H o n g Konga , T a -
ivana , Makedon i j e , H r v a -
ške t e r Bosne in Hercego-
vine. S e j e m s k a v r a t a bo -
do o d p r t a od 9. do 19. ure , 
za r az l iko od p r e j š n j i h let 
p a bo ce lo tno d r u ž a b n o 
d o g a j a n j e p r eneseno 
v cen te r mes ta na Tomši -
čev t rg . 

PRIMOŽ Š K E R L 

Zoper centralizacijo 
Pet celjskiti strank meni, da bi moraio volilno enoto za 
volitve v državni zbor sestavljati vseh osem občin območja 

Pet celjskih s t rank - novi-
narsko konferenco minuli pe-
tek so sklicali predstavniki 
Delavske s t ranke, krščanskih 
socialistov. Demokratske 
s t ranke upokojencev, sociali-
stov in S D P - se zavzema za 
takšno določitev volilnih enot 
za volitve v državni zbor, ki bo 
omogočala, da ostane osem 
občin celjskega območja še na-
prej povezanih tudi na politič-
nem področju. 

»Razbijanje utečenih, na-
ravno zaokroženih celot, ka-
kršna je s skupnimi in f ra -
s t rukturnimi , gospodarskimi, 
kul turnimi in še kakšnimi in-
teresi tudi celjska regija, ni 
skladno z Ustavo,« meni pred-
sednik celjskega odbora SDP 
Željko Cigler, ki poudar ja , da 

zahteve za novo določitev vo-
lilne enote p r iha ja jo tudi iz 
drugih občin celjskega območ-
ja. Tako je na petkovi novinar-
ski konferenci govoril tudi 
v imenu prenoviteljev iz osta-
lih občin, za novo oblikovanje 
volilne enote pa se zavzemajo 
tudi v d m g i h s t rankah ter ne-
kater ih občinskih skupščinah. 

Ob zahtevi, da se meje volil-
nih enot za volitve v državni 
zbor določijo tako, da bodo 
resnično upoštevani tudi regi-
onalni interesi je bilo slišati še 
pomisleke, k a j ima skupnega 
Laško s Črnomljem in Novim 
mestom ali kako je Maribor 
bližje interesom Slovenskih 
Konjic in Šmar ja , Celje pa ko-
roškim o b č i n a m . . . V Celju ko-
nec koncev nas ta ja projekt 

razvojnega koncepta območja 
s poudarkom na celjski občini 
kot središču regije, s takšnim 
»umetnim« določanjem volil-
nih enot pa bi se lahko celo 
zgodilo, da bi ob celjski regiji 
še kakšno območje ostalo brez 
svojega predstavnika v držav-
nem zboru. 

Željko Cigler meni, da je 
zdajšnj i predlog naravnan 
v prid s t rankarskim vodstvom 
in Ljubl jančanom, ki bodo 
kandidiral i za mesta v držav-
nem zboru. Zaradi tega tudi 
odločni protesti iz številnih 
slovenskih občin in s t rank, ki 
so zvečine utemeljeni tudi na 
ustavnem določilu o regional-
nem razvoju Slovenije. 

I.STAMEJCIČ 

Našli okostje Valvasorjevega prednika 
Pivovarna Laško se je odločila za te-

meljito obnovo hotela Sa\ ' inja v centru 
Laškega, sa j želi iz objekta naredi t i pri-
vlačen prostor za domačega in tujega go-
sta. Z deli pri s t ranskih prostorih so za-
čeli že pred tedni, ko so tudi naleteli na 
zanimive arheološke najdbe. 

Dela pri arheoloških na jdbah je vodil 
arheolog Mat jaž Novšak: »Manj kot me-
ter globoko smo našli ostanke gotske 
cerkve Sv. Elizabete s tlorisom in skoraj 
v celoti ohranjenima zahodno in južno 
steno. Našli smo tudi grobnico in origi-
nalno kr ipto ter okostje Ivana Kersnika 
Valvasorja iz 16. stoletja, ki je prvi ple-

mič iz rodbine Valvasor in dal jni poto-
mec Janeza Vajkarda Valvasorja. Našli 
smo tudi petnajs t kosov različnih razbi-
tih posod hišne keramike iz zgodnjega 
halštatskega obdobja od 9. do 7. s tolet ja 
pred našim štetjem. Vse na jdeno smo dali 
v strokovno obdelavo, bo pa prav gotovo 
lep prispevek k odkr ivanju zgodovine 
Laškega.« 

Projekt obnove hotela je pripravil An-
drej Kemer, zasnovan pa je tako, da bodo 
skozi hotel vodile javne poti v različne 
smeri. V kletnih prostorih bodo uredili 
gostinsko ponudbo piva in vina na visoki 
ravni. V prvi etaži bo kavarna, ki bo 

povezana s petimi do šestimi apar tmaj i 
in raznimi trgovinicami in lokalčki. Na 
vrhu bo rezer\dran prostor za mini casi-
no. Ob spremembi hiše bodo n jen zunanj i 
izgled vrnili v prejšnje s tanje. Spodnji , 
gostinski del, bo Pivovarna, ki je lastnik, 
povsem opremila in tako zavezala tiste, 
ki bodo pokupil i lokalčke, da bodo rav-
nali podobno. Popolnoma obnovljen ob-
jekt hotela Savinja s pivsko in vinsko 
kletjo ter vr tom na j bi bil končan do 
prihodnjega Piva in cvetja, vsekakor pa 
bo izjemna pridobitev za k ra j in ljudi, ki 
van j pr iha ja jo . 

TONE VRABL 

Pretežno tuji gostje 
V Celju imamo tr i hotele B in en hotel C kategorije 

s skupa j 333 ležišči. V poletnem času je zasedenost kapa-
citet v hotelu Celeia man j kot 25-odstotna. Največ gostov 
je v hotelu Evropa, k jer je od stodvajset ih ležišč pov-
prečno petinštirideset zasedenih. V Evropi imajo kar 
osemdeset odstotkov tuj ih gostov, večinoma iz zahodne 
Evrope. Tudi v hotelu Mene prevladujejo tuj i gostje, okrog 
trideset odstotkov pa je domačih. V hotelu Turška mačka 
ocenjujejo, da je letošnja poletna sezona nekoliko slabša 
od predlanske, saj imajo zasedenih približno 35 odstotkov 
kapacitet . Sicer pa so s celoletnim obiskom zadovoljni,le-
žišča so 80 do 90-odstotno zasedena. 

V celjskih hotelih večinoma prebivajo domači in tuj i 
poslovni par tner j i celjskih podje t i j , predvsem Kovino-
tehne, nekaj je stalnih gostov, precej l judi pa v Celju 
prenoči le kakšno noč. V času Mednarodnega obrtnega 
sejma 92 pr ičakuje jo v celjskih hotelih povečano število 
gostov, v hotelu Celeia pa imajo do izteka letošnjega leta 
že nekaj rezervacij i tal i janskih lovcev. 

GRETA SENIČ 

Plin V celem Celju 
Letos so delavci pl inarne 

zgradili plinovod Nova vas-
Ostrožno in obnovili plinovod-
no omrežje na delu Otoka, k jer 
so na novo priključili 16 hiš. 
Obnovili so plinovod v Zidan-
ško \ i ulici, na Šlandrovem t r -
gu in dokončali vode v Malga-
jevi ulici. 

Po izjavi d i rektor ja Pl inarne 
Celje Jur i ja Čemiča bodo do 
konca leta obnovili še plino-
vod v Kersnikovi ulici in na -
daljevali s pl inif ikacijo na 
Aljaževem hribu. Skalni kleti 
in okoliških zaselkih. Z deli 
nada l ju je jo v Novi vasi proti 
Dobrovi, v Šmar je t i in na 
Ostrožnem. Do konca leta bo 

novih okoli 450 porabnikov 
plina. Število prikl jučkov je 
zda j neomejeno, ker je omrežje 
speljano po vsem mestu in to 
se bo kmalu poznalo tudi pr i 
kakovosti celjskega zraka, sa j 
je plin energetsko in ekološko 
mnogo čistejši od premoga ali 
plinskega olja. Kmalu bo vse 
Celje oskrbovano z zemeljskim 
plinom, tako da na j bi doseda-
nj i »mešani« plin ostal samo za 
rezervo. Trenutno s tane plin-
ski priključek v poprečju 280 
tisoč tolarjev. Porabniki pr i 
zamenjavi zaradi prehoda 
z mestnega na zemeljski plin 
ne bodo imeli stroškov. 

T. VRABL 

Celjani na počitnicah 
Kljub suši v denarnici in ne-

ugodnim razmeram v sosednji 
Hrvaški se Celjani letos niso 
odrekli počitnicam. Največ 
ljudi se je odločilo za letovanje 
v Istri, sa j so bile cene tako za 
apar tmaje kot tudi za polpen-
zione v hotelih izredno 
ugodne. 

Letovati je bilo mogoče že 
za 100 nemških mark na začet-
ku sezone, kasneje pa so se ce-
ne povzpele na povprečno 190 

mark. Nekater i malo pogum-
nejši so se na počitnice odpra-
vili tudi na otoke Kvamerske-
ga zaliva, vendar ne dlje kot 
do Lošinja. Nekoliko manjše je 
bilo zan imanje za letovanje ob 
slovenski obali, saj je bilo tre-
ba za polpenzion odšteti od 50 
do 75 mark na dan. Tisti, ki so 
se na dopust odpravljal i v tuj i -
no, so večinoma izbrali Špani-
jo, Ibizo ali Timizijo, pa tudi 
Turčijo, Malto in Ciper. Tudi 

na Kanarsk ih in Karibskih 
otokih ter na Floridi je bilo 
mogoče počitnikovati , cene pa 
so se gibale med 1700 in 4 tisoč 
markami . V celjskih turist ič-
nih agencijah so s poslovanjem 
v pr imerjavi z lanskim letom 
in glede na razmere zelo zado-
voljni, prodal i pa so od 80 do 
100 odstotkov vseh pripravl je-
nih aranžmajev. 

GRETA SENIČ 

REKLI SO 

Nataša Sternad, vodnica po 
Rimski nekropoli pri Turistič-
nem društvu Šempeter: »Z 
obiskom smo letos zadovoljni. 
Do sedaj je nekropolo obiskalo 
okrog 11 tisoč obiskovalcev, 
od tega je bilo tisoč tujcev. 
Največ naših gostov pr ide 
z organiziranimi izleti. V tej 
vročini je obiskovalcev nekoli-
ko manj , računamo pa, da se 
bo v zgodnji jeseni obisk spet 
povečal. Bolj obiskan pa je naš 
drugi turistični objekt, jama 
Pekel. Tam smo zabeležili 20 
tisoč gostov, seveda pa tudi tu-
ka j računamo, da se jih bo do 
konca sezone še kar nekaj na-
bralo.« 

T. TAVČAR 

POLZELA tovarna nogavic, p.o., Polzela 
prodaja naslednja stanovanja v blokovskem naselju v centru Polzele: 
- enosobno stanovanje, Polzela 210, 36,36m^, 3. nadstropje cena: 1.115.735,00 SIT 
- enosobno stanovanje, Polzela 210, 34,38 m ,̂ 1. nadstropje cena: 1.054.977,00 SIT 
- enosobno stanovanje, Polzela 208, 33,10 m ,̂ 5. nadstropje cena: 985.228,00 SIT 
- enosobno stanovanje, Polzela 207 B, 41,99m2, 3. nadstropje cena: 1.352.290,00 SIT 
- enoinpolsobno stanovanje, Polzela 205 a, 50,32 m ,̂ 3. nadstropje cena: 1.474.504,00 SIT 
- dvoinpolsobno stanovanje, Polzela 205 c, 76,38 m ,̂ 5. nadstropje cena: 2.182.508,00 SIT 
- dvosobno stanovanje, Polzela 233, 58,92 m ,̂ 4. nadstropje cena: 1.716.208,00 SIT 
- dvosobno stanovanje. Polzela 233, 57,40 m ,̂ 3. nadstropje cena: 1.683.043,00 SIT 
- dvosobno stanovanje, Polzela 208, 49,46 m ,̂ 1. nadstropje cena: 1.411.942,00 SIT 
- dvosobno stanovanje, Polzela 205, 53,42 m ,̂ 5. nadstropje cena: 1.245.838,00 SIT 
- dvosobno stanovanje, Polzela 207, 50,98 m ,̂ 5. nadstropje cena: 1.455.334,00 SIT 

Dodatne informacije lahko interesenti dobijo na sedežu podjetja oz. po telefonu 721-211 

NA SONČNI STRANI ALP 
POBOŽNE ŽELJE CE-

UANOV?- V Celju in okoli-
ci buri duhove predlog za iz-
dajo zakona o določitvi volil-
nih enot za volitve poslancev 
v državni zbor. V sporočilu 
za javnost pet strank (od teh 
dve vladni, kot so socialisti 
in prenovitelji) očita sloven-
ski vladi (med njimi torej so-
cialisti »svojemu« predsedni-
ku vlade mag. Viktorju Žak-
Iju), da »administrativno 
razbija regije po Sloveniji«. 

Po tem sporočilu Celjani 
ne marajo v svoji volilni eno-
ti Korošcev, ampak hočejo 
očitno bolj sprejemljive sose-
de, kot so Laščani, Konjičani 
in Šmarčani, ki jih »povezu-
jejo gospodarski in politični 
interesi«. 

Če bodo v sredo delegati 
v slovenski skupščini napo-
sled sprejeli zakon o volitvah 
v državni zbor (90 poslancev, 
od teh obvezno po eden iz 
madžarske in italijanske 
skupnosti), bo v njem tudi 
določeno, da bo v Sloveniji 
8 volilnih enot, v vsaki pa 11 
volilnih okrajev (88 poslan-
cev). Pri tem je ustavna ko-
misija sprejela možnost od-
stopanja plus ali minus 5 od-
stotkov od povprečnega šte-
vila prebivalcev v volilni 
enoti. Razpon je torej možen 
od (-5%) 237.372 do (+5%) 
262.359 prebivalcev. 

In kako je s Celjani? V V. 
volilni enoti naj bi bile obči-
ne Celje, Dravograd, Mozir-
je, Radlje, Ravne, Slovenj-
^adec, Velenje, Žalec in 
Šentjur, skupaj 259.423 pre-
bivalcev. Ti naj bi volili po 
2 poslanca v Celju, Velenju 
in Žalcu, po 1 v Mozirju, 
Šentjurju, na Ravnah in 
v Slovenjgradcu, enega po-
slanca pa skupaj Dravograd 
in Radlje. 

Nezadovoljneži v Celju 
predlagajo, naj bi se odkriža-
11 Korošcev in hočejo biti 
skupaj z občinami Laško, 
Slovenske Konjice in Šmarje 
pri Jelšah. Kar zadeva števi-
lo prebivalcev, bi se izteklo, 
saj bi V. volilna enota po no-
vem imela 258.441 prebival-
cev, tudi število poslancev bi 
ostalo enako -11. 

Zadeva je na videz prepro-
sta, v resnici pa ni tako. Ob-
čine, ki se jih Celjani otepajo, 
bi morali priključiti VIL vo-
lilni enoti (Maribor), ki bi si-
cer izgubila Šmarje in Slo-
venske Konjice, vendar bi 
število prebivalcev vseeno 
prebilo dogovorjeno mejo, 
saj bi bilo v njej kar 281.776 
prebivalcev, ki bi volili kar 
12 poslancev, kar je spet pro-
ti določbam volilnega zako-
na. In ker bi s tem VI. volilni 
enoti (Posavje, Zasavje, Do-
lenjska, Bela krajina) odvzeli 
19.120 prebivalcev Laškega, 
bi ta padla pod dovoljeno 
povprečje - na 224.330 pre-
bivalcev v volilni enoti in vo-
lili bi le 10 poslancev. 

Pripombe prihajajo sicer 
tudi od drugod, saj Kamni-
čani niso zadovoljni, da so 
skupaj z občani Idrije, Metli-
čani trdijo, da nimajo veliko 
skupnega s Trbovljami, Tol-
minci so padli v skupno vo-
lilno enoto z obmorskimi ob-
činami. Vendar je dejstvo, da 
volilne enote zajemajo od 
5 do 11 sosednjih občin, da so 
v 39 primerih občine en vo-
lilni okraj, da je 17 občin 
z velikim številom prebival-
cev razdeljenih na več okra-
jev (rekorder je Maribor s 7) 
in da le trije volilni okraji 
zajemajo območje dveh ob-
čin (Cerknica-Logatec, Dra-
vograd-Radlje in Črnomelj-
-Metlika), v katerih volijo 
skupaj po enega poslanca. 

BREZ DRAGIH DARIL 
- Manj hude krvi bo v skupš-
čini povzročil zakon o volil-
nih enotah za predstavnike 
lokalnih interesov v držav-
nem svetu (40 svetnikov), saj 
so Celjani skupaj z Laščani, 
Konjičani, Šentiurčani, 

Šmarčani in Žalčani (vendar 
je tu Slovenija razdeljena na 
19 volilnih enot, v vsaki voli-
jo po 1 svetnika). Z zakoni 
naj bi naredili red tudi pri 
funkcionarjih, pri političnih 
strankah, poslancih, v volilni 
kampanji in evidenci volilne 
pravice. 

Najmanj sporen naj bi bil 
predlog zakona o nezdružlji-
vosti opravljanja javne funk-
cije s pridobitno dejavnostjo, 
ki m^ drugim predlaga, da 
»funkcionar v zvezi z oprav-
ljanjem funkcije ne sme 
sprejemati daril večjih vred-
nosti« (večjo vrednost pome-
ni darilo, ki presega pol pla-
če mesečne funkcionarja). 

Za vse funkcionarje, od 
predsednika države do lokal-
nih oblastnikov, tudi velja, 
da morajo posebnim komisi-
jam, ki bodo voljene, v enem 
mesecu po nastopu funkcije 
predložiti podatke o svojem 
premoženju. Med drugim 
morajo navesti tudi premič-
nine večje vrednosti (od 
500.000 tolarjev naprej). 

DESET TOLARJEV ZA 
GLAS - Pr\'i je v skupščini 
na dnevnem redu zakon o vo-
lilni kampanji, ki pa nima 
veliko možnosti, da bi se pre-
bil čez matična telesa v vse 
tri zbore. Delan je po zgledu 
nekaterih evropskih držav, 
vendar je v njem nekaj do-
ločb, ki ne bodo ustrezale 
strankam, katerih predvolil-
na dejavnost je usmerjena 
v blatenje nasprotnikov in 
v preteklost in ki ne računajo 
na veliko glasov volilcev. Po 
tem zakonu naj bi država iz 
republiškega proračuna pla-
čala strankam za vsak dob-
ljeni glas po deset tolarjev, 
kar naj bi državno blagajno 
olajšalo za 45 milijonov to-
larjev. 

V volilni kampanji, ki se 
sme začeti 24 dni pred glaso-
vanjem in se mora končati 
najkasneje 24 ur pred glaso-
vanjem, mora biti »spoštova-
na pravica vsakogar do oseb-
nega dostojanstva, nedotak-
ljivost človekove osebne ce-
losti, njegove zasebnosti in 
osebnostnih pravic, ni pa do-
voljena tudi negativna pri-
merjalna politična propa-
ganda«. Recimo v slogu, moj 
nasprotnik je lump, zato vo-
lite mene, kar je pri nekate-
rih »kandidatih« že postalo 
vsakdanja praksa. 

Zakon bo imel že zato hu-
de nasprotnike, ker vse dose-
danje tri samozvane »kandi-
date za predsednika republi-
ke« (dr. Stanko Buser iz Slo-
venske ljudske stranke, ali 
Alenka Zagar-Slana od na-
rodnih demokratov in Vito-
mir Gros od liberalcev) po-
stavlja tja, kamor za zdaj so-
dijo - v ilegalo. 

NI BIL POLITIČEN 
UMOR - Zaletavost nekate-
rih političnih strank, ki so 
same »presodile«, da gre za 
»političen umor«, potem ko 
je 7. junija pod strelom Petra 
Rotarja padel nekdanji pred-
sedniški kandidat (leta 1990) 
Ivan Kramberger, je zdaj 
razkrinkana. Sodišče je mo-
rilca Petra Rotarja obsodilo 
na devet let zapora, izključi-
lo pa je možnost, da bi šlo za 
političen umor ali da bi stre-
ljal še kdo drug. Zdaj (glede 
po izkušnjah zaman - op. p.) 
pričakujemo opravičilo tistih 
voditeljev strank, ki so vna-
prej »vedeli«, da so Ivana 
Krambergerja umorili njego-
vi »politični nasprotniki«. 
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Nekoč je bilo samo vino • •, 
38. meilnarotini vinograilnlško vinarski sejem v Ljubljani potrdil, da je Slovenija bogata vinska dežela 

Letošnji 38. vinogradniško 
vinarski sejem je spet »pravi«, 
saj je imel v Ljubljani tudi svoj 
prvi del, ocenjevanje vin, ki je 
bilo od 6. do 12. julija na Brdu 
pri Kranju. Lani je bilo zaradi 
vojne v Sloveniji ocenjevanje 
preseljeno v Gradec in zaradi 
tega je bilo lani tudi več pri-
javljenih vzorcev (1386, letos 
972), saj nas mnogi še vedno 
imajo za del, ki je v bližini 
vojnih nevarnosti. Razstavne-
ga dela sejma se letos udeležu-
je 567 domačih in tujih raz-
stavljalcev. Sejem, katerega 
rezultate priznava tudi E\Top-
ska skupnost in ki želi postati 
o^ednji sejem na področju Al-
pe Jadran, bo odprt do nedelje 
6. septembra. 

Grenek priokus suše 
Sejem Vino 92 je po uvod-

nem govoru di rektor ja l jub-
l janskih sejmov Boruta Jeršeta 
odprl slovenski kmeti jski mi-
nister mag. Jože Protner. 
V svojem kra tkem govoru je 
poudari l , da številna odličja za 
slovenska vina kažejo, da smo 
kl jub temu, da smo v pr imer-
javi z drugimi vinorodnimi de-
želami majhn i po površinah in 
po pridelku vina, zelo po-
membni zaradi raznolikosti in 
vrhunske kakovosti naših vin. 
Protner je pri tem posebej iz-
postavil slovenska bela in rde-
ča suha vina, ki jih imamo na j -
več, po kakovosti pa se lahko 
kosajo z najbol jš imi na svetu. 
Pri tem je Protner tudi pouda-
ril, da je potrebno kakovost 
našega vina ovrednotit i tudi 
s pr imerno ceno, po njegovem 
mnenju pa zelo omejene koli-

čine slovenskega vina ne bi 
prenesle v svetu dragih re-
klamnih in drugih marke t in-
ških dejavnosti . Kot pravi 
Protner, moramo naše vino 
na jpre j uveljaviti doma, v do-
mači gostinski in turist ični po-
nudbi . 

Minister Protner se je seve-
da dotaknil tudi letošnje ka ta -
strofalne suše. »Dober nas ta -
vek, zgodnje cvetenje in dobra 
oplodnja so obetali količinsko 
in kakovostno nadpovprečni 
letnik, suša pa je dobre obete 
izničila, saj bo negativno vpli-
vala na količino in kakovost 
letnika,« je dejal Protner. Do-
končno oceno škode pa bo po 
njegovih besedah mogoče ugo-
toviti po trgatvi, vsekakor pa 
bo škoda zaradi suše imela 
dolgoročne posledice, ki se bo-
do poznale še naslednja leta. 

Agresivni zasebniki 
in Posavje 

Na letošnjem sejmu gre, kar 
se tiče slovenskih vin, pouda-
riti dve značilnosti: prva je 
prodor zasebnih vinskih pro-
izvajalcev. Med 17 slovenski-
mi velikimi zlatimi medal jami 
(od 56 podeljenih), ki je za 
šampionom drugo najvišje 
priznanje, so jih zasebniki 
prejeli 9 in tako premagali 
»velike sisteme«, kar se doslej 
še ni zgodilo. Letošnji l jub-
l janski sejem tako potr juje , da 
se zasebni proizvajalci v inar-
stva lotili zelo ambiciozno in 
z dobrim market ingom že 
uspešno uval javl ja jo imena 
svojih vin. 

Druga značilnost letošnjega 
sejma pa je prodor posavskih 

vinarjev, ki jih pred leti na sej-
mu še nihče ni imel za resno 
konkurenco, letos pa se ob na-
^ d a h , ki so jih prejeli na l jub-
l janskem in radgonskem sej-
mu, lahko postavijo ob bok 
najbol jš im dosežkom iz š ta jer-
skega in primorskega vinorod-
nega rajona. Mercator Agro-
kombinat Krško se lahko še 
posebej ponaša z laškim ri-
zlingom, ki je poleg tega, da je 
osvojil veliko zlato medaljo 
v Ljubl jani postal tudi sloven-
ski prvak med ledenimi vini. 
Druga pa radna kaplj ica pa so 
šampanjci že zelo znane druži-

ne Istenič iz Stare vasi na Bi-
zeljskem, med kater imi je veli-
ko zlato medal jo prejela nj iho-
va Barbara . Družina Istenič bo 
jutr i na sejmu imela tudi pred-
stavitev svoje šampanjske 
kleti. 

Naši regijski proizvajalci 
ffira vino, Šmar tno ob Paki, 
Šmar je pri Jelšah, Zlati Grič, 
Slovenske Konjice) žal niso 
med tistimi, ki so prejeli na j -
več nagrad. Eno srebrno me-
daljo je prejela le črnina Era 
vina, Zlati Grič pa, kot smo 
lahko izvedeli v njihovem pa-
viljonu, zaradi še vedno nere-
šenih nesporazumov s Kmeti j -

sko zadrugo, od katere so se 
odcepili, niso mogli pravočas-
no poslati svojih vzorcev 
v ocenjevanje. Oboji pa se lah-
ko pohvalijo z nagradami na 
Radgonskem sejmu. V urad-
nem katologu razstavljalcev je 
je tudi zasebnik iz Celja, Miloš 
Zidanšek, ki pa ima v rubr iki 
nagrade prav tako prazen pro-
stor. 

Prodor fiiozofije vino 
po vinu 

» v vinu je resnica, modrost, 
prijaznost, l jubezen, poezija, 
v vinu je sreča.« Stavek, ki ga 
je konec 19. stoletja zapisal 
eden največj ih slovenskih pi-
sateljev Josip Str i tar , Borut 
Jerše pa je z n j im slikovito za-
čel svoj govor, je kot pravi di-
rektor l jubl janskih sejmov še 
vedno tako aktualen kot t a -
krat, ko je bil zapisan. 

To je gotovo res, vendar pa 
je res tudi to, da danes še zda-
leč ni pomembna samo kako-
vost vina, čeprav je še vedno 
najpomembnejša, marveč tudi 
njegova promocija. Temu po-
dročju so posvetili tudi okro-
glo mizo o strategij i izvoza 
slovenskih vin in predstavitvi 
idejne zasnove projekta vinske 
ceste. Gre namreč zato, da pri 
proizvajalcih vsebolj prodira 
spoznanje o nujnost i t rženja 
vina, to pa ni mogoče več zgolj 
s t radicionalnim poznavanjem 
določenega vina, marveč s ce-
lostno vinsko promocijo. 

Tudi ta vidik je posebej po-
udari l minister Protner, ko je 
dejal, da je zelo pomembno, da 
bomo znali promovirat i visoko 
kakovost slovenskega vina. Po 
njegovih besedah slovenski vi-
nogradniki in vinarj i želijo 
promocijo Slovenije in sloven-
skega turizma popestri t i s po-
nudbo slovenske vinorodne 
pokraj ine. Sem pa sodijo pred-
vsem vinske ceste, ob kater ih 
se bodo slovenska vina uve-
ljavljala skozi lepoto vinorod-
ne pokraj ine, slovenski kuli-
nariki in pri jaznosti naših 
ljudi. 

Promociji slovenskega 'vina 
na j bi veliko prispevala tudi 
pr\ 'a generacija slovenskih 
vinskih svetovalcev (sommeli-
erjev), ki bodo na letošnjem 

sejmu »ena od osrednjih točk« 
spremljajočih prireditev, 
v prihodnost i pa n a j bi po be-
sedah pobudnika izobraževa-
nja slovenskih vinskih sveto-
valcev Antona S t ra jner ja do-
bili neke vrste stalno mesto na 
sejmu. 

Pitje z »designom« 
K promociji seveda tudi še 

kako sodi videz steklenic, saj 
se za to ali ono vino odločamo 
poleg kakovosti in cene tudi 
z očmi. Christian Bergman, 
član strokovne žirije iz avstri j-
skega Gradiščanskega ugotav-
lja, da imajo veliki vinski pro-
izvajalci sicer dobra, kako-
vostna vina, toda mali proiz-
vajalci ob tem še veliko dajo 
na lepe steklenice, dober papir 
in poseben dizajn nalepk, ka-
kovostne kar tonske škatle itn. 
Tudi Paul Robert Bloom, ho-
landski trgovec z vinom, ki je 
že od leta 1978 član ocenjeval-
ne komisije, ugotavlja, da so 
proizvajalci izboljšali kako-
vost dizajna embalaže. 

Cena dnevne vstopnice na sej-
mu je 200 tolarjev, stalna 
vstopnica pa stane 1000 tolar-
jev. Kupon za navadno degu-
stacijo stane 100 tolarjev, za 
strokovno pa 600. 

Posebna komisija MM (slo-
venskega market inškega ma-
gazina) je dan po ocenjevanju 
enologov, med najbol jš imi iz-
branimi vini, šampioni in veli-
kimi zlatimi medal jami oce-
njevala še najboljše steklenice 
in nalepke in podelila tri ena-
kovredne nagrade. Trak odlič-
nosti, cordon d'excellence, so 
osvojili Krapez, Collio Sauvig-
non 1991, S. Floriano, Gorica 
Italija, Mount Veeder Wine/y, 
Meritage 1988, Napa Valley, 
Kalifornia in Guenoc Zinfan-
del, 1990, Kalifornia. 

Poleg tega, da so zelo napre-
dovali v kakovosti, so sloven-
ski zasebni proizvajalci boljši 
od velikih sistemov v dizajnu 
svojega vina. Predvsem njiho-
ve nalepke (Simčič, Erzetič, 
Istenič, Čurin) so mnogo bolj 
privlačne in »fotogenične« od 
nalepk velikih vinskih proiz-
vajalcev. ROBERT GORJANC 

Letos je 33 degustatorjev iz 13 
držav ocenilo 904 vinske vzor-
ce iz 17 držav. Največ uspeha 
so imela avstrijska vina, ki so 
osvojila tri šampione. Dva slo-
venska vina sta bila v ožjem 
izboru za šampiona, sicer pa 
so slovenska vina pobrala 30 
odstotkov velikih zlatih me-
dalj in 62 srebrnih medalj od 
202 podeljenih (podrobne re-
zultate glej v julijski četrti šte-
vilki Petice) 

Nagrajena vina za najboljši dizajn (slika iz MM). 

Namakanje v kmetijstvu 
v času kmetijskega v Gornji 

Radgoni je Agencija za me-
nadžment iz Ljubljane pripra-
vila posvet o namaknju v kme-
tijst\'u. Z\Tstili so se stroko\Tii 
referati, ki so jih pripravili 
slovenski stroko\Tijaki iz tega 
področja in predstavitve pro-
izvodnih programov proizva-
jalcev opreme za namakanje. 

Udeleženci so ob koncu po-
sveta izpostavili široko paleto 
problemov, ki t e r ja jo čim-
prejšnje rešitve, obžalovali pa 
so odsotnost kmeti jskega mi-
nistra. 

Letošnja suša je povzročila 
veliko škode, izognili pa bi se 
ji lahko z ureditvijo namaka l -
nih sistemov in gradnjo ma jh -
nih in velikih akumulaci j . 
V Sloveniji imamo sicer dovolj 
padavin, vendar so časovno 

neenakomerno razporejene, 
tako da se med letom tla vsaj 
dvakra t močno osušijo. Vodo, 
ki pade med letom, bi morali 
zadržat i v akumulaci jah in jo 
uporabi t i po potrebi. Predava-
telji so se strinjali , da se denar, 
vložen v namakalne sisteme. 

zelo hi t ro povrne; pri nekate-
rih ku l turah (na pr imer jago-
de) lahko že enoletna razlika 
v količini in vrednost i pridel-
ka pokri je stroške. Dobre re-
zul tate je pokazala tudi ferti-
rigacija - kombinaci ja nama-
kalnega sistema in gnojenja. 
St rokovnjaki menijo, da se 
pridelek v pr imerjavi s klasič-
nim gnojenjem močno poveča. 

Na posvetu so se predstavili 
tudi proizvajalci opreme za 
namakanje . S široko paleto 
svojih izdelkov zagotavljajo 
dobro oskrbo tržišča z opremo 
zlasti za večje namaka lne si-
steme. V Sloveniji pa je dovolj 
tudi uvoznikov, ki poleg doba-
ve opreme nudi jo tudi stro-
kovno svetovanje. 

SIMONA KRAJNC 

30. Radgonski sejem so s tradi-
cionalno parado kmečkih obi-
čajev in opravil zaprli v nede-
ljo. Sejma, na katerem je bilo 
letos rekordno število razstav-
ljalcev, 900 domačih in 300 tu-
jih, si je ogledalo tudi rekord-
no število obiskovalcev: v de-
vetih dnevih je kmetijsko-ži-
vilski sejem na »pomurskem 
gospodarskem razstavišču« 
obiskalo več kot 200 tisoč 
ljudi. 

REKLI SO 
Karel Krašek, direktor 

KZ Laško: »Več naših iz-
delkov smo razstavili na 
30. Kmeti jskem sejmu 
v Gornj i Radgoni, naj lepše 
pa je bil sprejet Savinjski 
želodec. Zan j smo dobili 
pr iznanje za inovacijo, ki je 
delo tehnologa Vinka Križ-
nika s sodelavci.« 

SEDEŽ BANKE: 
Hmeljarska 3, Žalec 
tel.: 714-251 
fax.: 711-180 Banka zaupanja in poslovnosti 

NEKATERE OD SKUPNO 26 AGENCIJ: 
Kocbekova 5, Celje (Srce) 
tel.: 24-120 

Celjska c. 3, Vojnik 
tel.: 772-136 

Trubarjevo nabrežje 39, Laško (KOG) 
tel.: 731-521 

Leveč 71, Petrovče (Lena) 
tel.: 26-317 

Titov trg 2, Žalec (Nama) 
tel.: 711-231 

Planina pri Sevnici 41 a (Tajfun) 
tel.: 783-141 

V SEPTEMBRU VAM PONUJAJO: 

15% letno obrestno mero za hranilne vloge na vpogled (1,15% mesečno) 
24,40% letno obrestno mero za vezane vloge nad 30 dni (1,81% mesečno) 
27,96% letno obrestno mero za vezane vloge nad 90 dni (2,04% mesečno) 

Pošteno obrestovano zaupanje 

Zlata medalja za mulčer 
Družba Novi stroji iz Kostroja v Slovenskih Konjicah se je 

udeležila 30. Kmetijskega sejma v Gornj i Radgoni, kjer je dobila 
zlato medaljo za inovativni izdelek mulčer. Protot ip sta izdelala 
delavca Mlakar in Leskovar ter ga prenesla v Kostroj z vsemi 
avtorskimi pravicami. Doslej so izdelali 15 mulčerjev, od kate-
rih jih deset uspešno dela. Ka j je mulčer pojasnuje direktor 
družbe Novi stroji Slavko Gošnik: »To ni neka posebna novost, 
ima pa izdelek nekaj prednost i pred podobnimi. Naš mulčer 
omogoča pnevmatsko t ipanje sadik in odmikanje ter premika-
nje glave, ki obdeluje t ravnato površino med sadikami. Ljudje 
pri svojem vrt ičkarstvu vedno bolj potrebuje jo manjše stroje za 
obdelovanje in mulčer je eden takšnih. V našem programu prav 
zato že nas ta ja nekaj podobnih pripomočkov.« T.VRABL 
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Črne gradnje ob 
Šmartinskem jezeru 

Šmartinsko jezero z okol ico je v teh vro-
čih dneh prijetno hladilo mnoge obiskoval-
ce. Vendar pa se jezero ne more ravno poh-
valiti s svojo turistično ponudbo. Redki za-
sebniki poskušajo oživiti to mrtvilo, a kot 
kaže, način njihovega delovanja ne poteka 
vselej po zakonsko predvideni poti. 

Začelo se je pri ribičih... 
Ribiška d r u ž i n a Celje je p r e d dnevi obve -

st i la p o d j e t j e Nivo in Obč insk i i n š p e k t o r i a t 
Cel je o nep rav i l nos t i h n a Š m a r t i n s k e m je-
zeru in od n j i j u z a h t e v a l a u k r e p a n j e . G r e za 
p lava joč i ob jek t z b iva ln imi p r o s t o r i 3,5 
m e t r a k r a t 3 me t re , ki je n a m e n j e n za t u r i -
zem in je t r e n u t n o z a s i d r a n ob oba l i n a 
po lo toku Brezova, k j e r je z a r a d i tega ov i r an 
r ibolov. Ribič i so opozor i l i t u d i n a a v t o -
k a m p v gozdu p r i Ločah in n a o b j e k t v za l i -
vu pod Ločami , k j e r toč i jo a l k o h o l n e p i j a č e 
in i zposo ja jo čolne, obo je p a je z g r a j e n o 
brez dovo l j en ja . Z a t o je R ib i ška d r u ž i n a 
Celje od odgovorn ih o r g a n o v zah teva l a , d a 
p repovedo in o d s t r a n i j o o m e n j e n e ob jek te , 
da d i sc ip l insko in. k a z e n s k o u k r e p a j o p r o t i 
os ta l im, ki pos lu j e jo n e z a k o n i t o in v škodo 
z a k o n i t i m u p r a v l j a l c e m , t e r d a p r i p r a v i j o 
obč insk i od lok o p r e p o v e d i p r i l a š č a n j a 
Š m a r t i n s k e g a jezera in n j egove okolice. 

. . . se nadaljevaio pri podjetju 
Nivo... 

Š m a r t i n s k o jezero in n j egova okol ica s ta 
v r o k a h dveh raz l ičn ih s k r b n i k o v . U p r a v -
Ijalec s amega jezera je R ib i ška d r u ž i n a Ce-
lje, okol ico jezera p a u p r a v l j a Nivo - p o d j e t -
je za u r e j a n j e voda . N a p o d j e t j u Nivo smo se 
o p r i j a v i r ib ičev pogova r j a l i z ing. Stanetom 
Petričem. Poveda l n a m je, d a v Nivo ju n e 

n a s p r o t u j e j o p l a v a j o č e m u ob jek tu , če ne 
o n e s n a ž u j e okol ja . Men i jo pa , d a bi bi lo 
p o t r e b n o n j i hovo soglasje , s a j t ak šen ob j ek t 
z a h t e v a svoje mes to t u d i n a obal i , dos top do 
n jega pa je mogoč le po o b v o d n e m pasu . 
Lok^acija a v t o k a m p a je p r i m e r n a , v e n d a r p a 
t e r j a p a r a l e l n e uk repe , ko t so s k r b za k a k o -
vost vode, zašč i ta o b m o č j a in obč insk i n a d -
zor. Vsega tega l a s tn ik i p r iko l ic n iso o r g a -
niz i ra l i . O izposojevaln ic i čolnov in t očen ju 
a lkoho ln ih p i j a č p a je pojasni l , d a se je 
l a s tn ik s p o d j e t j e m Nivo dogovori l , v e n d a r 
le za p r e h o d n o obdob je , za pos tav i t ev n a 
d r u g i lokac i j i in z d r u g a č n i m i d i m e n z i j a m i 
ob jek ta . 

. . . prišio v roice občinsicim 
inšpelctorjem... 

D n e 21. avgus t a je U r b a n i s t i č n a inšpekc i -
ja n a p o b u d o RD Cel je op rav i l a inšpekc i j sk i 
p reg led n a Š m a r t i n s k e m jezeru , p r i k a t e r e m 
so sodeloval i s an i t a rn i , t r žn i in u r b a n i s t i č n i 
i n špek to r j i t e r p r e d s t a v n i k i obč inske s t r a -
že. N j ihove ugo tov i tve g lede p l ava jočega 
o b j e k t a se u j e m a j o z n a v e d b a m i r ibičev. 
V e n d a r p a so zadevo p r e d a l i S e k r e t a r i a t u 
za n o t r a n j e zadeve, k e r g re za plovi lo in je 
n j i h o v a na loga ugotovi t i , če je p lovi lo reg i -
s t r i r a n o in va rno . 

Nedovo l j eno k a m p i r a n j e bo reševa la ob -
č inska s t raža . Z l a s t n i k o m gozda in l a s tn ik i 
p r iko l ic se b o d o pogovor i l i in u s t r ezno 
u k r e p a l i v s k l a d u z O d l o k o m o ja\'Tii snag i 
in v idezu nase l i j v občini Celje. L a s t n i k 
gozda je p r o d a l p o s a m e z n e dele l a s t n i k o m 
pr ikol ic , za to g lede tega u rban i s t i čn i , t r žn i 
in s a n i t a r n i i n š p e k t o r j i n e m o r e j o s tor i t i 
n ičesar . 

Za izposojevaln ico koles, čolnov in š p o r t -
ne op reme te r p r o d a j o p i j a č in živil so i n -
š p e k t o r j i ugotovi l i , d a o b r t n i k op rav l j a de -
javnos t v s k l a d u z o b r t n i m dovo l j en jem. 
V e n d a r p a je z od ločbo o dovol i tv i p r ig l a še -
n ih del dobi l dovo l j en je za pos t av i t ev začas -
nega lesenega o b j e k t a n a pa rce l i št . 1994/ 
11, k. o. Brezova , z a r a d i d e j a n s k e lokac i j e in 
d i m e n z i j o b j e k t a p a je u r b a n i s t i č n a i n š p e k -
c i ja p r iče la u r a d n i pos topek v s k l a d u z Z a -
k o n o m o u r e j a n j u nase l i j in d r u g i h posegov 
v p ros to r . 

. . . in poicazal se je interes za 
Šmartinsifo jezero 

v sredo, 26. avgus ta , je bil n a p o b u d o 
p o d j e t j a Nivo na ce l j skem izvršnem svetu 
p rv i de lovni ses tanek , n a k a t e r e m so govor i -
li o oživitvi t u r i s t i čno - r ek reac i j ske d e j a v -
nos t i ob jezeru, č rne g r a d n j e v e n d a r l e d o k a -
zuje jo , da o b s t a j a in te res za Š m a r t i n s k o je -
zero. N a s e s t a n k u so sodeloval i p r e d s e d n i k 
ce l jskega izvršnega sveta M i r k o K r a j n c , R a -
do P l a n t e u in S t a n e Pe t r i č iz p o d j e t j a Nivo, 
M a t i j a M a r i n č e k iz Di rekc i j e za v a r s t v o 
okol ja in u r e j a n j e voda - i zpos tava Celje, 
J u r e S a d a r iz obč inskega s e k r e t a r i a t a za 
u r e j a n j e p ros to ra in va r s tvo oko l ja t e r To-
m a ž M. Jeglič, p r e d s t a v n i k Z a v o d a za p l a -
n i r a n j e in i zg radn jo . Dogovor i l i so se, d a je 
t r e b a n a j p r e j i zde la t i u s t r e z n o u r b a n i s t i č n o 
d o k u m e n t a c i j o in p r o s t o r s k o - i zvedbene a k -
te, K S E N I J A T U R N Š E K 

Foto: E D O E I N S P I E L E R 
Takšne odpadke in steklenice ribiči kar pustijo 
ob jezeru, pravi Rado Muzelj. 

Plavajoči objekt, ki po mnenju ribičev ovira ribolov na polotoku Brezova. 

Rado Muzelj, lastnik izposojevalnice čolnov in točilnice pijač, o pritožbah ribičev meni, da so 
neutemeljene, saj ima prijavljeno in registrirano skladišče čolnov in pijače, vse skupaj pa je 
postavljeno na njegovi zemlji. V ureditev tega prostora je vložil veliko truda in odstranil precej 
odpadkov, ki jih tu odlagajo tudi ribiči. 

Popravek 
v prejšnj i številki Novega tednika je 

bilo v in tervjuju Kužna klica hmel jar -
stva zapisano napačno ime dr. Četine. 
F^ravilno je dr. Alojz Četina in ne An-
ton. Dr. Alojzu Četini in bralcem se 
opravičujemo za nel jubo napako. 

Uredništvo 

CELJSKI SEJMI-ZAVOD SRC GOLOVEC 
OBVESTILO 
Obveščamo vse >ebiskovalce in prodajalce sejma 
rabljenih avtomobilov, da sejem dne 12., 15. in 19. 
septembra 1992 na parkirišču »golovec« ODPADE 
zaradi »Mednarodnega obrtnega sejma 92'. 

Ponovno pa bo sejem obratoval normalno od torka, 
dne 22. 9. 1992 naprej. 

OPOZORILO! 
Sejem dne 5. in 8. 9. 92 bo na parkirišču pri 
nogometnem igrišču. 
Hvala za razumevanje! 

TENIS \/ času sejma obratuje normalno od 8.00 do 22.00 
ure. Vhod pri velikem nogometnem igrišču. 

Tovarniška 35, Celje 
telefona: 063/38-711, 38-656, fax: 063/38-493 

Računalniški inženiring 
Alarmno-varnostni sistemi 
Računovodske storitve 
Trgovina 

MOS 92, MOS 92, MOS 92, MOS 92, MOS 92, MOS 92, MOS 92 
RAČUNALNIŠKA OPREMA: mikroračunalniki, mikroračunalniške mreže, tiskalniki EPSON, programska op rema. . . 

ALARMNO-VARNOSTNI SISTEMI: individualne hiše, stanovanja, osebna vozila, videonadzorni s is temi . . . 

PRODAJA VOZIL: Opel, Ford, Fiat, Honda, Nissan in Toyota in »super športniki«: 
NISSAN 300 ZX (283 KM), DODGE STALTH TWIN TURBO (304 KM), HONDE PRELUDE 2.3 I (160 KM) 

TRGOVINE: Pohištvo in darilni butik - Šlandrov trg, Žalec 
Darilni butik (atrij - SDK - Celje) 
UGODNE CENE, ODLIČNI KREDITNI POGOJI! 

MOS 92: Nahajamo se na odprtem razstavnem prostoru: H-110 (pri teniških igriščih) 
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Folkloristi kot 
ambasadorji 

Celjska folklorna skupina 
bo prihodnje leto praznovala 
dvajsetletnico obstoja. Na ju-
bilej pa so se celjski plesalci, 
ambasadorji naše kulture tudi 
na tujem, že začeli pripravlja-
ti, in sicer predvsem delovno, 
pra\i član te skupine Mitja 
Ocvirk. 

Folkloristi so to poletje veli-
ko nastopali . >-Bili smo povsod 
tam, kjer so nas povabili«, 
pravi Mitja. Tako so bili med 
drugim povabljeni tudi 
v Nemčijo, pa na festival fol-
kloristov v Grčijo, k jer so 
predstavljal i našo državo z iz-
virnimi slovenskimi plesi in 
nošami. Skupina šteje zda j 
blizu petdeset plesalcev, do ju-
bileja pa bi radi, da bi se jim 
priključil i še mladi plesalci, da 
bi lahko ob eni odrasli skupini 
vadili še z dvema otroškima. 

»Vadbene pogoje imamo 
zdaj, ko smo po poplavi uredili 
dvorano v Vodnikovi 10 za 
Ekonomsko šolo, zelo dobre,« 
pravi Mitja Ocvirk, »kadre za 
vadbo tudi, in upamo, da bo-
mo pri prošnjah za sponzor-
stvo naleteli na razumevanje. 

Na jubilejno leto se želimo res 
dobro pripravi t i in kot spod-
buda je že letos prišlo vabilo 
za- nastop Celjske folklorne 
skupine na festivalu v Brazili-
ji. To bo najdal jše naše gosto-
vanje in pr\'o preko oceana. 
Sicer pa bomo naše plese 
predstavili tudi 24. septembra 
v bra tskem Grevenbroichu 
skupaj s še nekater imi drugimi 
kul turniki iz Celja.« 

Kot novost pred letošnjo no-
vo plesno sezono omenja Mitja 
Ocvirk vpis novih članov med 
fokloriste, ki bo t ra ja l kar cel 
mesec september, vsak pone-
deljek in vsako sredo od 20. do 
21. ure v vadbeni dvorani. Ta-
ko se skora j ni bati , da tudi 
v pr ihodnj ih letih ne bi imeli 
mlajše in odrasle skupine fol-
kloristov, ki nas bo z uspehom 
zastopala doma in v tuj ini . 

MP 

Pogled na življenje skozi prste 
Ob najnovejši knjigi l\/lele Rainerjeve 

Občinska matična knjižnica v Žalcu 
je izdala knjigo humornega branja 
književnice Mete Rainerjeve, ki je zla-
sti mladim bralcem dobro znana. 
Omenjena knjiga z naslovom Skozi 
prste pa vabi k branju stare in mlade, 
saj je polna tistih modrosti, ki jih živ-
ljenje samo, mi to hoteli ali ne, postavi 
pred nas. 

Toda vemo tudi, da je lahko filozo-
f i ranje o življenskih modrostih hudo 
dolgočasno in celo d u h a m o m o opra-
vilo. Zato s previdnost jo in distanco 
lastne samozadostnosti segamo po čti-
vih, ki nam skušajo dopovedati, kako 
dragoceno je naše življenje, za vsake-
ga pač tisti njegov košček, ki ga ima 
na voljo. Meta Rainer pa nas s knjigo 
Skozi prste ni presenetila v klasičnem 

smislu, kaj t i kdor pozna njeno dose-
danje pisanje v periodiki in knjigah, 
ve, da se bo srečal z vedi im in pronic-
Ijivim duhom. In to drži kot pribito. 

Knjiga skozi prste nam razgrinja že 
tudi nekatere domala pozabljene lite-
rarne zvrsti, ki pa jih Meta Rainer 
skrbno neguje. Pisateljica in pesnica, 
tudi savinjska rojakinja Neža Maurer, 
ki je izbrala in uredila gradivo za 
knjigo ter napisala izvrsten predgovor 
Ko pogledamo življenju skozi prste, je 
za travesti je zapisala, da je Meta Ra-
iner pri Pavlihi veljala za najboljšo 
tovrstno pesnico. 

Skoti prs te je knjiga, ki bo morda 
koga naučila ali pa mu pomagala pri 
tem, da bo na neki točki svojega živ-
ljenja, ko se bo ozrl na prehojeno pot. 

temu življenju tudi znal pogledati 
skozi prste, kajt i , kot je zapisala Neža 
Maurer: » . . . tudi ne st iskamo oči 
v zagrizenem tuhtanju , kako vendarle 
prelisičiti usodo. Nekakšen dobrodu-
šen nasmeh nam kodra ustnice, po-
glablja žarke v očesnih kotičkih — in, 
če imamo še dovolj zdravja, moči in 
dobre volje, dobesedno pogledamo 
življenju skozi prste in mu oprostimo 
trde preizkušnje, s t rastno pr iganjan je 
in lažne obete. Tipeli smo — a vsakič 
smo se tudi nekaj naučili. Tuja zavist 
je vzgojila našo previdnost; tu ja prev-
zetnost je utrdila naš značaj; ob tu jem 
hladu je v nas rasla in se razcvetala 
želja po ljubezni - in rodila se je l ju-
bezen.« 

In ka j nam ponuja v b ran je knj iga 

sama: humoreske in satire, travestije, 
basni-ce (»ob njih se poglejte v ogle-
dalo in presodite, kateri od predstav-
ljenih živali ste najbližje«), smešnice, 
epigrame, paradokse, modrosti o živa-
lih, vinu in aforizme. 

Knjigo, ki jo je založila Občinska 
matična knjižnica v Žalcu (vodi jo 
Anka Krčmar), je domiselno ilustriral 
Borut Pečar, opremila jo je Urška Do-
linar, lektorirala Alja Bratuša, natis 
v nakladi 1500 izvodov (Marginalija) 
pa je omogočil žalski Emteks. 

Knjiga je pravi obliž na razbeljeno 
rano današnjega časa, v katerega smo 
ujeti. 

DRAGO MEDVED 

Razstavijene nove grafike 
Prejšnji ponedeljek so v Mu-

zeju grafične umetnosti v Ro-
gaški Slatini odprli novo raz-
stavo grafičnih listov iz obsež-
ne zbirke donatorja Kurta 
Miillerja. Razstavljene grafike 
prikazujejo tematiko prometa, 
nastale so pa v času od šest-
najstega do začetka dvajsetega 
stoletja. 

Na graf ikah so v ospredju 
potniki in sredstva s katerimi 
so potovali. Zato jih je mogoče 
po izbranih motivih razdeliti 
glede na čas v katerem so bile 
izdelane. Namreč, bolj kot so 
starejše podobe, enostavnejše 
in primitivnejše je t ranspor tno 
sredstvo. Tako med starejšimi 
prevladujejo motivi potovanja 
z mulami, konji , kočijami in 

sanmi. Pr ikazane so tudi ladje, 
z izumom Wattovega parnega 
stroja v osemnajstem stoletju 
pa se pojavijo p a m i k i in prve 
lokomotive, ki so pomenile še 
posebno atrakci jo in možnost 
hitre ter udobne premosti tve 
večjih razdalj . V likovni umet-
nosti se je razvil tudi poseben 
žanr, ki je prikazoval nesreče 
večjih razsežnosti in razstav-
ljenih je kar nekaj graf ik z mo-
tivom železniške nesreče in se 
uvrščajo v skupmo t. i. prizo-
rov katastrof . Grafike, ki so 

bile izdelane v začetku našega 
stoletja, že pr ikazujejo prva 
letala, ki so v t istem času 
predstavljala višek tehnološke 
izvedbe. 

Velik del graf ik še nima po-
vsem določenega avtor ja ter 
bo potrebno izvršiti na tanč-
nejše analize, ki bodo razjas-
nile avtorstvo in preciznejši 
čas nas tanka. Izmed znanih in 
bolj znamenit ih avtorjev velja 
omeniti angleža Williama Ho-
gartha, ki je deloval v osem-
najs tem stoletju in Honoreja 
Daumier ja , f rancoskega umet-
nika iz devetnajstega stoletja. 
Izredno visoko kvali teto pa 
kažejo tudi dela ostalih avtor-
jev in to z vidika izvirnosti 
pr ikaza določenega motiva kot 

tudi v sami tehnični izvedbi, 
katera zahteva posebna zna-
nja in zadeva več faz, ki pote-
kajo od osnutka, izdelave ma-
trice in nazadnje odtisa na pa-
pir. Večina razstavljenih gra-
fik je izdelanih v telmiki leso-
reza, za katerega je značilna 
nekoliko bolj groba tehnika za 
razliko od jekloreza in bakro-
reza, ki omogočata subtilnejše 
prehode med svetlimi in tem-
nimi površinami. Nekatere 
grafike so tudi ročno tonirane, 
kar je pogosteje pri odtisih no-
vejšega datuma, ko so bile to-
vrstne i lustracije aktualnejše. 

Pr ikazan izbor grafik, ki je 
samo en del od 200 različnih 
zbirk, ki jih hrani Grafični 
muzej, prezentira osnovni mo-
tiv prometa na različne nači-
ne, ki poudar j a jo realistično, 
komično, propagandno, ide-
alistično ali tragično perspek-
tivo gledanja. Za današnjega 
gledalca so graf ike lahko zani-
mive kot dokument nekega ča-
sa in njegovih značilnosti, rav-
no tako pa nas prevzame nj i -
hova estetska moč, ki ostaja 
živa in sugestivTia tudi po pre-
teku več stoletij. 

BORIS GORUPIČ 

Marija, pomagaj si! 
Komaj dobro obnovljeni, oziroma popravljeni podstavek 

Marijinega spomenika na Tomšičevem trgu, so pri obnovi 
Zidanškove ulice spet razstavili in je bilo prejšnje delo potemta-
kem odveč. Kocke bo potrebno ponovno zložiti in postaviti 
v prvotno s tanje - ah pa prej dodobra razmisliti, ali okolico 
spomenika ne bodo spet kmalu razkopavali . Tega pa še ni 
mogoče zagotovo napovedat i! mP, Foto: EE 

Grajske stavbe 
v Savinjski doiini 

Pri ljubljanski založbi Park 
je izšla nova knjiga znanega 
preučevalca grajske arhitek-
ture pri nas Ivana Stoparja. 
Knjiga predstavla tretji del od 
skupno petih knjig, ki obrav-
navajo grajske stavbe v vzhod-
ni Sloveniji. Opisuje srednje-
veške gradove in novodobne 
graščine v spodnji Savinjski 
dolini, zajeta pa so območja 
občin Celje, Hrastnik, Laško 
in Žalec z več kot sto objekti. 

Prvi večji razmah nas ta jan ja 
gradov na teh tleh je bil v 12. 
in 13. stoletju. Okoliščine so 
pri gradnj i narekovale izrazito 
obrambno funkcijo. Zato so za 
te koplekse značilna visoka in 
masivna obzidja, stene dose-
gajo izredne debeline in običa-
jo so postavljeni na višje in 
težko dostopne vzpetine. Gra-
dovi so v obrambnem smislu 
dosegli svoj namen, sa j se jih 
s t akra tno vojaško oborožitvi-
jo skorajda ni moglo zavzeti. 
Njihova slabost pa je bila 
v tem, da so bili precej ne-
udobni za bivanje in pogosto-
precej oddaljeni od razvitih 
urbanih središč. 

Tudi renesančni gradovi 
ohrani jo videz utrdb, kot zna-
čilnost nemirnih časov. So pa 
zato poznejše grajske stavbe 
lahko dodobra ustregle tež-
n jam po lepi in po videzu 
atrakt ivni grajski stavbi. 

Graščine, ki so nastale v ob-
dobju baroka in neoklasiciz-
ma, so že postavljene v nižino 
in namesto visokega obzidja, 
jih obdaja jo park i z eksotični-
mi rastl inami, jezerci in vodo-
meti. 

Žal se zaradi neprimernega 
odnosa do kul turne dediščine 
mnogo stavb ni ohranilo ali pa 
so v zelo slabem s tanju . Še po-
sebej so zgradbe utrpele v času 
preteklih petdesetih let, kajt i 
s tarim lastnikom so bile pove-
činoma odvzete, novi lastniki, 
torej država, pa ni znala, zmo-
gla ali hotela na ustrezen na-
čin poskrbeti zanje, sa j so sim-
bolizirali preteklost, ter s tem 
vladavino tujega plemstva in 
buržuazije. 

Stoparjeva knjiga je nareje-
na kot nekakšen vodič po gra-
dovih in graščinah v predelu 
spodnje Savinjske doline. Za-
jeta je vsa arhi tektura , od naj-
novejše do najs tarejš ih izpri-
čanih, za katerimi niti ni več 
sledu na samem mestu, a so 
dokument i rani v zapisih in na 
risbah. Izčrpen in podroben 
opis objektov in njihovo zgo-
dovino dopolnjuje vrsta ilu-
stracij, ki nazorneje prikazu-
jejo bistvene in kvalitativne 
poudarke same zgradbe ali 
njenih posameznih enot. 

BORIS GORUPiC 

SLOVENSKO LJUDSKO GLEDALIŠČE CELJE 
vabi cenjene obiskovalce k vpisu abonmaja za sezono 92/93: 

F. Schiller: RAZBOJNIKI, režiser ROBERT RAPONJA 
J. B. Moliere: NAMIŠUENI BOLNIK, režiserka KATARINA PEGAN 
P.Corneille: ODRSKA UTVARA, režiser BOJAN JABLANOVEC 
L. Pirandello: KAKOR SI ME ŽELIŠ, režiser JANEZ PIPAN 
A. Novačan: HERMAN CEUSKI, režiser FRANCI KRIŽAJ 

predstava za otroke 
F. L. Baum: ČAROVNIK IZ OZA, režiser FRANCI KRIŽAJ 

Gledališka blagajna bo v času vpisa od 14. 9. do 19. 9. za dosedanje 
abonente in od 21. 9. do 23. 9. za nove abonente, odprta vsak delavnik 
od 9. do 11. in od 17. do 19. ure. 

Informacije na telefonskih številkah 25-332 in 441-814. 

»KONČNO EN FAJN 
IZLET« 

Vinska trgatev 
v Prekmurju, 1 dan, 26. 
september 
Izlet šaljivcev v Izolo, 
2 dni, 3. oktober 
Gardaland, 1 dan, 19. 
september, 10. oktober 

Poskrbljeno za dobro voljo, 
zabavo, nagrade... 
Ne dovolite, da prav vas ne 
bi bilo zraven! 
Zahtevajte podrobne 
programe... 
tel. 701-305, fax. 701-285 
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Črni konj med 
iskrenimi ljudmi 
Zelene melotilje z Vranskega ¥ Laško - To ie kot 
dodelava hmelja v pivo 

Laščani so se ponovno izkazali! Nekaj 
ljudi je staknilo glave in ugotovilo, da bi 
bila prireditev večno zelenih melodij do-
brodošla v njihovem kraju. Pristopili so 
k projektu in prvi izdelek smo videli in 
slišali na Graščinskem dvorišču v La-
škem zadnjo soboto v avgustu. Organiza-
cijo sta družno prevzela Turistično dru-
štvo Laško in Razvedrilni program Radia 
Slovenija, pokroviteljstvo pa je ljubezni-
vo prevzela - kdo drug - Pivovarna. 

Lado Leskovar, ki je bil zraven že pred 
leti na Vranskem, ko so festival zelenih 
melodij pripravili na idejo novinarja Ja-
neza Vedenika in ga tudi nekaj let uspeš-
no izvajali, je pripravil program in pova-
bil k sodelovanju nekatere starejše slo-

venske pevce zabavne glasbe. Mnogi so 
se radi odzvali, nekateri so bili žal zadr-
žani, vendar so rekli, da pridejo prihod-
nje leto, če bo organizator pripravil 2. 
festival. 

Veliko delo je opravil Mojmir Sepe, ki 
je napisal dvajset aranžmajev in tudi di-
rigiral ter igral klavir majhiiemu, a učin-
kovitemu ansamblu, ki je spremljal pev-
ce. Vsi so nastopili »v živo«. 

Organizator se je odločil za nagrado 
- Zlati rog, ki so ga namenili tistemu 
pevcu ali pevki, ki bo na festivalski večer 
pri občinstvu naletela na največje simpa-
tije. Sreča se je že v prvem nastopu poi-
grala z organizatorjem, saj smo dobili 
dva izvajalca z enakim številom točk. 

Majda Sepe za zapeto skladbo Med is-
kienimi ljudmi, Rafko Irgolič za njego-
vega zdaj že muzejskega Črnega konja. 
Ostali so se morali zadovoljiti z laškim 
pivom in cvetjem ter lepim sprejemom 
pri občinstvu. 

Zaploskali smo lahko tudi čilemu jubi-
lantu, 8 O - Aetniku Boj anu Adamiču, in pr-
vič slišali novo himno Laškega. Festival 
je za nami. Ljudje so ga lepo sprejeli. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Pokrovitelj Pivovarna Laško se je še en-
krat izkazal za pravega gentlemana. 
Medtem, ko so nekateri hoteli dva zma-
govalca zamolčati in narediti enega, je 
Pivovarna modro rešila problem. Pred-
stavnik Pivovarne Gorazd Šetina: »Dali 
bomo narediti še en Zlati rog. Tega bo 
dobila Majda, gospod Rafko bo počakal 
nekaj dni. Prihodnje leto bomo pa nare-
dili tri, če bo treba.« Petica za Pivovarno, 
ki ji predlagamo še nekaj: vsi nastopajoči 
naj dobijo simboličen Zlati rog v srebru 
ali kakšni drugi ustrezni kovini, eden pa 
naj bo zlat. Tako bo vsak imel lep in 
stalen spomin na festival. Pivo se spije, 
roža uvene. Zlati rog v vitrini pa ostane. 

V posebnem delu prireditve seje predstavi] Bojan Adamič, kije 
9. avgusta praznoval 80-letnico. V imenu organizatorja Turi-
stičnega društva Laško mu je izrekel čestitko po zdravju in 
novih skladbah predsednik Stane Kužnik. 

Dvanajst deklet sestavlja zanimivo skupino Copacabana iz Novega Mesta, ki je zmagala v finalu prireditve Kar znaš to veljaš, ki je 
i bila letos med Pivom in cvetjem v Laškem. Tokrat so jim organizatorji 1. festivala večno zelenih melodij zaupali izvedbo nove 
laške himne Vrček sonca Laškega, ki sta jo napisala Mojmir Sepe (glasba) in Nande Razboršek (tekst). 

Vesela, presenečena in zadovoljna sta bila Majda Sepe in Rafko 
Irgolič, ki sta dobila največ glasov in tako prva lepo nagrado 
Zlati rog, ki ga je umetniško izoblikoval Miljenko Licul. 

OBSOJENI IN 
Piše: Milko Mikola 

Nekateri sodni procesi pred vojaškimi sodišči in likvidacije na Celjskem v letih 1941 do 1945 

1. nadaljevanje 

Večina navedenih je bila ob-
sojena zaradi ovajanja part i-
zanov in pristašev NOB nem-
škemu okupatorju. Vsi so bili 
civilisti,le Martin Molan je bil 
komandir kurirske postaje 
Kozjanskega odreda. Njega je 
vojaško sodišče IV. operativne 
cone, senat pri štabu Kozjan-
skega odreda, 4.10.1944 obso-
dilo na smrt z ustrelitvijo, iz-
gubo vojaške odnosno držav-
ljanske časti in na zaplembo 
celotnega premoženja »zaradi 
kaznivih dejanj odvzema živ-
ljenja, ogrožanja življenja in 
imovine ljudi in surovega rav-
nanja z ljudstvom«. Iz sodbe je 
razvidno, da je Molan v Rud-
lici ustrelil partizana Franca 
Tepeža, in to samo zato, ker ga 
je ta opozoril, naj ne prireja 
Veselice, saj bi bih zaradi bli-
žine Nemcev ogroženi prebi-
valci Rudnice. Preden je Mo-
lan Tepeža ustrelil, ga je še 
pretepel. Višje vojaško sodišče 
^^0V in POJ, senat pri Glav-
fiem štabu NOV in POS, je 
Sodbo 18.10. 1944 v celoti po-

Itrdilo, kar pomeni, da je bila 
I Smrtna obsodba nad obsoje-
nim Molanom tudi izvršena. 

Kot primer procesa pred 
partizanskim vojaškim sodiš-
"̂ em si bomo ogledali proces 
Pfoti mozirskemu županu 
^fancu Roegerju. Proces je bil 

9.1944 pred senatom Voja-
škega sodišča pri štabu IV. 
operativne cone NOV in POS. 
Obtožnica je Francu Roegerju 

očitala, da je storil naslednja 
kazniva dejanja: 

»Najprej je obtoženi Franc 
Roeger kot župan vršil mobili-
zacijo naših Slovencev, ki so 
bili sposobni za vojsko, in jih 
uvrščal kot >vermane< v borbo 
proti našemu narodu ali pa jih 
je pošiljal po navodilih voja-
ških poveljnikov na fronto 
proti našim bratom Rusom, 
kjer so krvaveli in še krvavijo 
za Hitlerja in njegov zločinski 
nacizem. S tem je kršil načela 
človečanstva in tudi načela 
obstoječih pravnih mednarod-
nih predpisov v Haški konven-
ciji, kjer je prepovedano upo-
rabljati podjarmljene narode 
za borbo na strani osvajalca. 
Kot civilni in ne vojaški funk-
cionar pa je razen prej ome-
njenega zločina storil še drug 
podoben zločin s tem, da je 
sam osebno vodil razne hajke 
proti naši slovenski narodnoo-
svobodilni vojski. In v te hajke 
je vključil Slovence, ki so bili 
prisiljeni voditi borbo kot žan-

darji m vermani proti partiza-
nom. Njegovo zločinsko udej-
stvovanje se kaže tudi v tem, 
da je vodil hajke celo potem, 
ko je bil ranjen v nogo. Le na-
videzno se je potegoval za ne-
katere naše ljudi, da bi svoja 
zločinstva lažje vršil, pri na-
šem ljudstvu pa povzročil pre-
pričanje, da so Nemci dobri 
l judje in da so le partizani ti-
sti, ki povzročajo slovenskemu 
ljudstvu gorje. Kako pa je bil 
obtoženec dejansko razpolo-
žen napram Slovencem in nji-
hovim junaškim borcem za 
svobodo, pa je dokazano že po 
prvostopnih ugotovitvah, iz 
katerih sledi, da je obtoženi 
Roeger pog rab i orožje in obo-
rožen nastopil proti sloven-
skemu narodu. In v teh borbah 
so dali mnogi Slovenci svoja 
življenja ravno radi takega ob-
dolženčevega nasilja. Svojo 
pobesnelost napram Sloven-
cem je izkazal zlasti v primeru 
Cilenškovih iz Mozirja. Ko je 
izvedel, da je šla Cilenškova 
Dora v partizane, je hotel od-

peljati dve njeni sestri kot tal-
ki, njenega očeta pa ustreliti, 
dočim se je pred tem Cilenško-
vi družini prav hinavsko hli-
nil. S svojim ovaduštvom je 
dosegel, da je Dorfmeister zaž-
gal njihovo hišo. Poleg nave-
denih zločinov pa je Roeger 
meseca septembra 1944 zagre-
šil še en hud zločin s tem, da je 
vplival na nemško vojaško po-
veljstvo, da ni izpraznilo Mo-
zirja in umaknilo svojih nem-
ških čet iz te postojanke, ki je 
bila obkoljena od vseh strani 
od narodnoosvobodilnih čet. 

S tem je povrzočil, da je ob 
osvoboditvi Mozirja, odnosno 
v borbah za Mozirje, padlo ne-
kaj naših borcev, katere žrtve 
gredo na račun Hitlerjevega 
fanatičnega privrženca, obto-
ženca Roegerja Franc.« 

Del sodbe »v imenu narodov Jugoslavije«, po kateri je bila Angela Meh obsojena na smrt. 

nadaljevanje prihodnjič 
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Dve skrajnosti 
N a r a v a je resn ično nepredv id l j iva . Pogo-

s tok ra t gre IZ ene sk ra jnos t i v dn igo . T a k o 
je t u d i s p a d a v i n a m i , k i j ih e n k r a t p o d a r i 
t a k o obi lno, da reke in po tok i og roža jo 
ime t j e m ž iv l jen ja , d rug ič je z n j imi t a k o 
skopa , d a k o m a j omogoča prež ive t je . Še p o -

sebno skopa se je i zkaza la v z a d n j e m času . 
s a j so vodo tok i s k o r a j povsem izsušeni . Tud i 
S a v i n j a se je v suši sp r emen i l a v s k r o m e n 
po toček in s ramež l j ivo p o k a z a l a svoja suha 
r eb ra . Česa t a k e g a ne p o n m i j o n i t i n a j s t a -
re jš i Sav in j čan i . x . TAVČAR 

Taka je bila Savinja novembra 1990. 

Sa\inja konec avgusta 1992. Foto: T. TAVČAR 

Družine so spet pele 
v nedeljo je bila v Andražu nad Polzelo že tradicionalna, deveta prireditev Družina poje, 

Namen prireditve je srečemje družin, ki ohran ja jo pet je l judskih pesmi in skrbijo, da se bodo te 
pesmi prenašale tudi na naslednje rodove. Letos je na srečanju nastopilo osemnajst družin. 
Petnajst jih je bilo iz Slovenije, tri pa iz tuj ine - iz Italije in Madžarske. Po besedah predsednika 
organizacijskega odbora prireditve Slavka Pižoma. je to edino srečanje takšne vrste v Sloveniji 
zato je potrebno, da s srečanjem pojočih družin v Andražu nad Polzelo še nadal jujejo. Na sliki: 
Med nastopom družine Pižom iz Andraža N . - M . S.. Foto: TONE TAVČAR 

Z bralci na izlet 
Tudi danes, v četrtek, bomo 

pripra\-ili izlet za izžrebane 
naročnike Novega tednika. 
Tokrat se bomo odpra\-ili 
v Jurklošter, na kmetijo Koz-
muso\'ih v Panečah. tam bomo 
preživeli večji del dneva, sicer 
pa bodo izletnike najprej spre-
jeli v Pivovarni Laško, nato pa 
jih bo Jure Krašovec odpeljal 
na ogled jurklošterske kartu-
zije. 

Predvidoma ob enajst ih bo-
do izletnike sprejeli na kmetij i 
Kozmusov-ih. kjer odpira jo 
kmečki turizem. Pohvalijo se 
lahko z zlato plaketo za na j -
boljši kruh. ki so jo prejeli na 
letošnji razsta\-i v R u j u . pri 
Kozmuso\'ih pa imajo tudi kar 
domači ansambel Utrinek. Na 
sprejemu Kozmuso\-i pr iprav-
l jajo p)osebno presenečenje, za 
udeležence pa bomo pripra\-ili 
še šaljive igre. Pomerili se bo-
do v val janju po hribu, s tepa-
nju jajc, vlečenju v-rvi, prevozu 
s samokolnico in v hoji na ho-
duljah, za rumeno majico NT-
RC. Ekipe bodo rzavTŠčene po 

občinah, iz katerih bodo prišli 
izletniki. 

To pa še ni vse. Izletnikom 
se bo predstavilo tudi kul tur -
no društvo Anton Bezenšek. 
nastopil bo moški pevski zbor. 
ki ga vodi Janez Brečko. izlet-
nikom bo kraje\Tio skupnost 
Jurklošter pre(ista\-il predsed-
nik Riko Ihišnik. seznanili se 
bodo tudi z lovskim turizmom 
v Jurkloštru. nastopili bodo 
domači harmonikar j i , Jure 

Voda iz Medlega v Bukovžiak 
Vodovod Celje gradi povezovalni cevovod Medlog-BukovžlaV 

v želji, da se oskrba z vodo v Celju še izboljša. Trasa vodovoda ]( 
dolga 5.5 km, doslej pa so zgradili štiri kilometre in porabil i 6! 
odstotkov pred\-idenega denar ja . Zda j so z deli pri Golovcu, kje 
na j bi drugo etapo 1. faze končali do začetka Mednarodnega 
obrtnega sejma. Nov povezovalni vodovod bo omogočil indu-
striji na Lavi, Dolgem polju in Gk)lovcu direktno dobavo 3f 
litrov vode v sekimdi. Voda bo iz Medloga, torej se ne bo mešah 
z vitanjsko. Celotna investicija je ovrednotena na dva milijon. 
500 tisoč mark, za 1. fazo pa todo porabili milijon 500 tisa 
mark. Po besedah direktor ja Vodovoda Celje Jožeta Spevani 
bodo pn,'i rezultati povezovalnega vodovoda Medlog-Bukovžlal 
znani koncem novembra. T '̂ 

Novo kinološko društvo 
Za varovanje imovine postaja pes vse bolj iskana domaj 

žival, vendar pa je žal pasja kul tura , ki zelo zavisi od kultul 
oziroma vzgoje ljudi, še na zelo nizki ravni. 

Kinološka društva, ki skrbijo za šolanje enih kot drugih prt 
v teh dneh vpisujejo člane za tovTstno šolanje. V Šempetru ; 
pred meseci nastalo novo kinološko društvo, ki ima trenuti 
preko 20 akt ivnih članov. Na poligonu pri Šeškem mostu boc 
7. septembra pričeli z obema programoma (A - za psa spremlji 
valca in ageliti, B za službeni p r o d a m - sled, poslušnos 
obrambo. Solo vodita preizkušena kinologa Silvo Antloga i 
Matija Jakopič. V Šempetru pr ipravl ja jo tudi tekmovali 
ekipo. E.JI 

Čez ovire v Velenju 
Ob Skalskem jezeru v Velenju je bilo v nedeljo konjenišk 

tekmovanje v preskakovanju ovir, na katerem so nastopili nai 
boljši slovenski konji. Udeležba na tekmovanju je potrdila, i 
konjereja v Šaleški dolini napreduje . Svoje k temu prispe^ 
domač konjeniški k lub pod okriljem Rudnika lignita. Ob jeze' 
gradijo tudi tekmovalni poligon, jahalne ure pa so razprodan 
že za mesec dni naprej . l OJSTERŠE) 

Zidanškova ulica kmalu odprta 
Zidanškovo ulico so že začeli asfaltirati, to pa pomeni, da bo 

obnova končana do pred\idenega roka, to je do začetka Medna-
rodnega obrtnega sejma. 

Odgovorni vodja projekta obnove Zidanškove ulice Dare 
Popovič je povedal, da gre za komunalno investicijo, ki je 
vTedna skoraj 18 milijonov tolarjev, od tega je samo za milijon 
in pol tolarjev tistega, kar je vidno, vse ostalo so različne 
naprave, ki so pod asfaltom. To pa so razni kanali , PTT vodi, 
voda, plin in ostalo. 

Promet po Zidanškovi ulici bo potekal iz smeri Laškega proti 
Narodnemu domu, ob vozišču pa bodo razširjeni p l o č n i k za 
pešce. Urejenih bo tudi nekaj parki rnih prostorov, postaviti pa 
bo možno tudi kakšno mizo aU prodajni pult . Celotna obnova 
Zidanškove ulice pomeni tudi lepo izboljšavo zunanjega videza 
našega mesta, predvsem starega dela. 

TV 

Mali Kolumbi na Šlandrovem trgu 
Celjska občinska zveza pri jatel jev mladine in Osrednja knj iž-

nica pr ipravl ja ta v soboto, 5. septembra ob pol desetih dop)oldne 
ku l tumo-zabavno prireditev pred knjižničnim poslopjem na 
Šlandrovem trgu. Zanimiv in privlačen ku l tumo-zabavni pro-
gram bodo popestrili z žrebanjem nagrad, prireditev pa so 
poimenovali Kolumb in doba odkriti j . j g 

Diskoteka v Preboldu spet odprta 
Pred dobrima dvema mesecema smo obširno poročali, da so 

zaprli diskoteko v hotelu Prebold. Diskoteka je sedaj znova 
odprta ob petkih in sobotah. Vodja diskoteke Roman Jurički 
nam je povedal, da so dovoljenje za ponovno obratovanje po 
starem odpiralnem času izdali ustrezni republiški organi in 
s tem v bistvu zanikali odločitve organov žalske občinske 
skupščine. Drugih izjav Jurički m hotel dati, ker pravi, da imajo 
vso zadevo v rokah odvetniki. Ne nazadnje gre tudi za dobršen 
del izpada dohodka, ker diskoteka toliko časa ni obratovala, 
nekdo pa bo moral to škodo povrniti. Njegova žena Sonja pa 
nam je povedala, da bodo storili vse za to. da bo vladal red. pa 
tudi policisti bodo večkrat nadzorovali dogajanje. 

JANEZ \ 'EDENIK 

Z NT&RC brezplačno 
v Gardaland 

Krašovec. znani poznavalec 
l judskih šeg. bo pripovedoval 
o tistih, ki so značilne za te 
kraje, predstavila pa se bo tudi 
etnografska skupina Jurklo-
šter z gnojenošo. 

V ekipi Novega tednika in 
Radia Celje, ki jo bo vodil Edi 
Masnec. bodo iz naše hiše še 
novinarka Nataša G^erkeš. 
tonski tehnik Mitja Tatarevič, 
sodelavka Greta Senič in Jure 
Krašovec. 

V Gardalandu je bilo zares super. Zadnjo sotx>to se je prvi 
del naših izžrebancev neskončno zabaval na stoterih vrtiljakih, 
cirkuških predstavah in na pravljičnih objektih. V modernem 
avtobusu, kjer je bilo prijetno hladno, je za dobro vzdušje 
skrbela vodička Sandra in za vsakega phpravila presenečenje' 
t' obliki poletne majice. 

Takšen bi bil kratek raport obiska naših nagrajencev v me-
stu zabave, še imate možnost, da tudi vi potujete z nami 19. 
septembra ali 10. oktobra. Lahko se prijavite tudi v agenciji 
Dot>er dan v Šempetru, tel. 701-305. 

Izžrebani potniki za Gardaland so: Polona KOROŠEC, 
Vezovje 2, 63230 Šentjur, Peter RAJH, Andraž 74a Polzela, 
Barbara KAJZBA, Nova Cerkev 95, 63203 Nova Cerkev. 

Tolažilne nagrace prejmejo: Anže ŠPEGUČ. Pod kostanji 
6. Celje. Primož KRONOVŠEK. ParižUe 65, Braslovče, Marko 
ZORKO. Vrtna 22. Štore. 

kupon NT&RC v Gardaland 

Vprašanje: V Gardalandu se lahko vozimo po afriški puščavi, 
kjer lahko vidimo tudi Tarzana. 

a) DA 
b) NE 

Ime in priimek: 

Naslov; 

Starost: 
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Od miz je teklo 
najstarejša slovenska gostllničarka Anika Tacer je v 90. letu, a zdrava kot dren 

Na gostilno gospo Anike Ta-
cer na Pilštanju, s starim ime-
nom Pri Jurčeku, me je opozo-
ril profesor ljubljanske fakul-
tete za arhitekturo, presene-
čen, ker se je uspela ohraniti 
morda zadnja prava slovenska 
gostilna. Drugi pa so me 
opomnili zlasti na gostilničar-
Ico, ki si je naložila že deveti 
križ. Še vedno rada postreže 
redkim gostom iz na pol umr-
lega kraja, pripravlja sedmine 
za po več deset ljudi, v krušni 
peči pa speče po več hlebov 
kruha naenkrat. Starodavni, 

zgodovinski trg še vedno umi-
ra, zato pripravlja predvsem 
sedmine. Njena duša pa je še 
vedno mladostna. 

Ko sem pred dvema mesece-
ma obiskal binkoštovanje pil-
štanjskih kulturnikov, sem se 
za krajši čas oglasil tudi 
v bližnji gostilni Anike Tacer. 
Zarana, kajti prireditev se je 
začela že ob četrti uri. Gostil-
na je bila tistega jutra izjemo-
ma polna, Anika Tacerjeva pa 
je žarela kot v najboljših sta-
rih časih. Kljub temu, da so 
zvečer dolgo klepetali, je na 

začetek jutranje prireditve kar 
počakala, ni legla. Proti do-
poldnevu, po prečuti noči, je 
začela pogledovati na uro, saj 
je želela še k binkoštni maši. 

Sedaj, po dveh mesecih, sem 
se znova oglasil Pri Jurčeku 
oziroma pri gospe Tacer, ki ži-
vi kar sama. Prepoznala me je 
v trenutku. Prepričan sem bil, 
da me je morda s kom zame-
njala, pa sem se zmotil. Izka-
zal se je njen dober spomin. 
Tega dne je bila gostilna praz-
na. V prijazni gostilni s klasič-
no razporeditvijo prostorov. 

s starimi klopmi, krušno pečjo, 
starinskim šankom ter lesenim 
deskami na tleh, mi je ponudi-
la vino ter narezek s suhimi 
salamami. Pozoren sem bil tu-
di na veliko uokvirjeno Pre-
šernovo sliko, ki je prebrodila 
vihar druge svetovne vojne. To 
je bil čas, ko so bili Tacerjevi 
ob večino inventarja, zaradi 
česar so morali gostilniško 
opremo nabaviti znova. 

»Ne vem, kaj me še drži po-
konci, veliko sem dala skozi,« 
je povedala v smehu, brez vsa-
ke trpkosti. V gostilno so se 
vselili nemški vojaki, v bližini 
so bili partizani. Kljub trplje-
nju ji ni zmanjkalo vedrine vse 
do danes, četudi je bilo pogla-
vitno breme gostilne, večjega 
posestva in skrbi za družino 
na njenih ramenih. Pri delu ji 
je takrat pomagala služkinja. 

»Ah, včasih je bilo bolj lušt-
no kot sedaj,« se spominja naj-
starejša slovenska gostilničar-
ka. »Vsak mesec so bili v trgu 
sejmi, bilo je dovolj dela, ljudi. 
Prišlo jih je po petsto, iz Bre-
stanice, Podsrede, s Planine, iz 
Bistrice ob Sotli, Sevnice, še 
s Hrvaškega so prišli z malimi 
kravcami, čusami. To so bile 
dobre mlekarice, ki so malo 
jedle ter so jih imeli predvsem 
kočarji. Na sejmu je bilo po 
tristo glav živine, mi pa smo 
kuhali in pekli.« Le za trenu-
tek se je ustavila, me spomnila 
na kozarec in nadaljevala. »In 
prej se je pilo, ne tako kot da-
nes. Od mize je več teklo, kot 
se danes spije!« je povedala 
vsa nasmejana. Vprašal sem, 
ali je bilo tudi kaj »aufbiksa-
nja«: »Tudi, tudi.« In kako so 
ukrotili preživahne goste? »To 
ni bilo pretežko, čeprav so se 
velikokrat stepli. Kako smo 
razrešili spor? Ah, je kar šlo,« 
je nekaj skrivala. »Nekaj smo 
jih pometali ven, pa je bilo 
opravljeno,« je med iskrenim 
smehom izdala svojevrstno 
poslovno skrivnost. Petje seve-
da ni bilo prepovedano, veliko 
so igrali tudi karte. »Ko je gost 
prišel v gostilno, je že pel!« 
Gostilna je bila odprta tudi 
vso noč. »Ni se jim mudilo ta-

ko kot danes. Zdaj kar hitijo. 
Sedejo v avto in se odpeljejo. 
Prej so po nedeljski maši pose-
deli in pojedli kislo juho. Ob 
nedeljah so ostajali v gostilni 
po ves dan.« 

V prazni gostilni je še vedno 
čutiti odmev tistega davnega 
živžava, preden so v šestdese-
tih letih sejme ukinili. Njihov 
prekupčevalski duh ni bil 
v skladu s tedanjo uradno ide-
ologijo, s prepovedjo sejmov 
pa je trška mladež še bolj od-
hajala v mesta. 

Danes živi gospa Anika Ta-
cer v veliki hiši na Pilštanju 
sama, saj sta njena sinova, 
Ivan in Srečko, morala v večja 
mesta, v Celje in Maribor. Po-
gosto se vračata h koreninam. 
Njena otroka sta seveda že 
upokojenca. 

Z gostilničarko nisva bila 
dolgo sama, preveč družabna 
je. Oglasili sta se sosedi, osem-
desetletna gospa iz Ljubljane, 
ki je na počitnicah v svoji trški 
hiši, in soseda, ki je nekaj hiš 
stran imela drugo od nekda-
njih treh trških gostiln. »Vča-
sih smo na Pilštanju imeli tudi 
šolo, pošto, pekarno, občino, 
sejme...« so obujale spomine 
na nekdanjo živahnost. In na 
pet kilometrov dolgi poti, 
s Pilštanja proti Kozjemu, sta 
bili še dve gostilni. Oče gospe 
iz Ljubljane je bil bogat trški 
trgovec, ki je imel osebni avto-
mobil že pred drugo svetovno 
vojno. 

Danes so v kraju predvsem 
ostareli ljudje in radi obujajo 
spomine. Gospa Anika Tacer 
se spominja tudi svojih štirih 
let na Dunaju, ko je še kot de-
kle delala v tetini gostilni: 
»Garali pa smo od sedmih zju-
traj do polnoči.« In nikamor ni 
smela, saj je teta predobro 
poznala skrite pasti velemesta. 

Kljub ne ravno rožnatemu 
gostilniškemu življenju ostaja 
odličnega zdravja in v uro ho-
da oddaljeni vinograd rada 
odide peš. Tudi predlanski 
zlom noge je le še spomin. Tr-
žani se čudijo, saj vedo, da ni 
kaj prida upoštevala zdravni-
kovih navodil. Prava korenina 

BRANE JERANKO 

»Prej se je pilo, ne tako kot danes. Od miz je več teklo kot se 
danes spije!« 

Peter Mušič Ribard Grašič Stanko Smiljanič 

Javna dela na Žički kartuziji 
v okviru javnih del so v Slo-

venskih Konjicah že lani orga-
jnizirali gradbena dela pri pre-
\navlianju žičke kartuzije. Za-
ĵ aj so se za to odločili in kaj 
lira\'zaprav delajo, so nam po-
f vtkali delavci, ki smo jih o tem 
povprašali. Peter Mušič, grad-
beni tehnik iz Slovenskih Ko-
njic, vodja del: »V okviru jav-
nih del smo tu že od lanskega 
avgusta. Lani smo delali tri 
mesece, letos smo tukaj že od 
maja, ostali pa bomo do konca 
oktobra. Delamo sama fizična 
dela, ker je večina delavcev 

nekvalificiranih. Temu pri-
memo je tudi delo.« 

Rihard Grašič, lesar iz Slo-
venskih Konjic: »Na borzi dela 
sem prijavljen že štiri leta. 
Prej sem delal v Lipu v Slov. 
Konjicah, potem pa sem pode-
doval kmetijo in pustil službo. 
Ker pa je kmetija hribovita in 
brez gozda, sem jo oddal, po-
tem pa je nisem več dobil na-
zaj. Zato sem se prijavil na 
borzo dela in sedaj delam tu-
kaj. To je samo začasno, potem 
pa si bom spet poskusil najti 
kakšno službo.« 

Stanko Smiljanič, gradbeni 
tehnik iz Slovenskih Konjic: 
»Prijavljen sem na borzi dela, 
saj nikakor ne morem dobiti 
zaposlitve. Kot vsak mlad člo-
vek si ustvarjam družino, ven-
dar je brez zaposlitve težko. 
V okviru javnih del delam 
v žički kartuziji. Delo tukaj je 
včasih zelo naporno, včasih pa 
prav fino. Malico lahko poh-
valim, saj je topla, kar se pa 
tiče plačila - mislim, da je sla-
bo. Upam, da bodo na občini 
glede teh plačil kaj spreme-
nili.« N. M. SEDLAR 

V spomin 

Marjan Marcius 

Vest o smrti nekoga, ki ti 
je bil blizu, te včasih zade-
ne kot strela z jasnega. Ko 
sem sredi avgusta prišel 
s Kredarice, so mi prijatelji 
povedali, da je umrl inženir 
Marjan Marcius. Nisem 
mogel verjeti tej novici, saj 
sva vendar pred nedavnim 
kramljala in obujala spo-
mine na Metko in na prete-
klost. Bil sem užaloščen, da 
tega mladega, obetajočega, 
simpatičnega prijatelja ni 
več. 

Marjan Marcius je bil ro-
jen v Celju. Po končani tek-
stilni šob v Kranju se je 
zaposlil v celjski Metki. 
Kot obratovodja priprav-
Ijalnice je bil priljubljen 
pri podrejenih. Cenili so ga 
in spoštovali. Ker je bil 
obetaven in sposoben, je 
kasneje postal direktor 
tekstilne tovarne in kon-
fekcije Metka Celje. Tak-
šen direktor, ki je živel za 
podjetje in si prizadeval za 
njegov razvoj. 

Ko so se časi spremenili, 
je iz Metke odšel z grenko-

bo v srcu. Zapuščal je na-
mreč kolektiv, ki mu je dal 
vse svoje znanje. Potem je 
udarila bolezen. Morda tu-
di zato, ker je bil razoča-
ran? Kljub temu, da je bil 
v njem močan športni duh, 
je v 44. letu, maja letos, od-
šel v pokoj. Avgusta je nje-
govo življenje ugasnilo. Na 
celjskem Mestnem pokopa-
lišču ga je na zadnjo pot 
pospremilo veliko prijate-
ljev, znancev, ki sega bomo 
spominjali. 

PAVLE JERMAN 

Obdaritev griških šolarjev 
Tone in Martina Čemjavič, 

ki živita v prijateljskem nem-
škem mestu Grevenbroich, sta 
za griške šolarje zbrala pri-
bližno dva tisoč zvezkov in ti-
soč pisal. 

»V Grižah, kjer imajo tudi 
revne učence, niti sami nimajo 
dovolj, vendar so se odločili 
pomagati beguncem. Ko sem 
to prebral, sem se odločil po-
magati,« je povedal Tone Cer-

njavič. 
Černjavičeva, ki imata 

v Pongracu pri Grižah hišo, 
sta želela svoja otroka pobliže 
spoznati s slovensko šolo. 
V Grevenbroichu imata manj-
šo trgovino z mešanim blagom. 
Pri zbiranju šolskih potrebš-
čin jima je pomagal predvsem 
Dieter VVintersich, znan mest-
ni športni delavec. S Tonetom, 
bivšim nogometašem na Celj-

skem in nato v Grevenbroichu, 
ju namreč veže dolgoletno pri-
jateljstvo, pred kratkim je 
s svojo dnožino preživel tri 
tedne počitnic v idiličnih Gri-
žah, pri Čemjavičevih. 

Kako je biti trgovec v Slove-
niji in kako v Nemčiji? Primer-
java iz prve roke: »V Nemčiji 
je zahtevneje, tam je stranka 
kralj, v Sloveniji pa še ne.« 

BRANE JERANKO 

Mostovi, da te 
kap! 

o cestni problematiki se 
v slovenskih sredstvih jav-
nega obveščanja veliko pi-
še. Denarja za ceste ni, le-
te pa so marsikje potrebne 
popravila. Medtem ko si 
tudi novinarji obupno pri-
zadevamo, da bi pristojni 
vendarle sprevideli nujnost 
izgradnje avtoceste od Ce-
lja do Ljubljane, včasih 
zmanjka moči in se zdi bre-
zupno, da bi pritisnili na 
pristojne tudi, kadar se na 
terenu, po celjski občini, 
srečujemo s ponekod ne-
mogočimi cestami. Ena 
takšnih je gotovo tista, ki 
vodi v Vitanje. 

Do Vitanja še nekako 
gre, čeprav je cesta ozka in 
vijugava, toda v Vitanju 
voznik naleti na tri lesene 
mostove, pri katerih je, 
brez pretiravanja, le še 
vprašanje časa, kdaj bo ka-
teri izmed njih pod težo 
kakšnega tovornjaka po-
pustil. Na vseh treh mosto-
vih je stanje katastrofalno. 
Deske molijo kvišku in člo-
vek, ki se tam ne vozi vsak 
dan, je v resni dilemi, ali 
naj na most zapelje ali ne. 
Na pogled je namreč ver-
jetnost, da bodo mostovi 
vzdržali, minimalna. Tudi 
prometnega znaka, ki bi na 
tako slabo stanje mostov 
opozarjal, ni videti. 

Takšni mostovi Sloveniji 
prav gotovo niso v ponos. 
Ce pristojni mislijo, da 
v Vitanje tujci bolj redko 
zaidejo, za domačine pa so 
razcveteni mostovi še kar 
dobri, je to miselnost treba 
spremeniti. Človek bi razu-
mel, če bi takšen most sre-
čal kje, kamor človeška no-
ga redko stopi, kaj šele, da 
bi tja pripeljal avto. De-
narja ni, vem, toda za po-
pravilo vitanjskih mostov 
se bo moral najti. Pa če-
prav je Vitanje za pristojne 
morda zakoten kraj, nekje 
pod Pohorjem, na meji med 
celjsko in konUško občino. 

NATAŠA GERKEŠ 
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Don Kihot z utežmi 
Celje je ostalo brez kluba za dviganje uteži. Marko Urankar pa je odšel v Velenje 

Po sijajnem začetku kariere - 8. mestu 
z mladinskega EP, 10. mestu z mladin-
skega SP ter 6. mestu s svetovnega poka-
la v Sydne>^ leta 1987 - je najboljši slo-
venski dvigovalec uteži Marko Urankar 
iz Celja pred letom dni po odhodu iz 
zagrebškega Metalca utonil v pozabo in 
razmišlja celo o sklenitvi športne poti. 

»Po dveletnem nas topanju v Zagrebu 
sem prestopil k velenjskemu Rudar ju , pri 
odločitvi pa je bila v ospredju predvsem 
želja, da se še napre j lahko v miru pr i -
pravl jam in nastopam,« je uvodoma dejal 
Marko Urankar , ki je bil tudi v bivši 
Jugoslaviji najmočnejši športnik. Njego-
vi rekordi so 347,5 kg v biatlonu, 160 kg 
v potegu in 190 kg v sunku, še kot član 
Par t izana Celje pa je v različnih katego-
r i jah dosegel 17 mladinskih in 7 članskih 
jugoslovanskih rekordov. 

V drugi polovici osemdesetih let je Ce-
lje nastopalo med zveznimi prsoligaši in 
bilo središče slovenskega dviganja uteži. 
Zakaj se potem niste \Tnili v matični 
klub? 

V mestu ob Savinji niso bili posebej 
navdušeni nad mojo \Tnitvijo, pravza-
prav sploh niso pokazali nobene volje. 
Klub je po izpadu iz pr\ 'e zvezne lige 
prakt ično razpadel. Neka j najbol j zagri-
zenih l jubiteljev dviganja uteži samoini-
ciativno, rekreat ivno vadi, predvsem za-
radi lastnega zadoščenja. V takšnih oko-
liščinah sem se odločil za odhod v Vele-
nje, čeprav je podoben položaj v vseh 

slovenskih klubih: beda in životarjenje 
s s talnim nihanjem med obstojem in pro-
padom. Če v kra tkem ne bo odločnih 
potez, bo slovensko dviganje uteži doži-
velo popolni kolaps. 

Zakaj takšno nazadovanje športne pa-
noge, ki je bila pred leti precej razširje-
na, požela nekaj lepih mednarodnih 
uspehov, vaš oče Jože pa je bil v Munch-
nu 1972 celo olimpijec? 

Vzrokov je več kot preveč: neatrakt iv-
nost, nesposobno vodstvo, kronično po-
man jkan je denarja , minimalni pogoji za 
t rening in tekmovanja, nenaklonjenost 
medijev. Vse to je dviganje uteži pr ipe-
ljalo na najbol j nizko raven v skoraj sto-
letni zgodovini panoge. 

Je izhod sploh na vidiku? 
Če v kra tkem ne bo radikalnih spre-

memb, bo dviganje uteži obsojeno na 
propad; ne samo v Celju, marveč v vsej 
državi. Tudi sam razmišl jam o odhodu. 
Toliko bolj, če ne bom dobil pokrovitelja, 
ki bi mi omogočil, da se bom v na jk ra j -
šem roku približal svojim najboljš im re-
zultatom. Dovolj je bilo donkihotovskih 
bojev z mlini na veter in treningov v sobi 
3 x 5 metrov, brez vode in sanitarij , od-
koder nas bodo na jbrž kmalu pregnali. 

Vse pa najbrž ni tako črno? 
Nič drugega mi ne preostane, kot da se 

poslovim od športa, v katerem sem osvo-
jil 6 članskih in 15 mladinskih naslovov 
prvaka Jugoslavije in v obeh starostnih 
konkurencah skupaj postavil 47 držav-
nih rekordov. Pred letom dni sem bil celo 
kandidat za nastop na olimpijskih igrah 
v Barceloni, kjer bi s svojimi najboljšimi 
rezultati lahko posegel po vidnih uvrst i-
tvah. S Špani jo ni bilo nič. Namesto 
s športom, sem se ukvar ja l z drugimi, 
izključno življenjskimi problemi in raz-
mišljam o odhodu. 

PETER MILOVAC 

RANcjramA 
Nogomet 

Slovenska liga 
3. kolo: Izola-Rudar 0:1 

(0:1), strelec: Omerovič; Publi-
kum-Mura 0:1 (0:0), Naklo-
Steklar 3:0 (1:0). Vrstni red: 
Olimpija 6, Naf ta , Mura 5, Za-
gorje, Maribor, Ljubl jana, Ko-
per, Rudar 4, Naklo, Publi-
kum. Studio D 3, Izola, Ste-
klar, Svoboda 2, Železničar, 
Potrošnik, Gorica 1, Slovan 0. 

II. slovenska liga 
2. kolo: Medvode-Dravinja 

5:0 (3:0), Dravograd-Era 
Šmar tno 4:0 (1:0). Vrstni red: 
Medvode 4, Triglav, Pr imorje 
3, Dravograd, Gidos, Jadran, 
Ilirija, Slavija, Avtobum, Ko-
rotan, Domžale, Rudar (T), 
Dravinja , Tabor Jad ran 2, Na-
predek, Era Šmar tno 0. 

lil. slovenska liga 
Vzhod - 2. kolo: Pap imiča r -

Aluminij 5:0 (4:0), strelci: Kir-
biš 2, Guček, Martinšek, Pla-
zar 1; Rogašovci-Hmezad 0:0. 
Vrstni red: Impol 4, Slovenj 
Gradec, Kovinar, Pohorje 3, 
Papirničar , Beltrans, Ižakovci, 
Lipa, Kungota 2, Hmezad, Ro-
gašovci, Aluminij 1, Pobrežje, 
Kače 0. 

Košarka 

Pokal Slovenije 
Moški - 1. kolo: P. Laško-

Miklavž 81:78 (35:34), Šmar je-
Celje 78:95 (39:52); 2. kolo: P. 
Laško-Elektra 69:66 (29:39), 

Celje-Maribor 79:62 (45:36) 
Zagorje-Polzela 68:90. 

Akrobatsko 
smučanje 

Pokal A-J 
Foderlach (Avstrija) - mo. 

ški: 1. Roth (Švi) 220.00, 9 
Kramer 139.14, 13. Zalokar 
(oba Slovenija-Mont Celje) 
110.16; ženske: 1. Hudribusch 
(Av) 138.40, 5. Kovačič (Slo-
Mont) 102.02; mladinci: 1 
Kramer 139.14, 2. Zalokar 
110.16; mladinke: 1. Kovačic 
102 .02 . 

Badminton 

IVIP Welza 
Mladinci: Robi Hajnšek (do 

16 let) in Kris t jan Hajnšek (do 
18 let) izpadla v četrf inalu, Se-
bas t jan Hajnšek v predkolu; 
dvojice: Kr is t jan Hajnšek-Ro-
bi Hajnšek (do 18 let) in Se-
bas t jan Hajnšek (vsi Braslov-
če)-Pohar (Ol) izpadli v polfi-
nalu. 

Ribolov 
Liga Sotla 

Marof pri Jurkloštru: 1. La-
ško, 2. Celje, 3. Sotla (Kla-
njec), 4. Cfelje-mladinci, 5. 
Klen (Mali Tabor), 6. Straža; 
posamezno: 1. Hohkraut , 2. 
Bačič (oba Laško), 3. Hanjšek 
(Ce-ml); končni \Tstni red: 1 
Laško, 2. Sotla, 3. Celje-mla-
dinci. 

iViaratonci nestrpno čakajo soboto 
v soboto, ob enih zjutraj, 

bodo s Trga V. kongresa v Ce-
lju na pot odšli maratonci, ki 
se bodo udeležili pohoda v Lo-
garsko dolino. Za začetnike ali 
manj kondicijsko pripravljene 
so organizatorji pripravili cilj 
že po 35 kilometrih, v Mozirju, 
in po 60 kilometrih, v Lučah. 

Ob progi bo deset okrepče-
valnic in zdravTiiške ekipe, 
proga bo dobro označena in 
varovana. Organizatorj i pr iča-
kujejo blizu 700 udeležencev, 
tudi iz tujine, pr ipadniki teri-
torialne obrambe pa se bodo 

tudi letos pomerili v disciplini 
militerij. 

Za tekmovalce bo organizi-
ran prevoz njihove prt l jage do 
Logarske doline ter a\i.obusni 
prevoz udeležencev nazaj 
v Celje. Š tar tn ina je 500 tolar-
jev, v ceno je vključen tudi to-
pel obrok in pijača na cUju. 
Prijaviti se je mogoče na sede-
žu celjskega Planinskega d ru-
štva, sicer pa se bodo zamud-
niki lahko prijavili še pred 
štar tom. Cilj bo pri Planin-
skem domu v Logarski dolini, 
do 17.ure. Vsi udeleženci bodo 

nezgodno zavarovani pri Za-
varovalnici Triglav. 

In kaj o maratonu pravijo 
tisti, ki so se ga že udeležili? 

Franc Smodiš, pobudnik 
maratona: »Maraton Celje-
Logarska dolina je nastal , ko 
smo se kolegi šli nekoč odžeja-
ti k Ribiču. Vsi smo radi hodili 
v hribe, vsak teden smo šli na 
Celjsko kočo, pa se nam je po-
rodila ideja, da bi šli peš do 
Ljubl jane. Bemi Tratnik je 
predlagal, da bi šli ra je v Lo-
garsko dolino, razdal ja je ena-
ka, vendar je pot lepša. Pred-
log je padel, pa smo šli. Ob 
dveh z ju t ra j smo se na pot od-
pravili š t i r je in do cilja potre-
bovali več kot dvanajs t ur. 
Kl jub temu, da smo bili u t ru -
jeni, smo se dogovorili, da ma-
raton pr ihodnje leto ponovi-
mo. Takra t nas je bilo sedem. 

imeli smo že neka j pokrovite-
ljev. Na t re t jem mara tonu nas 
je bilo 17, potem pa vedno več, 
največ leta 1990, ko nas je bilo 
540. Tudi letos bom nastopil 
na maratonu, čeprav pr i ja te-
ljev, s kater imi smo začeli, ne 
bo. « 

Alenka Ka\'tičnik, na jh i -
trejša ženska udeleženka ma-
ratona: »Na tem mara tonu so-
delujem skupa j s skupino pri-
jateljev že pet let. Všeč nam je. 
Ker smo trenirani , nas asfalt 
ne moti, konec koncev so vsi 
veliki tu j i maratoni na asfaltu. 
P r imemo se je t reba obuti, pa 
gre. Letos sem že sodelovala 
na mara tonu Treh src in v švi-
carskem Bielu. Tja pa ne bi 
mogla, če mi ne bi f inančno 
priskočilo na pomoč podjet je 
Hidrogea iz Maribora. Pripo-
ročljivo je, da se l judje udele-
žujejo čim več maratonov, da 
jih spoznavajo, ni pa , 
pomembna uvrstitev. Celjani 
bi ta mara ton morali vzeti za 

svojega in se ga v čim večjem 
številu udeležiti, pa čeprav bo-
do prvič morda odstopih. Me-
nim, da z neko povprečno kon-
dicijo vsakdo zmore vsaj 35 ki-
lometersko progo do Mozirja. 

Človek na progi ne sme obupa-
ti. Najpomembnejša na m a r a -
tonih je množičnost.« 

Higin Kukovič: »Tega m a r a -
tona sem se udeležil že večkrat 
in se mi zdi, da je bolje organi-
ziran kot pohod ob žici okupi-
rane Ljubl jane. Do sedaj imam 
za sabo že približno sto mara -
tonov, kar neka j kolajn se je že 
nabralo. Maratonov sem se 
pričel udeleževati na pr iporo-
čilo zdravnika. Rekel je, da se 
me loteva managerska bolezen 
srca, zato sem se pričel ukvar-
jati s športom. Izkazalo se je, 
da se to dobro obnese in tudi 

sicer sem se boljše počutil. Ker 
je ta mara ton Celje-Logarska 
dolina najdaljši , je to neke vr-
ste izziv, zato se ga vselej rad 
udeležim. Ne bi bil Celjan, če 
se ga ne bi udeležil! Sicer pa je 
v Celju vse več tistih, ki se 
rekreativno ukvar ja jo s tekom, 
zato resno razmišljamo, da bi 
organizirali tekaški klub.« 

NATAŠA GERKEŠ 

Vaš intervju: Iztok Čop 
v Petici so bili gosti vašega 

intervjuja — pogovora po želji 
bralcev z nj ihovimi vprašanj i 
- Rajmond Debevec, Borut Bi-
lač, Lojze Kolman, Nataša Bo-
kal, Franci Petek in Tomo Če-
sen. Septembrski gost bo prvi 
slovenski športnik z olimpij-
sko kolajno, član blejskega 
dvoj ca brez k rmar ja Iztok 
Čop. 

Med več kot 30 bralcev Ted-
nika in Petice, ki so zastavili 
vprašanje Tomu Česnu (pogo-
vor z našim s lo \ i t im alpini-
stom je objavljen v avgustov-
ski številki Petice) smo razde-
lili tri dari lne bone s skupno 
vrednost jo 6000 tolarjev. Na-
grajenci so: Ida Dravinec, 
Sodna vas 44, Podčetr tek; 
Dragica Košič, Pod Kojzico 7, 
Rimske Toplice in Jožica Ter-
glav, Pongrac 62, Griže. Na-

grade lahko dobitniki dvigne-
jo v naročniško-oglasnem od-
delku NT&RC. 

Mednarodni zbor motoristov 
Pod pokrovitel jstvom Petrola je Moto klub Savinja iz Celji 

pripravil v soboto in nedeljo prvi mednarodni zbor motoristov 
Kot nam je povedal predsednik kluba Drago Čretnik, se je zbon 
udeležilo okrog dvesto motoristov iz Slovenije, Italije, Avstrij« 
Nemčije in-celo iz Finske. Zbral i so se pred celjskim hoteloJ 
Merx, potem pa so se s svojimi jeklenimi konjički odpeljali iH 
jezero Preserje, k jer so organizatorj i pripravil i d ružabne igre t« 
zabavo s plesom. Organizatorj i so se odločili, da bo odslej ti 
srečanje motoristov postalo tradicionalno. Na sliki: Veliki 
pozornosti je zbuja l motor s prikolico, ki si ga je lastnik t 
L jubl jane sam priredil iz avtomobila. 

T. TAVČAl 

KUPON 

Vprašanje za Iztoka Čopa: 

Predlog za naslednjega gosta: 

Ime in priimek: 

Naslov: 

Kupone do 18. septembra pošljite na naslov: Novi 
tednik & Radio Celje, Trg V. kongresa 3a, 63000 Celje 
s pripisom Vaš intervju. 



13 

Preko Hrvatov do sanj? 
Celjskim rokometašem žreb v pokalu prvakov ni bil naklonjen - V predkolu sredi 
meseca z Zametom in v primeru zmage še z Zagrebom 

Rokometaši Celja Pivovarne 
Laško so se za novo sezono za-
čeli pripravljati 10. avgusta 
v Golovcu, nato pa so za teden 
dni odpotovali na Roglo in 
odigrali šest prijateljskih te-
kem. Izidi: CPL-Zagreb 18:23 
(tretji polčas 29:28) in 22:15, 
Prato (italijanski prvoligaš) 
21:15 in 20:16, Medveščak 
19:19 ter Sisak 22:22. 

V Baslu so pred tednom dni 
izžrebali pare v evropskih po-
kalih. Celjani se bodo na štar-
tu v pokalu prvakov pomerili 
z reškim Zametom. Zmagova-
lec dvoboja bo, še vedno 
v predtekmovanju, igral 
z evropskim pn-akom Zagre-
bom. »Pivovarji« bodo predvi-

doma 17. ali 18. septembra 
v velenjski Rdeči dvorani go-
stili Rečane, ki jih je trener 
Josip Šojat vodil dve leti, do 
27. tega meseca pa morajo odi-
grati še povratno tekmo. »Pri-

čakovali smo dirigiran žreb, 
nekakšne kvalifikacije z drugo 
hrvaško ekipo, nikakor pa ne 
tega, da je v istem košu tudi 
evropski prvak Zagreb, ki bi si 
zaslužil neposredno uvrstitev 
v 1. kolo. Rečane dobro poz-
nam in jih lahko izločimo, Za-
greb pa je objektivno boljši, 
a ne nepremagljiv, kar smo do-
kazali že v prvih prijateljskih 
tekmah,« je komentiral žreb 

celjski strateg, ki je z delom 
v klubu zadovoljen, saj so 
igralci na treningih pokazali 
veliko volje do dela, na tek-
mah pa so solidno igrali tudi 
tisti, ki ponavadi niso v prvi 
postavi celjske ekipe. 

Ob morebitnem uspehu bi 
z lani najboljšo klubsko ekipo 
Evrope (in sveta) igrali najprej 
v Celju, v Zagrebu pa najkas-
neje do 4. oktobra. Dva dni 

pozneje bo na sedežu Medna-
rodne rokometne zveze žreb 
parov 1. kola. Včeraj so Celja-
ni odpotovali na Dunaj, kjer se 
bodo do nedelje pripravljali 
skupaj z avstrijskimi prvoliga-
ši, naslednji konec tedna pa 
bodo, tako kot lani, sodelovali 
na turnirju v madžarskem 
Veszpremu. 

Zamet je Slovence 
že odpisal 

»Celjane bomo izločili, ker 
smo objektivno boljši. Celjane 
vodi moj bivši trener Šojat. To 
bo dvoboj učitelja in učenca in 
upam, da bomo zmagali,« je za 
zagrebške Sportske novosti 
dejal trener Zameta Drago Ži-
Ijak, ki je celjsko moštvo že 
vnaprej obsodil na neuspeh. 
Naslov prispevka je bil: Slo-
vence odpisali, Zagreb jih 
muči. 

Foto: EDI MASNEC 

Košarkarji za final 
four 

Konec tedna bodo v Sloven-
skih Konjicah, Rogaški Slati-
ni, Kopru in Ljubljani četrtfi-
nalni turnirji pokalnega pr-
venstva za košarkarje. Osem 
udeležencev lanske končnice 
za naslov državnega prvaka in 
nastop v Koračevem pokalu se 
je v četrtfinale uvrstilo nepo-
sredno, preostalih osem pa 
prek dveh kol kvalifikacij. 

Skupine so bile z izjemo po 
dveh nosilcev določene z žre-
bom in tako bodo v sobotnih 
predkolih igrali v Slovenskih 
Konjicah Smelt Olimpija-
Kraški zidar (ob 17. 30) in Co-
met-Maribor (19. 30), v Roga-
ški Slatini Postojna-Medvode 
(18) in Rogaška-Polzela (20), 
v Kopru Helios-Unicom (18) in 
Micom Marcus-Pivovama La-
ško (20) ter Ljubljani (na Ko-
deljevem) Triglav-Idrija (18) 
in Slovan-Etiketa Žiri (20). 

Zmagovalci bodo v nedeljo 
zvečer igrali za tumirsko zma-
go, štiri najboljša moštva pa se 
bodo konec decembra na final 
fouru pomerila za drugo po-
kalno lovoriko, ki jo brani mo-
štvo ljubljanske Smelt Olim-
Pije. Ž.Z. 

Teniški drobir 
Na mednarodnem prvenstvu 

Maribora z nagradnim skla-

dom 100 tisoč tolarjev je Do-
beršek izpadel v 3. kolu, Fur-
lan (oba Celje) pa v 2. kolu. Na 
Bergantovem memorial za pi-
onirke sta se v konkurenci do 
12 let Glušičeva in Napotniko-
va uvrstili v četrtfinale, na pi-
onirskem turnirju v Tivoliju 
pa je Črešnik (vsi TA) v treh 
nizih izgubil finale. 

Tešovič z rekordom 
Na prvem državnem prven-

stvu v daljinskem plavanju je 
zmagal favorizirani plavalec 
Neptuna Dejan Tešovič in za 
kar pet minut popravil Majc-
nov rekord 5-kilometrske pro-
ge, ki je zdaj 55,39. 

Žogobrc za pokal 
NT&RC 

v soboto bo v Mozirju 2. tur-
nir v malem nogometu za po-
kal NT&RC, ki ga pred dvema 
letoma na Skalni kleti osvojilo 
moštvo Kavalirji iz Mozirja, 
medtem ko lani prireditev za-
radi vojne ni bilo. Poleg gosti-
teljev in ekipe Novega tedni-
ka&Radia Celje bodo v Mozir-
ju nastopili še znani celjski 
malonogometni ekipi Trim 
Aškerčeva in Skavti Eurocom, 
ekipa duhovnikov Pax in se-
lekcija slovenskih športnih 
novinarjev, ki jo bo izbral 
predsednik DŠNS, sicer ured-
nik Sportskih novosti, Branko 
Vekič. 

30-letni rokometni \Tatar Ro-
lando Pušnik, kapetan sloven-
ske reprezentance, je v torek 
sporočil upravi Celja Pivovar-
ne Laško, da ostaja pri ekipi 
Zagreba. 

Celjski rokometaši so med odhodom na trening že razmišljali o prvem nasprotniku v pokalu 
evropskih prv akov. 

Barcelona spet olimpijska 
v Barceloni .se bodo danes začele 9. paraolimpijske igre, 

na katerih bo do 13. septembra v petnajstih športnih 
panogah nastopilo blizu 3400 invalidov-športnikov iz 94 
držav. V osemčlanskem zastopstvu Slovenije sta tudi pla-
valec Danijel Pavlinec iz Celja, ki bo v olimpijskem 
bazenu na Montjuicu štartal petkrat: na 50, 100 in 400 
m prosto, 50 m delfin in 200 m mešano ter atlet Janez 
Hudej iz Velenja, ki bo tekmoval v vožnji z vozički na 100 
metrov, metih krogle, diska in kopja ter v peteroboju. 
V športnem delu slovenske paraolimpijske odprave so še 
atleti Franjo Izlakar, Rudi Kocmut, Janez Roškar in 
Draga Lapomik ter strelca Emest Jazbinšek in Franci 
Pinter. Ž.Z. 

Teden športa 
v ponedeljek se bo po vsej 

Sloveniji na pobudo Ministr-
stva za šolstvo in šport začel 
Teden športa, ko naj bi bilo 
dne\Tio v povprečju po 100 ra-
zličnih športnih prireditev. Na 
akcijo so se odzvali v domala 
vseh občinah in pripravili ra-
zlične programe. 

Celje: v ponedeljek bo na 
letnem bazenu dan plavanja, 
vaterpola in odbojke na plaži, 
v torek in sredo pa bo težišče 
akcije na osnovnošolski popu-
laciji: košarka, rokomet in mi-
ni-rokomet. V akcijo se bo 
vključilo tudi društvo Parti-

zan Gaberje, ki bo od pone-
deljka naprej vsako popoldne 
od 16. ure pripravilo različne 
turnirje. 

Žalec: v ponedeljek bo na 
bazenu v Preboldu in Vran-
skem dan plavanja in iger na 
vodi, v torek bodo v Žalcu, Li-
bojah, Šempetru, Polzeli, Bra-
slovčah in na Vranskem strel-
ska tekmovanja z zračno pu-
ško, v sredo pa bodo tekmova-
nja v rokometu (v Žalcu), ma-
lem nogometu (na Polzeli in 
v Taboru) in odbojki (Tabor). 

Slovenske Konjice: ponede-
ljek dan plavanja na bazenih 

v Slovenskih Konjicah in 
v Zrečah, torek bo namenjen 
odbojkarjem (Vitanje, Loče), 
sreda pa nogometašem (Zreče, 
Draža vas). 

Šmarje: v vseh večjih občin-
skih središčih bodo pripravili 
turnirjev v malem nogometu, 
tekaška srečanja in teniške te-
čaje, v Rogaški Slatini pa bo 
ves teden bo potekala šola pla-
vanja. 

Velenje: pripravili so 34 pri-
reditev, večina pa jih bo pote-
kala v Šoštanju - v ponedeljek 
plavanje, v torek badminton in 
v sredo odbojka. Ves teden bo 
v velenjski Rdeči dvorani mož-
no igranje tenisa in namiznega 
tenisa, v ponedeljek in sredo 
pa bo na velenjskem štadionu 
Coopperjev test. 

iVIesec dni do finala SP 
Od l .do 4. oktobra bo 

Šmartinsko jezero gostilo fi-
nale sveto\Tiega pr\'enstva 
v podvodni orientaciji. 

Po besedah Zdravka Žagar-
ja, enega izmed koordinator-
jev organizacijskega odbora, 
je Šmartinsko jezero idealen 
prostor za tako veliko tekmo-
vanje predvsem zaradi svoje 
vidljivosti, ki sega približno 60 
centimetrov pod gladino. 

Organizator finala je Dru-
štvo za raziskovanje morja in 
podvodne športe iz Ljubljane, 

ki mu je mednarodna organi-
zacija CMAS zaupala izvedbo 
finala svetovnega pokala 
v podv,odni orientaciji ob 40-
obletnici obstoja društva in 
številnih mednarodnih uspe-
hov slovenskih tekmovalcev. 
K dokončni odločitvi CMAS je 
veliko vplivalao tudi pred leti 
uspešno organizirano tekmo-
vanje za evropski pokal na 
Šmartinskem jezeru. 

Prireditelje zaenkrat še naj-
bolj težijo finančne tažave, saj 
jim bo finale svetovnega poka-

la prineslo tudi ogromne stro-
ške. Vendar upajo, da jih bodo 
s sodelovanjem celjske občine, 
ki je pokazala izredno zanima-
nje, in z maloštevilnimi spon-
zorji rešili. Drugi problem je 
nekoliko nenavaden, saj sode-
lovanje napoveduje več tek-
movalcev, kot jih bodo zaradi 
časovne omejitve lahko spreje-
li. Zato je strah, ki se je porajal 
na začetku, da bodo tuji šport-
niki zaradi bližine vojne odre-
kali sodelovanje, bil odveč. 

B.S. 

laj pa jutri? 
OHRANIMO NJIHOV NASMEH! 
Dragocena so mlada življenja, osrečuje n;is brezskrbni nasmeh in razigranost na.ših otrok. 

KAJ PA J urni? 
Ne more nam bili vseeno, kako varna je njihova prihodnost in kaj vse lahko prinese 

že jutrišnja pot v šolo, brezskrbna igra z vrstniki ali drobna nepfizljivost. 
L nezgodnim zavarovanjem jjredšolskega otroka, učene.ji ali dijaka poskrbimo, 

da bodo v primeru nezgode vsaj denarne skrbi odveč. 

LETOŠNJE ZAVAROVANJEPiUNAŠA MNOGE UGODNOSTI: 
-dostopne premije in vLsoke zavarovalne vsote ob velikem obsegu 

zavarovanih n evarnoslL 
-odlogplačila do 15. 10. 1992 In 

-možnost izbire pri zavarovanju dnevne odškodnine z odlogom 
jamstva 7 dni ali brez odloga. 

!Ne prezrite podrobnih iiiformarij o letošnjih pogojih nezgodnega 7.iivarovanja, 
ki jih bo vaš otrok le dni prinesel dotnov. 

INVESTIRAJMO V VARNO ŽIVLJENJE, DA NAS BO OTROŠKI 
NASIVEH RAZVESELJEVAL TUDI JUTRI. 

RAZPIS TEČAJA ZA VADITELJE TENISA 
Fakulteta za šport - inštitut za šport v Ljubljani in teniška akademija 
razpisujeta tečaj za vaditelje tenisa. 

Tečaj bo na igriščih TK Žalec od 14.-18. septembra 1992. 

Tečaj obsega: praktični - TENIŠKI DEL 50 UR (Žalec) 
teoretični del 50 ur (Fakulteta za šport Ljubljana) 
Izpitni termin: 25. septembra 1992 

Vse informacije na teniški akademiji, 
Zagrad 110, Celje 
tel. 26-288 prof. Volk Tomaž 
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Velike želje za »malim o« 
Včasih pa iutll nekaj nepotrebnega sitnarjenia 

Naša redna, štirinajstnevna 
kontaktna oddaja na dopol-
danskem valu, »Mali o«, se že 
kar nekaj časa krepko drži na 
po\TŠju priljubljenosti kon-
taktnih oddaj, in sicer pred-
vsem po zaslugi poslušalcev, 
ki kličejo na naši telefonski 
radijski številki, da bi kaj iz-
vedeli, dobili, si svetovali in 
tako naprej. . . 

Oddaja je v resnici namenje-
na drobnim tegobam sodobne-
ga časa, ta pa zadnje čase vleče 
»mali o« kar pogosto v drugo 
smer. Veseli smo klicev ali 

vprašanj , ki jih naslavl jate na 
radi jske poslušalce in jih spra-
šujete, kako je mogoče zatret i 
njivsko preslico, k je poprav-
l ja jo stare l judske ins t rumen-
te, kako si doma pripravit i 
osvežilno pijačo iz hmelja in še 
veliko takih drobnih o-jev, a -
jev in zaka j ev smo že rešili 
v naših oddajah. Zadnje čase 
pa se velikokrat in vse večkrat 
pojavl jajo želje (časi so res hu-
di), ko se oglašate ali pa nam 
pišete: rad bi imel televizor, pa 
kuhinjske elemente, hladilno 
skrinjo, vodno črpalko, ha r -
moniko, toliko in toliko tega. 

toliko in toliko onega. Ej, d ra-
gi moji, ka j vse bi vaša vodite-
ljice te oddaje rada imela, pa 
še kdo drug tudi, a »mali o« 
nima čudežne formule za vaše 
skrite želje, čeprav se tu in tam 
res zgodi, da kdo odda kakšen 
kos pohištva, to le ne sme po-
stat i pravilo radijskega kon-
takta . Laže smo kos kakšnim 
potegavščinam, ki nam tudi 
uidejo v eter, pa se jih že neka-
ko ubranimo, tako da je volk 
sit, koza pa cela. Kot zadnjič, 
na primer, ko je neki možakar 
poklical: »Jaz pa bi rad meo 
kauč - in enu babu!« Seveda 
smo ga potolažili, da na takšen 
način ne bo prišel ne do kavča 
in ne d o . . . Se s t r injate! Če pa 
kdo išče, kot onikrat , radi rko 
za sedmi razred in če na vpra-
šanje, zaka j jo potrebuje, od-
govori, da zato, da si bo zbrisal 
ocene iz šestega razreda in če 

je to povrhu odrasli moški 
glas, potem je to pač štos, ki 
mu je še kar dobro uspel, če je 
pri tem užival. 

In še eno vrsto poslušalcev 
oddaje »mali o« poznamo: to 
so namreč tisti, ki nam kar po-
gosto pišete, ker pač doma ni-
mate telefonov in oni drugi, ki 
uporno kličejo za kakšen na-
slov, nasvet ali telefonsko šte-
vilko še tudi potem, ko se od-
da ja izteče, in še tudi naslednji 
dan in če je potrebno, tudi na 
domači naslov, navadno med 
televizijskim dnevnikom in ra -
di bi slišali na pamet, kar pač 
koga z a n i m a . . . To pa je veliko 
man j pr i je tno kot k raml jan je 
z vami prek radijskih valov. 
Zato predlagam, da se držimo 
kar tega, radijskega valova-
n ja ! Pa brez zamere! In do po-
slušanja danes teden. 

MP 

Mateja Podjed na povsem odprti sceni RC. Bilo je to na zname-
niti 25. junij letos sredi Tomšičevega trga v Celju, ko je bil Radio 
Celje na ogled ves dan, od 8.00 do 19.00. Sicer pa je Mateja tista, 
ki je najbolj zaslužna in zasužnjena zaradi Malega »o«. 

Spomini živijo... 
človeško je to povsem ra-

zumljivo: so dogodki, ki jih le-
ta nikoli ne potisnejo v poza-
bo, so pa tudi takšni, ki hitro 
zbledijo. Da bi le tako bilo s t i-
stimi, ki so vezani na bolečino, 
grenkobo. In vendar se ta želja 
ne izpolni vedno. Toda, tokrat 
nič o grenki kapljici. Radio 
Celje bo 19. septembra letos 
slavil svojo osemintridesetlet-
nico. Čeprav so znane vse 
okolnosti okoli njegovega roj-

stva, se vendarle, ob obujan ju 
spominov na ta dogodek, po-
javljajo še nekater i t renutki , 
ki jih ne kaže pozabiti . Dejstvo 
je, da je na začetek dela celjske 

radi jske postaje imel svoj od-
ločilni vpliv zbor štajerskih 
par t izanskih br igad 18. in 19. 
septembra 1954. leta na 
Ostrožnem pri Celju in govor 
predsednika Tita na njem. To-
da, na začetek dela te radi jske 
postaje so imele svoj, bolj po-
sredni, vpliv še nekatere druge 
okolnosti. V mislih imam vsaj 
tri. 

Prva je junijska ka tas t rofa l -
na poplava. Torej, tudi 1954. 
leta. Čeprav je visoka voda 
uničevala zlasti v večernih in 
nočnih urah, je bUo Celje po 
informacijski plat i povsem bo-
so. V tistem času je v ožjem 
središču mesta delovala samo 
tako imenovana razglasna po-
staja, katere zvočniki so bili 
samo na nekater ih predelih 
ožjega mesta. Zato ta postaja 
ni mogla opozar ja t i na nevar-

nost in ne na ukrepe, ki bi jih 
n a j za svojo zaščito opravljali 
l judje. To vlogo je R a ^ o Celje 
uspešno opravljal neka jkra t 
pozneje, ko so visoke vode gro-
zile mestu ali njegovim prede-
lom. V poznejših letih, do re-
gulacije celjskega ovinka Sa-
vinje, se je Radio Celje več-
krat , tudi v nočnih in drugih 
urah, oglasil s posebnimi od-
da jami in opozarjal na nevar-
nost, ki je grozila. Za to delo je 
večkrat dobil javna pr iznanja . 

Seveda pa ni šlo samo za 
poplave. Tudi druga dogajanja 
v mestu in okolici so silila 
k boljši obveščenosti, k tako 
imenovanim domačim poroči-
lom, ki so bila nu jna vsak dan. 
To pa je lahko opravil samo 
radio. 

In še nekaj ne kaže prezreti. 
Pred rojstvom celjske radijske 
postaje je pričela z delom po-
staja v Šmar ju pri Jelšah. Če 
se ne motim, so imeli glavno 
besedo pri tem delavci okoli 

• t akra tne tamkajšn je organiza-

cije Ljudske tehnike. In če so 
pri tem uspeli v Šmar ju pri 
Jelšah, zaka j bi zaostajal i Ce-
ljani, ki so bili v tem pogledu 
za nj imi že v zamudi? 

Tako so te okolnosti tudi 
vplivale na odločitev majhne-
ga števila l judi z Ristom Gaj -
škom in Igorjem Ponikvar jem 
na čelu, da so ,se lotili dela, ki 
se pozna še danes. In ne samo 
danes. 

In vendar segajo spomini na 
začetek in prve korake celjske 
radi jske postaje še na druga 
področja, še na druge t renut -
ke, ki so oblikovali njeno po-
dobo. 

nadal jevanje pr ihodnj ič 

Radio Celje bo 19. septembra 
1992 star natančno 38 let. Let-
nica ponazarja zrelost, živ-
Ijensko izkušnjo in tradicijo, 
kar vse je vpeto v sodobna me-
dijska iskanja Radia Celje 
v okvirih hiše NT in RC. Zato 
z veseljem objavljamo nekaj 
spominov izpod peresa dolgo-
letnega odgovornega urednika 
Radia Celje Milana Božiča. 

Piše: 
M i m n BOŽIČ 

Zrcalce, zrcalce... 
Kvalifikacij je konec. V pet-

kovem Vročem CE smo podeli-
li še zadnje f inalne vize. Na j -
pre j sta si jih prislužili Marje-
ta iz Šen t ju r ja in Urša iz Žal-
ca. Dobili sta največ glasov 
naših bralcev in n junih znan-
cev. Po več kot deset, mimo-
grede vse ostale t.i. poraženke 
radijskih predtekmovanj so to 
tednikovo »glasovnico« pre-

prosto spregledale ali pa uža-
ljeno ignorirale. Never mind. 

Tina iz Štor je bila prva 
zvezda zadnjega de jan ja kva-
lifikacij. Med tistimi l jubica-
mi, ki so kandidira le preko 
Novotednikove prijavnice, je 
bila prepričlj ivo prva. Poslu-
šalci iz rodnih Štor in rodovit-
ne okolice so ji namenil i gla-
sov kot toče. Zato so druge 
kandida tke (enajst jih je bilo) 
doživyale sušo. Z izjemo Car-
men. Športnica iz Šentvida pri 
Grobelnem je bila občutno 
druga. 

To je to. Znanih je vseh de-
set f inalistk (v naslednj i šte-
vilki N T - dan pred velikim fi-
nalom izbora za Miss Celja bo-
do vse na kupu). Statistika 
pravi: dve škorpijonke, strel-
ka, kozorogica, devica, bikica, 
vodnarka, rakica, dvojčica in 
tehtnica. Ta pisana druščina 
se giblje med pe tna js t im in 
dvaindvajset im letom. Prevla-
duje jo r javolaske (7), ki so le-
tos menda v modi. Ostale tri so 
naravne blondinke. Kar se gle-
dan ja na svet tiče, je rezultat 
neodločen: po pet parov rjavih 
in modrih oči. 

Ali kot je pr ipomnil Aljoša, 
čudežni deček za mešalno mi-
zo: nekatere imajo problem 
z gravitacijo. Skra tka , jutr i je 
petek. 

Finalistlce IVIC-92 

Marjeta Kolar iz Šen t ju r ja 
je šestnajst letna zlatarka. Rja-
vih oči in las. Sicer pa rak. 

Urša Oblak ima sedemnajst 
let. Je gimnazijka, r j a v o - r j a v e 
kombinacije oči in las. Doma 
je iz Žalca. Dvojček. 

Carmen Romih bo v znak« 
škorpijona pihnila dvaindvaj' 
set kegljev. Blondinka m o d r i 
oči iz Šentvida pri GrobelneB 
je š tudentka fakul te te zi 
šport. 

Tina Papler iz Štor je pet-
najs t le tna blondinka modrih 
oči. Tehtnica. 

V SLUŽBI DOBREGA VIDA 

POLICE ® 
gli occhiali di V C G A C l 

G. SMOLE - MANAGER FOR SLOWENIA 

Prešernova 6, 63000 Celje, tel. & fax. 063/ 26-420 

POKROVITELJ ZA IZBOR 'MISS CEUA 92" 
z ekskluzivno ponudbo očal POLICE by vogarf 

FOTOLIK-
Muzejski trg 8 
tel. 063/27221 

NAJNOVEJŠE V FOTOLIKU! 
- Zastonj razvijanje filmov Kodak, Konica in Agfa, kupljenih 

pri Fotoliku. Velja do razprodaje filmov! 
- Sprejemanje naročil za fotografiranje na matičnem uradu 
- Največja in najboljša izbira baterij v Sloveniji 

Fotolik /e generalni pola-oviteli »Foto^lifea« 

Teden je naokoli in ponov-
no smo dobili fotografijo ted-
na. Vse, ki nam pošiljate foto-
grafije, moramo ponovno 
opozoriti, da je namen naše 
akcije dobiti lepe in kakovost-
ne posnetke prebivalcev in 
krajev Slovenije. To naj bi bil 
naš skupen prispevek k pro-
mociji Slovenije kot turistične 
države. Zato si krajev nikar 
ne izmišljujte, saj bomo takš-
ne fotografije izločili. Avtor 
objavljene fotografije jePeter 
Napret iz Sedraža pri La-
škem. Posnetek prikazuje 
obnovo strehe na cerkvi 
v njegovem kraju. Nagrado 
prejme po pošti. 

POTORIZmOL 
Kardeljeva 20 
63 310 Žalec 

Tel. /fax: 0 6 3 / 7 1 3 - 9 7 0 
0 6 3 / 7 1 1 - 2 5 6 

Foto RIZMAL tudi v Celju 
v hali A na Golovcu - foto laboratorij 

atelje 
trgovina 

expres razvijanje tudi v pol ure do formata fotografij 
13 X18 (normalni rok 1 dan) 

- parkirni prostor, dostop z Mariborske in Dečkove 
- preslikave, razvijanje Dia filmov, barvne povečave in 

kaširanja 
- prvi mesec razvijanja filmov - gratis! 
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ODMEVI 
Kdo jemlje 
bolnikom? 

Že dva članka pod tem na-
slovom sta obravnavala pro-
blematiko poslovanja celjske-
ga poverjeništva Društva mul-
tiple skleroze. V zadnjem go-
spa Ida Brečko, predsednica 
podružnice Celje, omenja tudi 
mene, zato se čutim dolžnega, 
da javno opozorim na nekaj 
dejstev. 

Delovanje članov poverjeni-
štva je res na prostovoljni os-
novi, vendar se za obiske na 
domu plača kilometrina. 
Glavne pripombe članov na 
delo poverjeništva pa ne gredo 
toliko na rovaš obiskov, tem-
več na mnoge »malenkosti«, ki 
jih poverjeništvo izkorišča se-
bi v prid. Podjetja in posamez-
niki namreč darujejo razne 
dobrine (največkrat svoje pro-
izvode ali usluge), ki naj bi se 
razdelile članom društva. Prav 
pri tem pa smo bili člani že 
večkrat priče dogodkom, ki 
milo rečeno vzbujajo občutek 
grenkobe in dokazujejo pre-
cejšnjo samovoljo vodstva. 

Verjetno bi bilo pametno 
končati nepotrebne polemike 
in se usmeriti v delo, ki nam 
bolnikom lajša težave in omo-
goča enakopravnejše vključe-
vanje v družbo. 

PETER HOZJAN 

Tračnice in 
vročina 

v vašem cenjenem časopisu, 
z dne 27. avgusta 1992, sem 
med Tračnicami prebral tudi 
tisto z naslovom Lobi maršira. 
Predvidevam, da so krive nez-
nosne avgustovske temperatu-
re in da so le-te povzročile t r-
ditve o mojem silnem besu. 
»Tračničar« se je zmotil tako 
glede besa, kot tudi imena. 
Ker pa je zelo lepo in olikano, 
da se zmota popravi, pričaku-
jem, da boste to storili. 

mag .FRANC KNAFELC, 
Celje 

Uredništvo: 
Magistru Francu Knafelcu 

se opravičujemo za »silen bes«. 
Pač subjektivna presoja opa-
zovalca, kaj hočemo. Ime se 
nam pa zdi po tračničarsko či-
sto v redu. Bi se morali tudi za 
Frančka opravičiti? 

Vitanjčani imajo 
prav 

Dobrine, ki jih je »bog dal«, 
so voda, zrak, zemlja in pod-
nebni pogoji. Te dobrine so od 
nekdaj bile prednost ali zavo-
ra za blaginjo ali siromaštvo 
ljudi, ki živijo na zemeljski 
obli. Temu primemo so se l ju-
dje tudi prilagajali, preživljali, 
se razvijali, veselili ali žalosti-
li. Tak način prilagajanja živ-
ljenja je izničil komunizem, ki 
je svoje cilje neusmiljeno 
usmeril v nespoštovanje do-
brin, ki jih je »bog dal« in ne-
spoštovanje človeških pravic, 
ki jih je pravno določila člove-
ška civilizacija evropskega 
razvoja. 

Tipičen primer takega nači-
na razmišljanja je rezultat ne-
kajdesetletne politike celjskih 
»psevdostrokovnjakov«, ki še 
danes »luftarsko« usmerjajo 
razvoj umirajoče občine, ki 
ima uničene gozdove, vode, 
zemljo ter uničeno gospodar-
stvo. Ljudje so obubožani, 
apatični in uničenega zdravja. 

Človeški trud, ki je skozi de-
setletja bil vložen z delom, je 
bil politično usmerjen v pro-
padle, nekoristne in škodljive 
objekte (Cinkarna Celje s svo-
jimi deponijami, EMO Celje, 
železarna Store, Šmartinsko 
jezero, čistilna naprava Škofja 
vas, črpališče mrliške vode 
v Medlogu, Bolnišnica Celje, 
napol izgrajena mestna kana-
lizacija in še in še). 

Ti »Psevdostrokovnjaki« ni-
so nikoli mislili na daljnosežne 
posledice svojega početja, saj 
so imeli svojo »politično zdre-
sirano pamet«. Zaradi takšne 
»politično primitivne sebično-
sti« so mislili, da mora okolica 
nujno žrtvovati svoje »od boga 
dane dobrine« gnilemu, mož-
gansko omejenemu centru. 

Vitanjčani, če Celje hoče 
svoj zavoženi razvoj še naprej 
uresničevati, naj vam vašo živ-
ljenjsko prednost, vodo, pošte-
no plačajo. Bedaki, komuni-
zem in nepoštenje niso »dani 
od boga«, ampak so se izmuz-
nili ob nedeljah. 

JANEZ ČRNEJ, 
Celje 

Zeleni nočemo 
Intervjuja 

Na svojem zadnjem sestan-
ku smo Zeleni Celja še enkrat 
proučili vse, v zadnjih dveh 
mesecih objavljene in neob-
javljene članke, slednje smo 
napisali mi in jih po besedah 
Nataše Gerkeš ni odobril glav-
ni urednik, in posnetke radij-
skih oddaj, ki se kakorkoli, ne-
posredno ali posredno nanaša-
jo na delo in življenje Zelenih 
Celja ali njihovih posameznih 
članov, kot pokrovitelji kabel-
sko razdelilnega sistema vso 
obstoječo dokumentacijo, ki je 
že predstavljena tudi javnim 
m e ^ j e m , vendar namerno ni 
bila in še vedno ni ustrezno 
upoštevana kot osnovni in 
glavni argument za kakršno-
koli nepristra^jsko in dobrona-
merno prikazovanje dejanske-
ga stanja ter razvozljavanje 
zapletov kabelsko razdelilne-
ga sistema. 

Npr. v oddaji, ki jo je pred 
časom imela na vašem radiu, 
z gospodom Haroldom Flisem, 
je vaša novinarka, medtem ko 
je v rokah držala gradbeno do-
voljenje Ministerstva za indu-
strijo In gradbeništvo, v pogo-
vor in celotno zadevo vnesla 
nepotrebno in škodljivo nedo-
rečenost z izjavo: »Baje naj bi 
imeli tudi gradbeno dovolje-
nje!« Žal v tem stilu potekajo 
mnoga »dobronamerna« pri-
zadevanja Novega tednika na 
vseh področjih dela in življe-
nja, na katera posega omenje-
ni medij, npr. poročanje o delu 
šentjurske občinske skupščine 
itd. 

Najnovejša priporočila naše 
baze in celjskih volilcev nas-
ploh, da naj se v mediju kakr-
šen je Novi tednik, po zaslugi 
takih člankov in načina dela, 
še naprej eksponirajo politiki 
Jarhovega kova, to očitno do-

kazuje tudi nikakršen odziv 
bralcev na teme kot so Zeleni 
ex predsednik obtožuje. Zele-
no, ki te ne razumemo zeleno 
in vedno sveže kabelsko raz-
delilne mučkalice. 

Vsled navedenega smo se ' 
odločili odstopiti od napove-
danega celostranskega interv-
juja s predsednikom začasne-
ga lO Zelenih Celja, ki je bil 
dogovorjen za danes, 28. avgu-
sta 1992, z vašo novinarko Na-
tašo Gerkeš. Iz istih razlogov 
smo nedavno že odpovedali 
vaš časopis, resnico o delova-
nju Zelenih Celja in kabelsko 
razdelilnem sistemu, katerega 
pokrovitelji smo, pa bomo 
v kratkem prebrali in pokazali 
z dokumenti, v že posneti od-
daji, ki jo bomo v naslednjih 
dneh, glede na obstoječo mre-
žo KRS lahko prikazali okoli 
4 tisoč Celjanom in v lastnem 
glasilu. Tako bomo tudi v bo-
doče sodelovali le z mediji, ki 
so pripravljeni upoštevati tudi 
naše želje in predloge. 

PAVEL KAVŠEK 
Predsednik 10 ZC 

Ne morem si kaj, da ne bi ob 
tem slovesu, ob katerem si oti-
ramo solze žalosti, zapisala še 
nekaj misli. Smilite se mi, go-
spod Kavšek, ko pišete tako 
kot vam narekujejo drugi. Pre-
pričana sem namreč, da se sa-
mi za kaj takšnega ne bi nikoli 
odločili, saj ste tudi prej, ko je 
stranki predsedoval Jožef 
Jarh, plesali tako kot je žviž-
gal on. V osemletni novinarski 
praksi, ob številnih dogovorih 
z najrazličnejšimi ljudmi, se 
mi ni še nikoli zgodilo, da bi 
nekoga ne bilo toliko v hlačah, 
da ne bi upal osebno, po tele-
fonu, odpovedati intervjuja. 
Vi, gospod Kavšek, tega niste 
storili, namesto tega pa ste 
spisali pisemce, ga odposlali 
v petek, ko sva bila za intervju 
dogovorjena, in ki sem ga pre-
jela v ponedeljek, torej tri dni 
kasneje. 

Glede na to, da se stranka 
Zelenih v Celju ukvarja naj-
bolj s pisanjem p o s a m e z n i 
novinarjev in kabelsko razde-
lilnim sistemom, so moje trdi-
tve, da je vaše delovanje le ne-
ke vrste mešanje zraka, pra-
vilne. 

Ko ste proučevali moje član-
ke in radijske oddaje, mimo-
grede, tu in tam ste me pokli-
cali in vprašali, če imamo 
morda še posnetek predvsem 
zadnjih, torej ne morete imeti 
vsega arhiviranega, kajne, ste 
očitno poslušali več kot sem 
posnela. Ne morem se namreč 
spomniti, kdaj naj bi pripravi-
la kakršenkoli intervju z go-
spodom Harijem Flisom. Vem 
le, da je sodeloval na okrogli 
mizi o kabelski TV, ki je bila 
januarja letos, kasneje se nisva 
več srečala. 

O vašem karakterju, gospod 
Kavšek, žal, se moram obrača-
ti na vas, ker ste pod pismom 
podpisani, pa veliko priča tudi 
to, da omalovažujoče govorite 
o Jožefu Jarhu, ki ste ga še 
pred nedavnim kovali v zvezde 
in o katerem niste nič slabega 
nikoli rekli niti ko sva se zad-
njič pogovarjala in je beseda 
nanesla tudi nanj. Žalostno je, 
da je na čelu stranke nekdo, ki 
nima lastne volje in žalostno 
je, da se stranka, ki bi v ekolo-
škem smislu imela v Celju 
ogromno dela, ukvarja s stvar-
mi, ki je naj ne bi zanimale. 

Mimogrede, zakaj naj bi bili 
Zeleni pokrovitelji celjskega 
zavoženega kabelsko-razdelil-
nega sistema? 

V prihodnje vam želim, go-
spod Kavšek, da bi našli same-
ga sebe in končno pričeli dela-
ti tako kot veste, da je prav. 
Ko sva se namreč pogovarjala 
na štiri oči, ste razmišljali či-
sto pametno in ste tudi z vese-
ljem sprejeli mojo pripravlje-
nost, da vas kot predsednika 
stranke Zelenih medijsko 
predstavim in zapišem kaj 
o načrtih stranke. Bojno seki-
ro, ki sem jo želela zakopati, 
čeprav je nisem nikoli niti vr-
gla, očitno ne bomo zakopali. 
To bo gotovo šlo na vašo ško-
do. Ker ste trdoglavi. Vašega 
članka, ki ste ga v zvezi s sušo 
prinesli nedavno, na primer, 
nismo mogli objaviti preprosto 
zato, ker bi, glede na vsebino, 
sodil le v Pisma bralcev. Za t ja 
je bil predolg, skrajšati ga sa-
mi niste želeli, izrazili pa ste 
tudi željo, da vam članka ne 
krajša uredništvo. Upoštevali 
smo vaš nasvet in zato leži 
v mapi, ki je mnogo tanjša od 
tiste, v katero spravljamo ob-
javljena pisma. Glede KRS pa, 
gospod Kavšek, prijateljski 
nasvet: manj kot se boste Zele-
ni z njim ukvarjali, manj težav 
boste imeli. Verjemite! 

NATAŠA GERKEŠ 

Temple of Love-
Slsters of mercy! 

Zopet je četrtek - končno! 
Zakaj? Izšel je vendar Novi 
tednik in jaz se sponmim šele 
popoldne. Res bo držalo, kot 
pravijo ljudje, da se v tej pasji 
vročini še možgani začnejo ki-
sati. Takoj se odpravim v naj-
bližjo trgovino in kupim Novi 
tednik. Sram me je sicer, da 
tako pozno, vsega je kriva ta 
neznosna vročina, kajti druga-
če bi ga že kupil ob šestih zju-
traj, obvezno pred jutranjo ka-
vico. 

Oči požirajo črke in spekta-
kulame naslove že kar med 
potjo do doma. Obvladaj se 
vendar, človek, saj te bo zaradi 
časopisa še avto povozil! 
Končno sem se uspel razkomo-
titi v svojem kotičku in začel 
prebirati časopis, ki ustreže 
z novicami, informacijami 
vsem ljudem v celjski regiji in 
verjetno še veliko širše. No, ta-
koj na začetku sem bil malce 
razočaran, opazil sem namreč, 
da se je že končala tedenska 
nadaljevanka Twean peaks-
Petriček petič! Menda se j a 
avtorju ni kaj zgodilo? 

Razočaranje je bilo kratko, 
saj so me takoj prevzeli drugi 
spektakulami članki in naslo-
vi. Kdo bi si mislil, če ne bi 
bral Novega tednika, da je Ne-
nad zanimiv za moške in žen-
ske (izredno pomembna infor-
macija). Ali bi vedeli, da je 
v kotičku za šaljivce vedno kaj 
novega — vsak teden ista šala in 
to obvezno na bencinski črpal-
ki. Izredno sem bil navdušen 
nad informacijo, da je na le-
stvici radia Celje prva melodi-
ja Temple of love-sisters of 
mercy. Ob množici tako po-
membnih informacij, člankov 
in oglasov, v katerih je beseda 
pomembnejša od besede, sta-
vek bogatejši od stavka, in čla-
nek pomembnejši od pomemb-
nejšega, in v trenutku zatop-
Ijenosti v črke, ko je bilo naj-

bolj napeto, je zazvonil te-
lefon. 

Ves jezen vstanem in dvig-
nem slušalko. »Opfostite, go-
spod doktor Bezenšek, ali mi 
lahko poveste, kateri živinoz-
dravnik je danes dežuren?« 
»Ja, lepo vas prosim, človek 
božji, zakaj ne pogledate za to 
informacijo v Novi tednik«, 
mu dogovorim. »Saj sem po-
gledal, a tam zopet nič ne pi-
še.« »To ni mogoče, pravim, saj 
tam piše vse!« »Je mogoče, je, 
vse sem pregledal in ti hudiči 
zopet niso objavili veterinar-
ske dežurne službe.« 

Začel je robantiti in se raz-
burjat i na odogovome v No-
vem tedniku. Hitro sem ga po-
tolažil in se zavzel za bistre 
urednike. »Ne razburjaj te se, 
dragi gospod kmet, važno je, 
da veva, da je ta teden prva na 
lestvici Radia Celje Temple of 
Love-sisters of mercy.« 

GREGOR BEZENŠEK, 
dr.vet.med. 

Šentjur 

Z bencinske 
črpalke 

v zvezi s člankom Z bencin-
ske črpalke, ki ga je objavil 
Brane Jeranko v vašem časo-
pisu 20. avgusta letos, prosi-
mo, da objavite naš odgovor, 
ki ga je pripravila naša tehnič-
na služba. 

Poslovna politika Petrola je 
bila vedno zadovoljevati naše-
ga kupca na bencinskem servi-
su. Tako smo tudi pri mešanici 
opremljali bencinske servise 
z avtomati za pripravo meša-
nice, kjerkoli se je povpraše-
vanje po njej pojavilo. 

Z leti je bilo vse več težav 
s temi napravami, ki se pogo-
sto kvarijo in takrat ne dajejo 
ustrezne mešanice. Zato smo 
doma in v tujini iskali dobavi-
telje zanesljivejših naprav, 
vendar smo ugotovili, da se ta 
način prodaje mešanice pred-
vsem v zahodni Evropi opušča. 

Zaradi vse pogostejših ok-
var na omenjenih uvoženih 
napravah in težavah z nado-
mestnimi deli, smo se odločili 
za nabavo manjših prevoznih 
naprav za pripravo omejene 
količine mešanice. Te naprave 
bomo pričeli postavljati na ne-
katere naše bencinske servise 
še letos. Tako bomo verjetno 
zadovoljili vse tiste kupce, ki 
na naših bencinskih servisih 
iščejo manjše količine mešani-
ce. Prav tako pa v prodajni 
program dvotaktnih olj uvaja-
mo manjše embalaže olj, 2 de-
cilitra, ki na j ne bi delale težav 
kupcu, če mešanico pripravlja 
sam. 

dipl .ing. JANEZ BEDENK, 
vodja sektorja TS in KK 

Zaščitniki narave 
II. 

Priznati moram, da sem pri-
čakoval odmev na dogodek, ki 
se je pripetil 8. avgusta ob 6.20 
v gozdu med zaselkom Klane 
in Klakočovca. Omenjenega 
dne sva z mojim lovskim go-
stom, ki je sicer poklicni lovski 
čuvaj v Kočevju, lovila srnjaka 
na klic. Po nekajkratnjem 
oponašanju sme, je po gozdu 
potekel pes, o katerem je pisal 
gospod Marolt, ter oprezal za 
pivkajočo »smo«. 

Ker je moj prijatelj sezna-
njen z ukrepi, ki v času kontu-
maca prepoveduje nekontroli-
rano gibanje psov, posebno še 
po lovišču, se je takoj odločil 
za strel. Zaradi hitrega strela 
je krogla psa zadela v spodnjo 
čeljust. Obema je zato zelo žal, 
saj se je žival mučila. Po ogle-
du nastrela sva ugotovila, da 
je pes zadet, vendar ga po pri-
bližno 200 metrih krvne sledi, 
ki je vodila po gozdu proti va-
si, nisva našla mrtvega. 

Odšla sva do avtomobila in 
ga hotela poiskati v spodnjem 
delu lovišča. Na poti v dolino 
sva srečala gospoda Mirka 
Berganta, ki naju je ustavil ter 
povedal, da je ranjeni pes tekel 
mimo njegove domačije ter 
močno krvavel. Grozil je tudi. 

da bodo podrli vse visoke pre-
že na tem območju. 

Odpeljala sva se dalje, do 
revirja Spec in iskala ranjene-
ga psa. Ta se je zatekel k hiši 
sorodnikov lastnice psa, ki je 
po moji oceni od mesta dogod-
ka oddaljena najmanj tri kilo-
metre. V tem času je nečak 
lastnice psa šel v gostilne: 
Križnik in zahteval, naj psa 
pokončajo, kar je storil lovec, 
ki je bil ravno takrat v go-
stilni. 

Priznam, da mi ni bilo vse-
eno, kakšne muke je moral do-
življati ta pes. Prizadete naj 
opozorim, da je v občini Žalec 
še vedno kontumac, vendar 
ugotavljamo, da ga marsikdo 
sploh ne upošteva. Naj povem 
tudi to, da smo lani v bližini 
omenjenih zaselkov registrira-
li več pojavov stekline. Vašča-
ni so nas klicali, ker so se sum-
ljive lisice sprehajale sredi dne 
po vasi in nam očitali, da svo-
jega poslanstva ne opravljamo 
dobro. Na tem območju smo 
nadzor še poostrili in tudi več 
lisic odstrelili. 

Glede pisanja gospoda Ma-
rolta se ne morem povsem stri-
njati. Glede plačevanja škod 
po divjadi je potrebna pravo-
časna pisna prijava škode, ki 
jo nato oceni še naša cenilna 
komisija ter jo po soglasju 
obeh strani poravnamo. Go-
spodu Maroltu ne zamerim, da 
je neuk v lovski zakonodaji in 
splošnih določilih, ki se jih 
moramo držati tako lovci kot 
tudi tisti, ki to niso. 

Do tega neljubega dogodka 
ne bi prišlo, če bi prizadeti 
upoštevali določene odredbe 
in imeli psa na verigi. Ker pa 
tega niso upoštevali, jim je 
lahko bilo jasno, da bo do česa 
podobnega slej kot prej prišlo. 
Krivda zato ni le na strani nas, 
lovcev. 

VOJKO KRIŽNIK, 
Starešina LD Vransko 

Kaj sem delal 
v Mlekarni Arja 
vas? 

Spoštovani gospod glavni 
urednik, prosim, da v skladu 
s 40. členom ustave Republike 
Slovenije objavite članek, ki se 
nanaša na objavljeni članek 
vašega novinarja v zvezi 
s prejšnjim direktorjem Mle-
karne Arja vas in omenja z ini-
cialkami tudi moje ime, kar pa 
za poznavalce branže ni bila 
uganka in mi v zvezi s tem 
nastaja moralna škoda, pa na 
ta način želim le informiranje 
vaših bralcev dopolniti. 

V Mlekarno Arja vas sem 
prišel konec leta 1988, ko so 
bile še vedno v sanaciji, ko na 
zunanjetrgovinskem področju, 
za kar sem prevzel delo, ni bilo 
še ničesar razen oderuške de-
vizne odvisnosti predvsem od 
hmeljskih deviz. 

V Savinjsko dolino sem tako 
leta 1989 pripeljal avstrijske, 
nemške, madžarske in slova-
ške partnerje. Tako smo v mo-
jem pr\'em letu realizirali pre-
ko 30 milijonov šilingov pred-
vsem izvoznih poslov. Mlekar-
na je pri tem zaslužila na jmanj 
6 milijonov šilingov. 

Leto kasneje smo prešli na 
višje oblike sodelovanja, pred-
vsem z avstrijsko-štajerskim 
koncernom, tako da je bilo po-
leg izvoznih realiziranih po-
slov oplemenitenja skupno 160 
milijonov šilingov, mlekama 
je zaslužila 32 milijonov šilin-
gov. To je pomenilo dokončno 
sanacijo in začetek novega in-
vesticijskega ciklusa, saj smo 
načrtovali, v tujini pa so bila 
že prednaročila skupaj z ino-
partnerjem, novo opremo. Za 
to sem takrat še v Beogradu 
dosegel dovoljenje za brezca-
rinski uvoz, kar bi Mlekarni 
prineslo novih 6 milijonov ši-
lingov. 

Posli .so tudi v letu 1991, si-
cer v zmanjšanem obsegu tudi 
zaradi vojne, predvsem pa za-
radi sabotiranja bank v Sa-
vinjski dolini, še kljub temu 
tekli zadovoljivo. 

V Mlekarni so nastali pro-
Nadaljevanje na 18. strani 



Vojna, ženska in 
nekje daleč - mir 

Raza Kožljak: '-Moja zgodba nI le moja. Takšnih je še na tisoče. 
Zadnjo nedeljo v marcu 1992, natanko teden dni pred pričet-

kom krvavih dogodkov v Saraje%'u, sem spoznala Bajra Kož-
Ijaka, Muslimana iz vasi Tiho^iči nad Sarajevom. Mimogrede, 
devet let je živel v Celju in opravljal vojaško službo v celjski 
vojašnici. Tisto zasneženo nedeljo sem spoznala tudi nekda-
njega Bajrovega prijatelja, Srba, Moma Todoreviča, iz Vogošče 
nad Sarajevom. Odkar so se tam pričeli zaostrovati mednaci-
onalni odnosi, nista hodila več skupaj na lov. Ko sem Bajru 
Kožljaku zadnjič stisnila roko v zasneženih Tihovičih, je bilo 
vojno in smrt vonjati v zraku. 4.julija je Bajro umrl, ko je branil 
svojo vas. Njegovo truplo je zoglenelo nekje v požganih in 
oropanih Tiho\ičih. Za njim je ostala le njegova 26-letna žena 
Raza, ki je v petem mesecu nosečnosti, in njegov triinpolletni sin 
Zlatan. Uspelo se jima je prebiti do Ljubljane, k Razinemu 
bratu. 

V Celju ima Raza znance. 
Takšne, ki bi je bili veseli, in 
takšne, ki bi bili, kot pravi Ra-
za. veseli, ko bi izvedeli, da 
Bajra ni več. Pri tem misli na 
nekatere bivše Bajrove kolege 
iz celjske vojašnice. Tudi tiste, 
ki so dobili slovensko držav-
ljanstvo. 

Raza je štiri leta, do junija 
lani. preživela v Celju. Danes 
se boji obiskati mesto ob Savi-
nji. Strah jo je spominov. Spo-
minov na štiri srečna leta živ-
ljenja z Bajrom. Pri šestind-
vajsetih je vdova. Nepopisno 
žalostna. In neprestano po-
udarja: »Moja zgodba ni le 
moja. Takšnih je še na tisoče.« 

Tihoviči, 29. marec 
1992 

Tihoviči so muslimanska 
vas, ki se dviga nad Saraje-
vom. Obkroženi so s srbskimi 
zaselki in j.- začetku marca, ko 
je zavrelo v BIH, so bili odre-
zani od sveta. Da bi prišli 
v dolino, morajo namreč pre-
bivalci Tihovičev skozi srbski 
zaselek Vogošča, kjer so srbski 
sosedje takrat postavUi bari-
kade. Bajro Kožljak je dejal, 
da je bilo strašno spoznanje, 
da so barikade postavljali lju-
dje, s katerimi so skupaj 
odraščali in obiskovali šolo. 

Bajro je do junija lani živel 
v Celju. Bil je starejši vodnik 
prvega razreda v celjski vojaš-
nici. O spominih na Celje je 
marca letos pripovedoval: »V 
Sloveniji sem živel devet let. 
V Novem tedniku sem bil vsaj 
petkrat. Veliko sem namreč 
sodeloval s takratno ZSMS 
v Celju. Na vaše mesto me ve-
žejo lepi spomini, veliko do-
brih prijateljev, vseh narodno-
sti, še živi tam in nekoč bi se 
zares rad vrnU v Celje ter jih 
obiskal, če bo to kdaj še mo-
goče.« 

Vojno v Sloveniji je Bajro 
Kožljak pričakal v domači va-
si, v Tihovičih. Takrat je bil 
namreč na dopustu, skupaj 
z družino. Kasneje so mu na-
drejeni očitali dezerterstvo, 
češ da je to storil namenoma. 
»25. junija lani sem šel na do-
pust, prihodnji dan se je priče-
la vojna. Vrnil sem se, ko je 
bilo vsega konec, 7. julija. Me-
sec dni sem delal še v vojašni-
ci, nato sem bil pet dni na Hr-
vaškem. To, kar se je zgodilo 
v Sloveniji, se mi je zdelo groz-
no, ker sem imel veliko pri ja-
teljev, ki so bili na drugi stra-
ni, v teritorialni obrambi. To 
je bila nesmiselna vojna, ki se 
je porodila v glavah neumnih 
generalov. Težko mi je bilo, 
zares. 

Na Hrvaško sem se peljal 
z železniškim transportom, 
s katerim se je prevažalo stre-
livo. Tam se je vojna šele pri-
čela. Med transportom bi se 
lahko zgodilo marsikaj, toda 
na srečo ni bilo nič. Sicer pa 
sem takoj zahteval razrešitev. 
JA namreč ni bila več to, kar je 
bila včasih, ko sem obiskoval 

vojaško šolo in sem bil pono-
sen, da sem pripadnik te voj-
ske. Zame takšna, v kakršni 
sem delal, ne obstaja več. Ni 
bilo več mogoče vzdržati psi-
holoških pritiskov v vojski, pa 
tudi politika, ki jo je vodi la . . . 
Ta vojska mi ni bila všeč, zato 
sem jo zapustil. Vrnil sem se 
domov. Brez službe, brez vse-
ga, toda počasi bom to že ure-
dil. Še danes nimam nobenih 
dokumentov, ker mi jih nočejo 
poslati iz Beograda. Toda med 
rojaki bom že nekako. Če člo-
vek hoče delati, se vedno kaj 
najde. Vključil sem se v re-
zervno policijo v Vogošči, ne-
kaj plačajo, kasneje bo morda 
bolje, če se bodo zadeve umiri-
le.« Tako je pripovedoval Baj-
ro konec marca v Tihovičih. 

Do prvih barikad, ki so jih 
v Vogošči posta\'ili v začetku 
marca, s srbskimi sosedi niso 
imeli težav, je dejal Bajro. 
»Praktično jih ni niti sedaj. 
Vzpostavili smo stik z njimi, 
pogovarjamo se, v želji, da ne 
bi prišlo do spopadov. Zaen-
krat to funkcionira, vendar je 
vse odvisno od situacije, pred-
vsem od tistih, ki so na oblasti 
in vlečejo poteze. Slednji, žal, 
nič ne razmišl ja jo . . . Ne, bolje, 
da o tem ne govorim, ker imam 
v Sloveniji prijatelje tudi med 
Srbi, zato o tem nočem govori-
ti. Nikogar se ne bojim, vendar 
so tudi med Srbi dobri ljudje. 
Ne morem reči, da so vsi slabi. 
Večina je dobra, toda ekstre-
misti, ki so krivi za ekscese, 
niso po volji ne nam ne Srbom, 
ki živijo t vika j.« 

Bajro je za nemire v BIH 
krivil vse tri nacionalne stran-
ke, za največjega krivca pa je 
imel Srbsko demokratično 
stranko, ki jo vodijo ljudje, 
s katerimi se ni mogoče pogo-
varjati. »Kantonizacija je 
v BIH neizvedljiva. To brez 
vojne in številnih žrtev ne bo 
mogoče.« 

Se marca je Bajro rekel, da 
imajo prijatelje v sosednjih, 
srbskih vaseh. »Redko se sicer 
vidimo, samo pozdravimo se. 
Vsak se drži bolj zase in vsi 
čakamo boljše čase. Ali slabše. 
Ne vemo, kaj se bo zgodilo. 
V Tihovičih smo pripravljeni 
za primer, če bi prišlo do spo-
padov. Oboroženi smo. Okoli 
250 moških nas je, ki bi lahko 
branili vas. Srbov je mnogo 
več. Nikogar ne bomo napadli 
prvi. Če nas bodo začeli napa-
dati, pa bodo imeli težave. 
Ljudje v Tihovičih so prepla-
šeni, negotovost je velika. 
Orožje kupujemo na črno. Da-
nes ga je v BIH mogoče kupiti 
tako kot krompir na tržnici. 
Kjerkoli. V glavnem je voja-
ško, cene pa so od 500 nemških 
mark navzgor.« 

Vogošča, 29. marec 
1992 

Bajro Kožljak je imel med 
srbskimi znanci iz Vogošče tu-
di Srba Moma Todoreviča. 
Odkar so se razmere zaostrile, 
nista hodila več skupaj na lov. 

pa tudi sicer se msta družila. 
Tudi telefonirala si nista. So-
sedski odnosi so se ohladili, še 
posebej potem, ko so ravno 
pred Momovo hišo posta\'ili 
barikade. Pa sem Bajra zapro-
sila, naj pokliče Moma in ga 
vpraša, ali ga smemo obiskati. 
Po nekaj minutah se je vrnil 
z novico, da je Momo pristal, 
obenem pa je tudi njemu naro-
čil, naj pride z nami. 

Pri Todorevičevih je bil 
sprejem nekoliko zadržan, 
a beseda je kmalu stekla. Le 
med Bajrom in Momom je bilo 
ves čas čutiti pregrado. 

Momo Todorevič je poročen 
s Hrvatico in je eden najboga-
tejših mož daleč naokoli. Ima 
kavarno, svoj mini živalski 
vrt, ogromno hišo, pokazal je 
svoj najnovejši avto BMW in 
dejal, da ima toliko denarja, 
da bi ljudi, če bi natanko vede-
li, koliko, bolela glava. Sicer 
pa je pripovedoval: »Dokler so 
nacionalne stranke na oblasti, 
ne bo življenja in napredka 
v Jugoslaviji, moj brate. Nikoli 
nisem bil komunist, toda nič 
nisem imel proti njim. Mislim, 
da sem edini v Vogošči, pri ka-
terem še visi Titova slika. Če 
bo prišel zakon, da ga moram 
sneti, bom rekel, na j ga sna-
mejo, mene namreč on ne moti. 
O barikadah ne vem nič, ni-
mam pojma! Videl sem jo pred 
svojo hišo, slišal pa sem, da je 
bila tudi v Tihovičih. Proti 
obema sem. Sem popolnoma 
proti barikadam. Človek sem, 
ki je \ddel veliko sveta. Zame 
je Jugoslavija majhna, kaj šele 
bo . . . Za to, kar se dogaja 
v BIH, ni treba obsojati le ene-
ga naroda. Vsi trije delajo isto. 
Nikomur ne moreš nič več ver-
jeti. Ljudje izgubljajo iskre-
nost, nihče ne govori iskreno.« 

Na vprašanje, ali je on is-
kren, je odvrnil: »Ni rečeno, da 
jaz govorim iskreno. Ne mo-
rem reči, da vsi l judje govorijo 
neiskreno, jaz pa sem edini is-
kren. Kakšen človek bi bil, če 
bi to trdil?« 

Kdo so tisti, ki postavljajo 
barikade v Vogošči, me je za-
nimalo. Momo je povzdignil 
glas in rekel; »Kako kdo? Po-
slušajte, vprašajte tiste, ki jih 
postavljajo! Od kod naj vem, 
kdo so? Postavljali so jih tudi 
v Tihovičih in Blagovcu. Nori 
pa so eni in drugi. Če sem jaz 

Srb? Kakšen Srb? Jaz sem pra-
voslavec iz Bosne. Še vedno se 
počutim kot Jugoslovan. Ni-
sem član SDS, nisem niko-
garšnji član in tudi nikoli ne 
bom! O SDS in Karadžiču ne 
mislim nič, to so stvari, na ka-
tere se ne spoznam. O kantoni-
zaciji BIH nimam pojma. Naj 
vam samo nekaj povem. Kan-
tonizacija BIH na nacionalni 
podlagi ni izvedljiva. Vse naci-
onalne stranke bi bilo treba 
ukiniti, na j bo izvoljena civil-
na oblast. Za vse, kar se doga-
ja v BIH, je kriv narod, ker vse 
to prenaša. Največji problem 
je, da so na oblast prišli ek-
stremisti tako pri Srbih kot pri 
Hrvatih in Muslimanih. Vse tri 
nacionalne stranke so tako t r -
doglavo brezobzirne, nihče 
noče popustiti niti za milime-
ter. Ce bi bili civilizirani, bi 
našli kompromis. Tako pa ni 
popuščanja in za vse krivijo 
drug drugega. 

Če ne bi imel prijateljev med 
Muslimani in Hrvati, bi se isto 
sekundo ubil. Vzgojen sem ta-
ko, da imam prijatelje pri vseh 
treh narodih, rad imam tudi 
Rome, ne obstaja narod, ki ga 
ne bi imel rad. V Nemčiji sem 
imel prijatelja Albanca! Lju-
dje naj vero pustijo doma, člo-
veka pa morate vprašati, kako 
mu je ime, samo zato, da veste, 
kako ga poklicati, ne pa zato, 
da bi vedeli, kakšne narodno-
sti je. To vas ne zanima, vsaj 
ne bi vas smelo zanimati.« 

Potem ko nam je Momo raz-
kazal posestvo, smo se poslo-
vili. In ko smo si tistega zasne-
ženega marca zadnjič stisnili 
roko z Bajrom, je bilo slovo 
dokončno. Tri mesece kasneje 
je umrl. Momo Todorevič pa, 
kot nam je povedala Raza 
Kožljak, Bajrova žena, z de-
narjem oskrbuje srbske rezer-
viste in oborožuje sokrajane 
Vogošče, ki so razdejali Tiho-
viče julija letos. 

Ljubljana, 
26. avgusta 1992 

Srečanja z Razo Kožljak 
sem si po eni strani želela, po 
drugi sem se bala vrtati v še 
sveže odprto rano. Toda Raza, 
ki so ji od moža ostale le slike, 
ki jih je marca letos posnel 
v Tihovičih naš fotoreporter, 
in posnetek radijske reportaže 

iz Tihovičev in Vogošče, je bila 
pripravljena povedati, kako so 
se dogodki v Tihovičih odvijali 
od 29. marca dalje. 

Moževe fotografije in kaseto 
s posneto reportažo so Razini 
sorodniki spravili, ker je bole-
čina še prehuda, da bi jih lah-
ko gledala in poslušala Bajrov 
glas. Toda vse to bo imela za še 
nerojenega otroka, da bo ta-
krat, ko bo začel spraševati po 
očetu, lahko videl vsaj njegove 
fotografije. Pa tudi tri in pol-
letnemu Zlatariu, ki močno 
pogreša očeta, bo to edini spo-
min nanj. Vsak večer Zlatan 
sprašuje, kje je očka, pripove-
duje Raza. Ker je premajhen 
da bi doiel dokončnost smrti 

se velikokrat igia v sobi in se 
pogovarja z mitvim očetom. 
Razi takrat polzijo po licih 
solze. Mali Zlatan, ki je na vi-
dez zelo podoben očetu, ji ta-
krat reče: »Mama, ko boš rodi-
la sestrico, bom jaz njen oče, 
ker našega ni več.« 

Razo obhajajo čudne slut-
nje. Pravi, da ne ve, kako bo 
z njo po porodu. Če ne bi bilo 
otrok, pravi, bi vzela puško in 
se vrnila v BIH. Šla bi se borit. 
V tej mirni, mili ženski, se je 
naselila mržnja. 

Prihodnosti ne vidi. Ko bi 
v BIH vsaj čim prej zavladal 
mir, pravi. Potem bi se vmHa 
in na domači zemlji bi že ne-
kako. V Sloveniji je tujka. Dr-
žavljanstva ne bo dobila, dela 
tudi ne, sorodnikom, ki lepo 
skrbijo zanjo in za sina, noče 
biti v nedogled sostanovalka. 
Vsi namreč stanujejo v pov-
prečno velikem stanovanju 
v bloku in Raza se zaveda, da 
jim bo, ko bo privekal še do-
jenček, tesno. Rada bi delala. 
Zlatan, ki mu sedaj sladoled 
kupujejo tete in strici, jo več-
krat vpraša, zakaj mu ga niko-
li ne kupi ona sama. 

Ničesar nima. Ne imetja, ne 
strehe nad glavo. Le prijazne 
ljudi okoli sebe. Toda . . . Nihče 
ji ne more nadomestiti Bajra, 
na katerega se je lahko oprla, 
s katerim sta si pomagala tudi 
v minulih mesecih, ko jima, po 
lagodnem življenju v Celju, 
v Tihovičih ni bilo lahko. 
»Imela sva otroka, pa sva se 
vendarle odločila, da Bajro 
pusti službo v JA in stanova-
nje. In prav je .storil. Da smo 
kasneje ostali skoraj brez de-
narja, je bila cena za to, ker je 
moj mož ostal pošten. To je 
bila hkrati cena, ki jo je pre-
plačal s svojim življenjem. Ti-
stih pripadnikov JA, ki danes 
razlagajo, da se niso mogli od-
ločiti, ali naj izstopijo iz JA ali 
ne, ne morem spoštovati. Ne 
morem zato, ker so se obračali 
po vetru in so svojo čast zame-
njali za denar. Ko smo bili 
brez denarja, je Bajro vstopil 
v rezer\Tio policijo v Vogošči. 
Ko sem ga zagledala ponovno 
v uniformi, mi je postalo slabo. 
Ko sva odhajala iz Celja, sem 
namreč mislila, da je za vedno 
slekel uniformo. Toda ta mu je 
prinašala vsaj nekaj denarja.« 

In kako se je življenje v Ti-
hovičih odvijalo po 29. marcu 
letos? Raza pripoveduje: »Po 
dogodkih pred sarajevsko 
skupščino so vse poti, ki so vo-
dile do mesta, nadzirali Srbi, 
vendar so kmetje iz naše vasi 
še vedno odhajali prodalat na 

Bajro Kožljak, Musliman, v vaški kavami v Ti-
hovičih, marca letos. Tri mesece kasneje so ga 
ubili. 

Momo Todorovič, Srb iz Vogošče. Sosedski od-
nosi so se v začetku marca ohladili. 

Raza Kožljak v petem mesecu nosečnosti in sin Zlatan konec 
avgusta v Ljubljani. Raza je ostala brez moža in brez upanja na 
boljši jutri. 
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štabu, ker 
pdir voda Ti-
[a se bo težko 
(Jo spopadov, 
ves čas tola-
<jje ne bodo 

, iz krajevne 
ac predstav-
ultimat, na j 

;aj na j bi nas 
J branili srb-
jati bi smeli 
;aši na to ni-
n ultimatu je 
olna. Povsem 
i sveta, 
nad Vogoščo 

fco, že prej, 
Lkoli ropali, 
Lvamo Tas in 
[bil skoraj pri 
I nov, neregi-
Lu so izdelo-

iat kot prvič 
[še 20. junija, 
p , smo vede-
b spopadov., 
tok je iz vasi 
[ultimatu. Po 
Be še ostale, 
kovali možje, 
t bodo, če bo 
kili sami kot 
pki. Samo de-
b v Tihovičih, 
^ š k e na po-
ctroki smo se 
reko hribov 
bilo mimo. 
križ nas je 

em v okoli-
izjemno pri-
1. junija.« 

k a 1992 
Kakanju po-
ilali, da gra-
hoviče. Zaje-
V nas je pro-
i nam rušijo 
v Kakanj pr i -
. Prinesel je 
Bajro mi je 
iterem so bili 
stvari. Nanj 
drži se! Ko 

I bil Bajro že 
ga takra t še 
sem izvedela 
so pričeli pri-
moški. Okoli 

igledala sva-
gledal Zlata-
la mi je bilo 
Bajro mrtev, 
olnoma izčr-
em vprašala, 
in je tekal od 
, jih objemal, 
>ka in krikov 
Ktrašen ste-
Tiene. Vsi so 
E je Bajro iz-
fii upal pove-

vidci pričeli 
'i se je zgodi-
fihovičih pri-
te. Sredi dne-
to so nekateri 
I bili v rovih, 
i so spravlja-
jo so na eni 
' obstreljevali 
® drugi strani 
Pešadija. To 
' rezervisti iz 

sosedje iz 
>>0 so vedeli, 
»ša. 
•'jala za pre-
^ Veliko l ^ e -
•|]e, vsi smo 
['čne apara te 
'' je povedal, 
Sali našo š ta-
^avama vred. 
^̂  novo hišo, 
^ ob pomoči 
'Jala zadnjih 

pet mesecev, potem ko sva se 
nameravala ustaliti v Tihovi-
čih. Gradili smo jo podnevi in 
ponoči. Ko so jo uničili, so šli 
dalje. Do dnagih. Dokler niso 
vsega uničili in pokradli. 

Ko so Srbi videli, da so mož-
je iz Tihovičev slabo oborože-
ni, so začeli napadat i še ostre-
je. Naši so se umikali. Bajra so 
ubili sredi vasi, le nekaj kora-
kov od domače hiše. Ubili so 
tudi njegovega nečaka in ne-
kega soseda. Da ne bi bilo dvo-
ma, da so mrtvi, so vsakemu, 
že mrtvemu, poslali v glavo še 
en izstrelek, je pripovedoval 
s v a k . . . 

Stokrat se mi je potem sa-
njalo o Bajru s to lulmjo v gla-
vi. Neprestano se sprašujem, 
ali je trpel, ali je v zadjijih 
trenutkih mislil na otroka in 
name. Upam, da ga niso mu-
čili. 

Bajrovemu očetu se je uspe-
lo umaknit i iz vasi, toda potem 
je, ne vedo povedati natančno 
kje, prav tako umrl. V eni iz-
med hiš v Tihovičih je živela 
slepa starka. S hišo vred so jo 
zažgali, njenega sina, ki jo je 
hotel rešiti iz ognja, pa ubili. 
V Tihovičih je ostalo 23 sirot. 

Neki sovaščan je pripovedo-
val, da se je potem, ko so Srbi 
odšli, v mraku vrnil v uničeno 
vas, da bi poiskal svojega sina. 
Našel je njegovo truplo, ga 
s samokolnico odpeljal do rova 
ter ga vanj pokopal. Ostala 
t rupla so Srbi zažgali, niso jih 
dovolili pokopati. Še mrtvi so 
jim očitno napoti. Če se bom 
kdaj vrnila v Tihoviče, ne bom 
vedela niti, k je je grob mojega 
moža. Za vsako kost, ki jo bom 
videla, se bom spraševala, ali 
ni morda njegova?« 

»Odšla bom zbirat 
moževe kosti« 

Raza sedaj, v Ljubljani , pr i -
poveduje: »Nič več me ne vese-
li. Vidim, da na svetu nič ne 
pomenijo lepa obleka, priče-
ska, urejenost. Nikoli več mi 
ne bo lepo. Če se samo spom-
nim, kako je Zlatan v Tihovi-
čih dva dni samo jokal, ko ni-
smo imeli ka j jesti, prej pa smo 
imeli vsega na pretek, mi ni 
več za živeti. Najhuje, kar lah-
ko doživi mati, je, da otroku 
nima ka j dat i jesti. Če vidim 
tukaj sadje, ga ne morem jesti, 
ker imam neprestano v mislih 
ljudi, ki bi v BIH za en sadež 
dali življenje. Ničesar več ni 
v meni, razen materinskega 
nagona, da živim za otroka.« 

Za vojno v BIH Raza krivi 
Srbijo. »Alija Izetbegovič pa je 
kriv, da je vojna, takšna kot je, 
s toliko žrtvami, ker ni dovolil 
oboroževanja, ker je nepresta-
no trobil, da vojne ne bo. Ver-
jeli smo mu. Mislim, da se bom 
nekoč vrnila v BIH. Upam, da 
čim prej, da bom šla zbirat ko-
sti svojega moža,« zagrenjeno 
pravi Raza. 

Raza meni, da je čudež, da 
so sploh še normalni. Verjetno 
bo vojna pustila posledice tudi 
Zlatanu. Ko se je v Tihovičih 
pričela vojna, je ponovno pr i -
čel močiti posteljo, postal je 
agresiven, igral bi se le vojno. 
In ko mi je nasmejani fantič 
v zvezek narisal rožo, je nena-
doma pričel s svinčnikom tolči 
po zvezku in vanj zabadat i pi-
ke. »Bum, bum, bum, metld,« 
je ponavljal. 

Na svetu ne more nič več 
privabiti vedrega smehljaja na 
Razine ustnice. Ničesar ni, kar 
bi moglo izbrisati silno boleči-
no, kar bi v njej moglo prebu-
diti vero v boljši jutri. Čas celi 
nekatere rane, vseh ne. Ko je 
zadeta duša, jo je težko ozdra-
viti. Ko umre ljubljeni človek, 
prihodnosti ni videti. Ko zreš 
vsak dan v otroka in v njem 
gledaš poteze mrtvega moža, 
krvavi duša. In ko smo pri t rp-
ljenju in vojni - kaj je že zapi-
sala Oriana Fallaci? »Vedno 
zmaga najmočnejši, najbolj 
nasilen, na jmanj plemenit. 
Ženska je tista, ki prva plačuje 
za takšno resnico.« 

Raza, držim pesti zate! 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDO EINSPIELER 

Najprej so se prikazovale! ljudskega izročila lotili mlačve. S cepci so 
omlatih zito, nato pa poskrbeli, da so očiščenega spravili v kašče. Lotili 
so se tudi vsiljivca, ki jim je prišel ponagajati iii ga za kazen preoblekli 
v strašilo. 

Prav naporno, neprijetno, vendar nujno delo v bregeh je bila gnojonoša. 
V starih časih so ponavadi kuhali bolj močno hrano. Če so kuhali 
svinjsko glavo, se je rado zgodilo, da je kdo skril svinjski jezik, potem pa 
so nastali takšnile prizori... 

V Sedražu Je 
bil lep dan 
Odbor za obujanje in 

ohranjanje starih l judskih 
šeg in opravil pri ZKO La-
ško je tudi letos, zdaj že 
devetič, pripravil izjemen 
prikaz starih ljudskih šeg 
in opravil občine Laško 
v Sedražu. V različnih toč-
kah je nastopilo preko 170 
ljudi iz različnih krajev 
v občini, k jer že vrsto let 
skrbijo za ohranjanje tiste-
ga, kar je včasih dajalo le-
poto določenemu kra ju in 
življenju v njem. Starejši 
l judje pripovedujejo, mla j -
ši poslušajo, si zapomnijo 
in ohranjajo. Domače bo-
gasto se tako na naše veliko 
veselje ohranja . 

Irena Mulej je ena izmed 
ohranjevalk vsega lepega iz 
prejšnjega življenja, v pr i -
ložnostni sporočilni listič 
pa je med drugim zapisala: 
»Jure Krašovec je odkrival 
preteklost slovenskega živ-
Ija, se poglabljal v šege 
kozjanskega področja in 
zapisoval preteklost doma-
čega okolja ter ugotovil, da 
so vaška kul turna društva 

pripravljena prikazati tista 
opravila in šege, ki so se 
v spominu še ohranila. 
Pred devetimi leti, ko je 
prireditev nastajala prvič, 
smo bili skoraj prvenci 
v prikazovanju dediščine, 
ki je zrastla na kmečki do-
mačiji in je ohranila naš 
narod skozi stoletja tujega 
gospodarstva. Danes je pri-
kazovanje preteklosti že 
zelo razširjeno v sloven-
skem prostoru.« 

Laščani se zavedajo po-
trebe po natančnem zapisu 
o posameznih opravilih in 
šegah za zanamce, ki ne 
bodo imeli te sreče, da bi 
vsa opravila in šege videli 
v živo. Morda pa se bodo le 
hoteli seznaniti z idiliko in 
t rdoto kmečkega življenja. 

V Sedražu so sodelovali: 
s pr i t rkavanjem Jože 
Hrastnik, etnografski sku-
pini iz Sedraža (mlačev) in 
Reke (košnja), kul turni 
društvi Trobni dol (plaste-
nje) in Jurklošter (gnojno-
ša). strelska družina Mala 
Breza (predelava mleka). 

učenci OŠ Sedraž so pr ika-
zali ra janje in pastirske 
igre. Folklorna skupina A. 
Tanc iz Marija Gradca pa 
godovanje. Stare obrti so 
predstavili: čevljar Alojz 
Cokle, piskrovez Alojz 
Bezgovšek, medičar Franc 
in Tat jana Šolar iz Laške-
ga, lectar Hrabroslav Per-

gar iz Slovenj Gradca, lon-
čar Franc Busar iz Prožin-
ske vasi, kovač Karel Dor-
nik iz Jagnjenice, dobrote 
so napekle članice aktiva 
kmečkih žensk iz Sedraža, 
kranceljpintarici pa sta bili 
Marica Lesjak in Lojzka 
Štraus iz Rečice. 

Dan po prireditvi, ki je 
lepo uspela in je naletela 
na dober sprejem pri vseh, 

' k i so si jo ogledali, pa so 
bile najbol j razočarane čla-
nice aktiva kmečkih žensk, 
ki jih v Sedražu vodi Mari-
ja Nemec: »Pozno zvečer 
smo dobrote, kolikor jih je 
še ostalo, pospravile v sobo 
v Zadružnem domu. Za to 
smo dobile soglasje pred-
sednika krajevne skupno-
sti. Ko smo v ponedeljek 

prišle po dobrote, smo se 
zgrozile, kaj t i z ju t ra j so za-
čeli prostore beliti, naše 
dobrote pa so z beležem 
uničili. Enajs t kmečkih 
žensk se je več dni pr iprav-
ljalo, da se predstavimo, 
zdaj pa so to naredili. Ža-
lostne smo in razočarane 
nad takšnim odnosom.« 

Sedraž je znova potrdil 
pravilno usmerjenost, ki so 
jo začrtali na čelu z Jure-
tom Krašovcem v Laškem. 
Pohvala velja vsem, še po-
sebej pa domačinom, ki so 
se izkazali kot izvrstni go-
stitelji ter so poskrbeli, da 
se je povsod nekaj doga-
jalo. 

TONE VRABL 
Foto: EDI MASNEC 

Ko še ni bilo družbenih zbiralnic mleka in je le-to ostajalo po domovih, so ga najprej 
predelali. S posebej za to pripravljenimi pripomočki so v Sedražu prikazali predelavo 
mleka, ki ga je bilo kot smetano in maslo že lažje spravljati v dolino. Včasih so naredili 
tudi sir in skuto. 

Alojz Čoklc je pokazal, kako so včasih delali čevljarji. 
Kar na prostem in od hiše do hiše. V roke so prijemali 
čevlje, da ti je tek jemalo, vendar delo je delo. 

Tokrat zaradi suse sicer ni bilo kaj prida kositi, bilo pa je dovolj za prikaz, da so 
nekateri vedno radi delali, hlapci pa so se tega otepali in iskali vzroke za počivanjc. 



n 
Nadaljevanje s 15. strani 
blemi šele s strankarsko-poli-
tičnim vmešavanjem in banč-
nim sabotiranjem kot posledi-
co aktivnega delovanja klike, 
ki sedi v samem vrhu sistema 
Hmezad (Poslovni sistem. Po-
slovna banka. Hmezad Export 
Import). ob tem pa ima človek 
občutek in recimo kapitalni 
vložki v Hmezad banko kaže-
jo, da bi na račun potopitve 
Mlekarne ta lahko bila usta-
novljena. s trankarska politika 
pa zelo zvito izigrana. Mojega 
dela v Mlekarni, o katerem ob-
stajajo poročila, predvsem pa 
ino pogodbe, partnei-ji, ki sem 
jih pripeljal, in številke, ki sem. 
jih navedel, ne bo izničil no-
ben teror financarjev. policije 
ali nič pri tem misleči povzet-
karski novinar. 

SLAVKO ŠTEINER, 
Šempeter 

Mi smo 
vojslia 
Titova 11. 

Kdor ljubi sovraštvo, sovra-
ži. Zato toliko klevet in laži 
o možu. čigar zasluga je, da 
smo še narod slovenski. Njego-
vega življenja ni vodilo sovra-
štvo, zato je lahko izpeljal he-
rojski boj, ker je bil predvsem 
človek in humanist. Ni še po-
zabljena Sutjeska, njegov po-
gum in požrtvovalnost ter po-
žrtvovalnost njegovih borcev 
pri reševanju sedem tisoč ra-
njencev in tifusnih bolnikov. 

Človek, željan umorov in krvi, 
bi tega ne storil. Po končani 
vojni pa je narode Jugoslavije 
petintrideset let ra\Tio vodil 
čez razburkane vode sveto\ ne 
politike. In zato agresorska 
vojska ni Titova vojska. 

VERA POLIČMK, 
Spodnja Rečica 

PREJELI 
SMO 

Dejavnost 
regionalnega in 
občinskega 
odbora SKD 
Celje 

v Celju smo oblikovali nov 
regionalni odbor Slovenskih 
krščanskih demokratov. Regi-
onalni odbor zajema osem ob-
činskih odborov celjske regije. 
Za predsednika je bil soglasno 
izvoljen nekdaj znani celjski 
atlet Stanko Lorger, profesor, 
za podpredsednika pa gospod 
Franc Žolnir, diplomirani 
ekonomist iz občinskega od-
bora Žalec. 
• Regionalni in občinski od-
bor Slovenskih krščanskih de-
mokratov sta na ločenih sejah 
ugotovila, da živimo v kritič-
nem obdobju, ko si privrženci 
bivšega režima z vsemi sred-
stvi, tudi z ustanavljanjem no-
vih »demokratičnih« politič-
nih strank, prizadevajo za re-
stavracijo realsocializma na 
temeljih marksizma in leni-
lizma. 

Slovenski krščanski demo-
krati smo pred slovenskim na-
rodom še posebej odgovorni, 
da do tega ne pride in da se ne 
pono\'i napaka, ki jo je naredil 
Edvard Kocbek, ko je brez-
mejno zaupal pripadnikom 
boljševiške revolucije na Slo-
venskem. 

Smo na pragu zgodovinske 
odločitve in kot pomembna 
stranka na slovenskem, po pr-
vih demokratičnih volitvah 
v aprilu 1990, moramo biti ne-
omajen branik demokracije 
v boju zoper kakršnokoli re-
stavracijo realsocializma in 

boljševizma na Slovenskem. 
Ne smemo dovoliti, da bi naši 
potomci kazali na nas kot na 
omahljivce ali celo izdajalce 
komaj pilborjene demokracije 
v mladi slovenski državi. Zato 
sta oba odbora predlagala 
Svetu SKD, da zadolži vse po-
slance SKD v vseh zborih 
Skupščine republike Sloveni-
je, da svoj glas za sprejem za-
kona o volitvah v di-žavni zbor 
vežejo na sprejem udbovskega 
amandmaja. Poleg tega sta še 
predlagala, da se od kandida-
tov za poslanca v državni zbor 
na listi SKD brezpogojno zah-
teva, da niso sodelovali z Udbo 
in da niso bili nikoli člani ko-
munistične partije. 

JANEZ LAMPRET, 
Celje 

Izjava celjske 
SNS 

Predsedstvo celjske SNS 
ogorčeno protestira proti na-
črtno izpeljani akciji odvzema 
svobode številnih vodilnih čla-
nov naše stranke. Med njimi je 
bil tudi predsednik SNS, 
Zmago Jelinčič. Dejstvo je, da 
so bile akcije izpeljane v času 
pred in na dan 1. kongresa 
SNS (27. a v ^ s t a 1992). Meni-
mo, da so bila vsa namigova-
nja neutemeljena (načrti za iz-
peljavo atentatov na predstav-
nike oblasti v Republiki Slo-
veniji). Predsednika SNS so 
sicer že izpustili, nato pa ga 
ponovTio aretirali in odpeljali 
v Maribor. Tudi tam so ga po 
42 urah izpustili. Vse to pome-
ni, da so bili sumi neuteme-
ljeni. 

Sicer pa vodstvo celjske 
SNS odločno nasprotuje ka-
kršnikoli drugačni poti za 
uresničevanje programskih ci-
ljev, razen legitimne ter parla-
mentarno—demokratične me-
tode. Tudi razpravljale! na 1. 
kongresu so to odločno podprli 
in zavrgli vsa neutemeljena 
podtikanja o militariziranju 

naše stranke. Smo desna 
stranka, vendar se ograjujemo 
od ekscesov tipa neonacistič-
nih izbruhov v Nemčiji. Spra-
šujemo pa se, ali smo že t.i. 
notranji sovražnik, če se zav-
zemamo za zaščito Slovenk in 
Slovencev, saj je več kot očit-
no, da se t.i. liberalna vlada že 
zaveda, kam nas bo pripeljala 
njena prvelika »humanitar-
nost«. 

Čas bo že pokazal KOMU in 
ZAKAJ je služila tokratna 
»obsežna« akcija MNZ. Upa-
mo, da takšne akcije ne bodo 
postale splošna praksa t renut-
ne slovenske oblasti pred bli-
žajočimi se volitvami. Vse bolj 
je očitno, da se slovenski poli-
tični prostor s tmktur i ra in te-
ga procesa ni potrebno umetno 
kontrolirati. 

SNS je pošten, legitimen, 
demokratično obar\ 'an politič-
ni boj. Naše edino orožje je že 
in še bo »resničnost« besed, ki 
so za nekoga neugodne, bodisi 
v pisni bodisi v ustni obliki. 

Predsedstvo SNS 
za Spodnjo Štajersko 

GREGOR URANIC 
BOJAN EKSELENSKI 

Vrhunec 
sprenevedanja 

Predsednik vlade, gospod 
di". Janez Drnovšek je podpisal 
in z objavo v tajnem Uradnem 
listu SFRJ št. 32/89 legaliziral 
zloglasne »smernice predsed-
stva SFRJ za eliminisanje van-
rednih prilika«. Potem, ko je 
gospod inženir Vitomir Gros 
razkril, da so te smernice pod-
laga za ustanavljanje kon-
centracijskih taborišč povsod 
po nekdanji SFRJ, pa se go-
spod dr. Janez Drnovšek cinič-
no zagovarja, da je to predpis 
države, ki je ni več in zato ni-
ma več veljave. 

Ta izjava je očitno zavajanje 
javnosti! Država Slovenija je 
namreč ob osamosvojitvi s po-
sebnim ustaN-nim zakonom 
ohranila veljavo večini prav-
nih predpisov nekdanje SFRJ. 

Podobno so ravnale tudi 
druge republike nekdanje 
SFRJ. Izgovor, da torej pred-
pisi države, ki je ni več, niso 
več veljavni, je potemtakem 
izvit iz tr te in namenjen samo 
naivnim. Glede na to, da je 
omenjeni ustavni zakon pre-
nesel pristojnosti predsedstva 
SFRJ na Predsedstvo Republi-
ke Slovenije in ob upoštevanju 
trditve dr. Drnovška, da poz-
najo tovrstne smernice tudi 
demokratične evropske drža-
ve, je povsem verjetno, da je te 
smernice vzelo za svoje tudi 
predsedstvo Republike Slove-
nije, vse dokler ni v začetku 
leta 1991 izdalo nekakšnih 
analognih tajnih navodil in 
smernic za izredne razmere. 

Vendar pa ob tem še vpraša-
nje: teh predpisov Predsedstva 
republike Slovenije ne najde-
mo v nobenem uradnem listu 
Republike Slovenije - ali to po-
meni obnavljanje stare prakse 
komunistične tajne zakono-
daje? ing r a D O STRNAD 

Za celjsko regijo 
kot volilno enoto 

Ob protestu proti sedanje-
mu predlogu oblikovanja vo-
lilnih enot za volitve v državTii 
zbor, po katerem naj bi Lašča-
ni volili skupaj z Novim me-
stom in Črnomljem, Slovenska 
Bistrica in Šmarje z Maribo-
rom, Celjani pa z Radijami, 
Ravnami itd., ki celjsko regijo 
deli ter razdvaja utečene in 
življenjske povezave v tem 
prostoru, predlgamo sprepem-
bo volilnih enot tako, da bodo 
te oblikovane v mejah regij-
skih (volilnih) prostorov. Celj-
sko regijo, in s tem volilno 
enoto, predstavlja osem občin: 
Mozirje, Žalec, Velenje, Laško, 
Šentjur, Slovenske Konjice, 
Šmarje pri Jelšah in Celje. 

Javno in jasno izraženo ve-
činsko mnenje v Celju ter dru-
gih občinah regije naš predlog 
jasno potrjuje. Gre za interese 
občin in ljudi, ki so dnevno ter 
razvojno povezani in v držav-
nem prostoru predstavljajo 
enega od enakopravnih regij-
skih interesov. Zato jim je po-
trebno zagotovdti, da se enako-
pravno pojavijo in nastopijo 
v slovenski skupščini. 

Pred dokončnim oblikova-
njem volilnih enot pred skupš-
čino in javnost postavljamo 
vprašanje, v službi katerega 
interesa in zakaj se hoče admi-
nistrativno razbiti regije po 
Sloveniji in komu sedaj pred-
lagane volilne enote ustrezajo? 
Vedeti je namreč treba, da re-
gije predstavljajo razvojne 
modele sodobne civilne družbe 
in da se v Sloveniji njihov po-
men potrjuje, bodisi na po-
dročju družbene ali komunal-
ne infrastrukture, da se v teh 
okvirih izkoriščajo razvojne 

možnosti in potenciali, da n 
naštevamo dalje. 

DELAVSKA STRANKJ 
STRANKA KRŠČANSKI] 

SOCIALISTO 
DEMOKRATIČNj 

STRANKA UPOKOJENCE' 
SOCIALISTIČNA STRANKi 

SDi 

ZAHVALE, 
POHVALE 

še so dobri 
ijudje 

Sem osamljena žena, stan 
79 let. Kljub letom se še rad 
podam proti cerkvi v Jurklo 
štru. Rada prisluhnem vzpod 
budnim besedam našega deka 
na. Po končani maši se s sose 
do Amalijo počasi vračavi 
proti domu. 

Tako je bilo tudi pred ne 
davnim. Takrat se je ob nami 
ustavil sosed, ki ima avto ii 
s katerim so se peljale tud 
njegova žena in tri dekleta i; 
naše vasi. Na moje veliko za 
čudenje so dekleta izstopila 
da sva se lahko peljali midv« 
s sosedo. Pripeljali so naji 
skoraj do doma. Prijetno je bi 
lo občutiti, da so še dobri lju 
dje in prijazna mladina, k 
spoštuje stare ljudi. 

Srčno sem hvaležna šoferji 
Alojzu Zalokarju, ki rad usta 
vi starim ljudem in jim tak 
skrajša pot do doma. Tinici ii 
Danici Gračner ter Anici Blat 
nik, ki so šle peš namesto naj' 
s sosedo prav tako hvala in na 
bodo svetal vzgled vsej mla 
dini. 

CECILIJA PUŠNII 

PRIREDITVE 
Na graščinskem dvorišču v Laškem bo v soboto, 5. sep-
tembra, ob 19.30 prireditev z naslovom Večer po domače, 
na kateri se bodo predstavile tri pevske skupine in fol-
klorna skupina Antona Tanca, postavljene pa bodo tudi 
stojnice z dobrotami kmečke kuhinje, medico in krancelj-
pinti. 

V koči na Kopitniku pripravlja Planinsko dnaštvo Rim-
ske Toplice v nedeljo, 6. septembra, ob 13. uri Nedeljsko 
popoldne ob citrah, domačem petju in potici. 

V Kristalni dvorani v Rogaški Slatini bo jutri, v petek, 
ob 20. uri koncert Ljubljanskega okteta pod vodstvom 
Igorja Švare. V ponedeljek, 7. septembra, pa bodo ob 20. 
uri nastopili sopranistka Irena Bar, pianistka Alenka 
Šček ter violinist Tomaž Lorenz. 

V Razsta\-nem salonu Zdravilišča v Rogaški Slatini raz-
stavlja risbe in etnografsko dediščino slikarka Nejka 
Selišnik iz Cerknice. 

V Muzeju grafičnih umetnosti v Rogaški Slatini je na 
ogled razstava starih grafičnih listov z naslovom Promet 
nekoč po cesti, tirih, vodi in zraku. 

V Liko\'nem salonu v Celju razstavlja svoja dela 18 
likovnih ustvarjalcev Društva slovenskih likovnih umet-
nikov celjske sekcije. 

Na ploščadi pred velenjsko Namo bo jutri, v petek, ob 
19. uri predstavitev a v d i o - in videokasete Le predi, dekle, 
predi, ki jo je izdal aktiv šaleških predic. 

iGnimrnc 
za več kot 500.000 tolarjev nagrad v nagradni igri, 

ki jo ob MOS'92 organizira NT&RC 
Vse o nagradah in igri v posebni 

"Sejemsici barvni Petici", 
ki izide v sredo, 9.9.1992 in 

v Novem tedniicu, ki izide 10.9.1992, 
V sejemski Petici pripravljamo celovito predstavitev 

letošnjega sejma: 
-vse o doslej največjem sejmu pri nas 

-načrti dvoran z razstavljalci 
-potrošniški vodič 

-novosti iz domovine in tujine 
-vse o spremljajočih prireditvah 

-nasveti 
in seveda NAGRADNA IGRA s kuponom 

Sejemska Petica In Novi tednik - z njima boste pri obisku sejma 
prihranili in morda zadeli katero številnih nagrad! 
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$ V bifeju Mera na Dolgem 
polju je prejšnji ponedeljek že 
peka j minut čez tretjo popold-
ne razgrajal razgrajač Zvonko 
p. iz Celja. Tistega dne je bilo 
zelo vroče in Zvonko je zaužil 
preveč tekočine. Policisti pra-
vijo, da bo Zvonko veliko bolj 

I miren pred sodnikom za pre-
I icrške. 
j • Avgust H. iz Celja je v pone-
' deljek popoldne poklical poli-
ciste, ker sta bojda pri njemu 
dva znanca, ki nikakor nočeta 
zapustiti stanovanja. Policisti 
so se prepričali, da Avgustove 
navedbe niso bile povsem toč-
ne. Znanca sta res bila pri 
njem, vendar ni šlo za nikakrš-
no kršitev nedotakljivosti sta-
novanja. Pri Avgustu sta bila 
že vso noč in dopoldne. Igrali 
so karte, potem pa so se kvar-
topirci po lepi stari stanovski 
navadi do smrti skregali. 
• Istega dne je policiste za-
prosil za pomoč najemnik 
Celjske koče. Doslej še nezna-
ni voznik avtobusa mu je na-
mreč grozil, da mu bo z motor-
no žago odstranil rampo med 
parkirnim prostorom in dvo-
riščem. Pred prihodom polici-
stov je šofer pobegnil. Doslej 
ga še niso izsledili. Očitno si je 
izmislil neko povsem novo av-
tobusno linijo. 
• V torek, 25. avgusta so spo-
ročili, da se pred Šolskim cen-
trom Borisa Kidriča v Celju 
pretepa skupina mladeničev in 
to tako hudo, da je eden izmed 
njih celo obležal. Policisti so 
ugotovili, da se fant je sploh 

i niso tepli, da pa se je njihov 
: prijatelj tako napil, da je oble-

žal na tleh. 
• Prav tako v torek, nekaj mi-

, nut pred enajsto zvečer, je po-
[ klical policiste Primož in jim 

zaupal, da ga je pred dnevi 
pretepel neznanec. Izkazalo se 
)e, da je bil to znanec, ki je 
Primožu posodil nekaj denar-
ja. Za to, ker je bil tako dober, 
pa bo moral sedaj še k sodniku 
za prekrške. Računajo, da bo 
sodnik milosten in bo po svoje 
razumel Primožovega dobrot-
nika. 
• V sredo so za intervencijo 
zaprosili iz Šolskega centra 
Borisa Kidriča. Nek junak se 
je strašansko razburjal, ker 
mu ni šlo najbolj gladko pri 
popravnih izpitih. Kriva je bi-
la seveda učiteljica, zato ji je 
učenec grozil. Policisti so ga 
napotili domov, trenutno pa še 
ne vedo, če bi podali predlog 
sodniku za prel^ške. 
• Ko se je sreda nagibala v če-
trtek, je bila lepa poletna noč. 
Nebo je bilo jasno in zvezde so 
sijale. Kljub temu, da noč ni 
bila temna, je Viktor P. hotel 

! vstopiti v samopostrežno pro-
dajalno na Teharjih. Ključ pa 
nikakor ni hotel odpreti. Ko so 
prišli na kraj dogodka polici-
sti, so ugotovili, da Viktorček 
sploh ni hotel vdreti v trgovi-
no, pač pa je bil tako natre-
skan, da je mishl, da je pred 
vrati svojega domeka. Polici-
sti, dobri pri srcu in vedno pri-
pravljeni pomagati ljudem 
v stiskah, so ga pospremili 
domov. 
• V petek zvečer je Srečko S. 
prijavil, da ga je na hodniku 
pretepel sosed Rado j ko. Ker 
Srečkove navedbe popolnoma 
"držijo, bo moral bojeviti in 
Vročekrvni pretepač Radojko 
k sodniku za prekrške. Radoj-
ko se tega prav gotovo ne ra-
duje preveč. 
• Miha V. je v soboto dopold-
ne s kolesom rahlo zadel Tine-
ta K. Tinetu je pri tem padla 
ia cesto vrečka s krompirjem, 
ki se je skotalil po tleh. Tineta 
je to tako razburilo, da je Miha 
spričo mimoidočih na ves glas 
poslal v tisti del telesa, ki je 
leobhodno potreben za obsta-
•lek človeške vrste. 

JANEZ VEDENIK 

Varnejša vožnja z lučmi 
Kmalu bo vožnja z zasenčenimi lučmi obvezna 

Uporaba zasenčenih luči za vožnjo 
v dnevnem času je v nekaterih zahodnih 
državah obvezna že nekaj let. Strokov-
njaki so namreč ugotovili, da vozilo, ki 
ima podnevi na vozilu prižgane luči, dru-
gi udeleženci v prometu prej zaznajo kot 
vozilo, ki nima prižganih luči. Zelo do-
bro se to pozna pri vozilih, ki so temnejše 
barve in so slabše vidna zaradi temne 
asfaltne podlage. 

Prižgane zasenčene luči so pomembne 
tako za voznika samega kot za nasproti 
vozeča vozila. Pri nepravilnem prehite-
vanju na primer, bo nasproti vozeči voz-
nik takšno vozilo prej opazil in bo lahko 
pravočasno reagiral. Prav tako pa se voz-
nik, ki namerava prehitevati, ne bo odlo-
čil za to, ker bo prej opazil vozilo, ki mu 
prihaja naproti. 

Vožnja s prižganimi zasenčenimi luč-

mi v dnevnem času je zelo pomembna 
tudi v teh dneh, ko so se pričeli prvi 
šolski dnevi in ko je na cestah veliko 
prvošolcev in osnovnošolcev. Otroci so 
mnogokrat nepredvidljivi in nepazljivi, 
predvsem kadar se gibljejo v skupinah. 
Prav ti udeleženci v prometu bodo mno-
go prej zaznali prihajajoče vozilo, če bo 
imelo prižgane luči. 

Pri nas je uporaba zasenčenih luči 
v dnevnem času predpisana le za voznike 
motornih koles. Z novo zakonodajo s po-
dročja cestnega prometa pa bo ta obvez-
nost veljala za vse voznike motornih vo-
zil. Prav to in druge okoliščine, predvsem 
slaba prometna varnost, so nam nareko-
vale, da smo policisti v celjski regiji 
uvedli akcijo uporabe zasenčenih luči na 
vozilih. Namen akcije je, da med rednim 
delom opozarjamo in seznanjamo vozni-

ke na pomen prižganih luči. 
Pred pričetkom te akcije smo morali 

seveda najprej to načelu uveljaviti v last-
nih vrstah, zato od policistov zahtevamo 
obvezno uporabo zasenčenih luči. Zaradi 
bojazni, da se bodo preveč praznili aku-
mulatorji, če bi kdo podnevi po vožnji 
pozabil ugasniti luči, smo za vsa vozila 
nabavili zvočne opozorilnike. S to akcijo 
želimo voznike opozoriti in seznaniti 
s tem, da bodo s prižganimi lučmi veliko 
prispevali k boljši prometni varnosti. 
Predvsem pa bo njihovo vozilo na cesti 
bolj opazno. S tem bodo vozniki prispe-
vali tudi k lastni varnosti. Vse, ki imajo 
težave s pozabljanjem pri ugašanju luči, 
pa opozarjamo, da stane opozorilnik le 
400 SIT. 

MARTIN KRAŠEK 
Inšpektor za promet UNZ Celje 

Za varno pot v šolo 
Tudi letos so se na to, da bi šolarji, zlasti pa prvošolčki varno 

hodili na poti v šolo in domov, dobro pripravila vodstva šol, 
policisti, predstavniki Združenj šoferjev in avtomehanikov ter 
komisij za preventivo in vzgojo v cestnem prometu. Posnetek je 
iz Žalca, blizu tamkajšnje policijske postaje. 

JANEZ VEDENIK 
Foto: EDI MASNEC 

Korida na 
Grohatu 

Skupina mlajših fantov 
je v petek zvečer prišla na 
Grohat k tamkajšnji pla-
ninski koči, ki je last pla-
ninskega društva iz Črne. 
Na bližnjem travniku se je 
pasel bik in predrzni fant je 
so ga začeli obmetavati 
s kamenjem. Bik pa se je 
razjezil, stekel za fanti, ti 
pa so še zadnji trenutek 
uspeli priteči v kočo. Dan 
kasneje je na Grohat prišel 
planinec Oto Cegovnik 
z Otiškega vrha. Ko se je 
približeval h koči, je proti 
njemu stekel že omenjeni 
bik in ga hotel napasti. Ce-
govnik se mu je skušal 
izogniti, a ga je bik podrl, 
tako da je planinec padel 
pod cesto in si strgal hlače. 
Razjarjeni bikec pa je svojo 
napadalnost še naprej 
sproščal nad nič hudega 
slutečimi planinci. Še iste-
ga dne je stekel za skupino 
planincev, ki so mu ubeža-
li. Nekaj trenutkov kasneje 
je prišel iz planinske koče 
planinec Franc Kos iz Mo-
zirja. Ko je šel po cesti, se 
je bik frontalno pognal 
nanj, zadel Kosa z rogovi 
pod levo pazduho, ga dvig-
nil ter vrgel med kropive 
pod cesto. K sreči so ostali 
planinci bika potem preg-
nali na travnik. Kosa pa so 
odnesli v kočo, mu nudili 
prvo pomoč, strokovno pa 
mu je nudil dr. Žuntar. Ko-
sa so potem z reševalnim 
vozilom iz Mozirja odpelja-
li v celjsko bolnišnico. 

Bikec Ferdinand je last 
Staneta Štif tarja iz Solča-
ve, očitno pa mu jeza ni po-
pustila še od prejšnjega 
dne, ko so ga lumpi obme-
tavali s kamenjem. Kakšna 
kazen ga čaka sicer ne ve-
mo, upamo pa, da le ne bo 
končal na krožnikih. 

JANEZ VEDENIK 

PROMETNE NfZGODE 
Nezgoda 
s traktorjem 

v petek je Ivan Ladinik, star 
40 let iz Pijovcev 10 pri Šmar-
ju vozil traktor vzvratno po 
kolovozni poti v Prelogah. Po 
okoli 15 metrih takšne vožnje 
je zapeljal preko nasipa in se 
prevrnil. Med prevračanjem je 
traktor pod seboj pokopal voz-
nika in ga hudo telesno poško-
doval. Ladinik se zdravi v celj-
ski bolnišnici. Trakor ni bil 
opremljen z varnostnim lokom 
ali varnostno kabino. 

Trčil v prikolico 
Po regionalni cesti iz Kozje-

ga proti Podsredi je v nedeljo 
zjutraj vozil t raktor s prikoli-
co Karel Šmajdek, star 32 let 
iz Podsrede. Za njim je v isti 
smeri pripeljal voznik osebne-
ga avtomobila, Jože Kunej, 
star 38 let iz Gorjan. S svojim 
vozilom je trčil v zadnji del 
neosvetljene prikolice. Voznik 
Kunej se je hudo telesno po-
škodoval, voznik traktorja 
Šmajdek pa lažje. 

Velika materialna 
škoda 

Anton Mesič, star 36 let 
s Polzele je v nedeljo popoldne 
vozil osebni avtomobil po re-
^ona ln i cesti v Preserju in to 
iz smeri Šentruperta proti Le-
tušu. Izven naselja Preserje je 
v desnem nepreglednem ovin-
ku zapeljal na levi vozni pas, 
nato pa je vozilo zaneslo desno 
z vozišča, kjer je najprej trčilo 
v prometni znak, nato pa 
v drog električne napeljave, ki 

se je prelomilo. Vozilo je zatem 
obrnilo na streho in nazaj na 
kolesa. Pri tem se je voznik 
Mešič hudo telesno poškodo-
val. Na vozilu, prometnem 
znaku in električnem drogu je 
nastalo za okoli 10 milijonov 
SIT škode. 

Verižno trčenje pri 
Vranskem 

Štefan Slavič, star 22 let je 
v nedeljo popoldne vozil oseb-
ni avtomobil v daljši koloni iz 
smeri Zajasovnika proti Celju. 
Na Vranskem je hotel zaviti na 
bencinsko črpalko na levi 
strani. Za njim je pripeljala 
voznica osebnega avtomobila 
Tatjana Rebula, stara 36 let iz 
Trsta, ki je vozilo ustavila za 
vozilom Slaviča. Za Rebulovo 
je pripeljal voznik osebnega 
avtomobila, Josip Tanko, star 
31 let iz Celj, za Tankom pa 
voznik osebnega avtopiobila 
Stevo Kovač, star 35 let iz Ma-
ribora. Toda to še ni vse. Za 
Kovačem je pripeljal voznik 
osebnega avtomobila, Janez 
Kos, star 41 let iz Škal, ki je 
s sprednjim delom vozila trčil 
v vozilo Kovača, Kovačevo vo-
zilo je odbilo v Tankovo, Tan-
kovo vozilo pa je potisnilo 
v vozilo Rebulove, njeno pa 
v Slavičev avtomobil. Pri tem 
se je sopotnik v avtomobilu, 
šestletni G. T. iz Celja hudo 
telesno poškodoval, voznik 
Kovač pa lahko. Oba so odpe-
ljali v celjsko bolnišnico. Na 
vseh petih vozilih je nastalo za 
okoli 700 tisoč SIT materialne 
škode. Zaradi nesreče je bil 
oviran promet iz Celja proti 
Ljubljani dobri dve uri. 

JANEZ VEDENIK 

mini KRIMICI 
Ilegalni prestop 
državne meje 

v petek popoldne je patrulja 
mejnega prehoda Dobovec pri 
kontroli zelene meje zalotila 
pri prekršku voznika kombija 
Antona P. iz Šentjurja in so-
potnika Albina S. iz Dobovca. 
Ugotovili so, da sta ilegalno 
prestopila državno mejo. Za to 
se bosta zagovarjala pred sod-
nikom za prekrške, zaradi ti-
hotapstva pa bosta predana 
v nadaljnji postopek carini. 

Velik plen za 
Vlomilca 

v sredo je neznanec vlomil 
v stanovanjsko hišo Franja 
Dimca z Lopate. Iz hiše je 
ukradel za 500 tisoč SIT deviz 
in nakita. 

V Sloveniji je iiotei 
prodajati naboje 

Policisti iz Rogaške Slatine 
so 30. avgusta ob 21. uri v bi-
stroju Merlin v Rogatcu zase-
gli 32-letnemu Miranu K. iz 
Rogatca, sicer pa vojaku hrva-
škega zbora narodne garde, 
155 nabojev različnih kali-
brov. Miran K. je hotel naboje 
prodati na ozemlju Republike 
Slovenije. Če bo za to grdo de-
janje izvedel Franjo Tudjman, 
bo še hudo. Za Mirana seveda. 

Po nesreči ga je 
ustrelil s pištolo 

v petek zvečer je 4O-letni 
Mirko H. iz Podplata razkazo-
val v kuhinji doma izdelano 
malokalibersko pištolo, ki pa 
se je sprožila in zadela v levo 
nogo na sedežni garnituri leže-
čega Branka Č. Dejanje so ho-
teli prikriti. Policistom so po-
vedali, da je bil Branko ustre-
ljen pri vožnji z motornim ko-
lesom, nanj pa naj bi streljal 
neznani moški. No, ker ima laž 
kratke noge, so policisti kaj 

kmalu ugotovili resnico. Bran-
kovo nogo pa sedaj zdravijo 
v domači negi. 

Tatviva obračalnika 
Iz kozolca v Zgornjih Gor-

čah je v času od 10. do 28. 
avgusta neznanec ukradel spe-
cialni rotacijski obračalnik Si-
pove izdelave, last Viktorja 
Tumška in ga oškodoval za 
150 tisoč SIT. 

Posilil mladoletnico 
Triindvajsetletni D. P., 

z Ločice pri Vranskem je 
osumljen, da je v četrtek posi-
lil mladoletno L. K.. S pretve-
zo, da gresta na obisk, jo je 
zvabil s seboj ter jo v Šempe-
tru ob kolovozni poti v gozdu 
vrgel po tleh, ji na silo slekel 
spodnja oblačila in z njo spol-
no občeval. 

Od pogorišča ostal le pepel 
Pred dnevi je popolnoma zgorelo gospodarsko poslopje pri 

Stanislavi Jurko na Paškem Kozjaku, stanovanjsko hišo pa so 
obavrovali gasilci šestih društev iz velenjske občine. Škode je za 
okorog dva milijona SIT, v ognju pa so zgoreli krava, bik in 
prašič. V celoti je zgorelo poldrugo tono cementa ter seno, nekaj 
žaganega lesa ter strojnega kmečkega orodja. Traktor jim je 
uspelo rešiti. Stanislava je povedala, da je bila pred požarom še 
v hlevu, vendar ni opazila, da bi kje tlelo. Ogenj je zajel tudi 
bližnji gozd, vendar so gasilci še pravočasno opazili, da piha 
tudi veter, zato so dežurali vso noč, kljub temu pa se je hosta 
v nedeljo še enkrat vnela. V nedeljo dopoldne so požar dokončno 
pogasili. 

Pri Jurkovih živine niso imeli zavarovane, zavarovana je bila 
hiša z gospodarskim poslopjem. 

LOJZE OJSTERŠEK 
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Šola je kruh. Živela lakota! 

Načelno se zgornja misel vzklika šele ob koncu leta. 
saj učitelji, ko ga slišijo, ponavadi niso ra\no najbolj 
navdušeni. Kaj pa vi'^ 

Se že veselite šole? Vaše oči prav gotovo že hrepenijo 
po pogledu na redovalnico. vaši možgani pa komaj 
čakajo, da bodo lahko spet reševali kakšne računske 
naloge. 

Da ne boste mislili, da imam kaj več sreče kot vi 
- mene ta nadloga čaka oktobra. 

Enkrat bo kljub vsemu vse končano. Xekoč bomo 
vedeli več. kot vemo danes. Kar pomeni, da ima tudi 
šola svoje dobre strani. 

Kakor koli že. želim vam. da bi šolsko leto. ki se je 
pričelo ta teden, preživeli v popolnem sožitju s šolo. 
ocenami in - predvsem - z učitelji. 

Pa ne špricajte preveč! Od tega res ne boste imeli 
nobene koristi. NINA 

Veseli avtobus se je ustavil 
IMinulo soboto so otroci laškega Vese-

lega a\'tobusa, ki je med počitnicami po-
potoval po Sloveniji, zaključili svojo pot 
na Šmohorju nad Laškim. Bilo je pestro, 
saj so se na pikniku zbrali otroci in star-
ši. zabavala pa sta jih Speedv in Gog>. 
znana člana ansambla Čudežna polja. 

»Vsi so bili zelo veseli, da smo o rgami -
zirali takšno obliko počitniškega var-
stva, saj življenjski s tandard pada in bo 
vse man j možnosti, da bi otroci kako 
drugače preživljali počitnice, « je dejala 
orgamizator ica Veselega avtobusa Pavla 
Lapomik. Snežana Ilijaš pa je bila ena 
od spremljevalk Veselega avtobusa: 
»Pripravili sm.o veliko družabnih iger za 

starše in za otroke in mislim, da nam ne 
bo dolgčas. Imamo tudi srečolov, organi-
zirano prehrano, tako da je za vse pre-
skrbljeno." 

Tudi Branko Defar. imenovan striček 
. pri katerem so letos otroci Veselega 
avtobusa tudi taborili, je bil nad akcijo 
zelo navdušen. Odnos med otroki in uči-
telji se mu je zdel zelo prisrčen. Ni bilo 
pret i rane strogosti, vse je bilo prijetno, 
lepo sproščeno. Čeprav bi rad opozoril 
predvsem na to, da se starši vse premalo 
ukvar ja jo z otroci in jim namesto časa 
dajejo kuplj ive dobrote. 

Piknika pa so se udeležile tudi mamice 
m babice. Marinka Kvas: »Vreme je lepo, 
občutki so krasni. Veseli avtobus je nekaj 

najlepšega za naše otroke. Hči se je ved, 
no domov vračala presrečna. To so pravf 
počitnice, kakeršnih si otrok lahko sarno 
želi.« Zofka Kolarec. babica: »Z otrol^j 
smo imeli lepe počitnice tudi starši. Do, 
mov so se vračali veseli, čeprav utioijeni 
in so se po počitku naslednji dan vedno 
radi vračali na Veseli avtobus.« 

»Zelo se zabavam, ker sta tu Speedv ij 
Gog\-. Najbol j všeč mi je bilo v Miuj 
Mundusu," so bile besede Maje Kvas, po, 
potnice, za katero bi lahko dejali, da ĵ  
bila na avtobusu skoraj vsak dan. 

Podobne so ocene večine udeležencev, 
tako kot tudi skupna želja otrok in star-
šev, da bi avtobus vozil tudi prihodnjt 
leto. 

Roševl dnevi *92 
ž e s p o m l a d i so se - t a k o 

kot vsako leto - m l a d i iz cel j -
ske regi je srečal i na s edmih 
R o š e \ i h dnev ih , t r a d i c i o n a l -
n e m s r e č a n j u m l a d i h l i t e ra -
tov Cel ja , ki ga o r g a n i z i r a t a 
0 § F r a n a Roša in IV. osnov-
na šola iz Cel ja . 

Dela m l a d i h l i t e ra tov . k i 
so na s r ečan ju sodeloval i . 

v a m b o m o »servirali« po m a -
lem - v vsak i š tevi lki eno pe -
sem ali p r ipoved vaš ih sošol-
cev, za ka t e r e l a h k o p r i č a k u -
jete. d a bodo nekoč pos ta l i 
sla\Tii pesn ik i in p isa te l j i . 

Danes p a pesem Tine Bla -
zinšek (lani sedmošolke) iz 
n j e n e pesn i ške zb i rke z n a -
s lovom I s k a n j a . . . r a s t . . . 
ž iv l jenje . 

Kako je nastal svet 
Sonce posijalo je izza obzorja, 
na svetu prižgala se je drobna luč. 
Svetloba zaplavala je od gor pa tja do morja, 
na ulicah bilo ljudi je polno gruč. 

Prišel je sladoledar. prišel je skledar. 
prišli so kupci, prišel je medar. 
Mesta so oživela. 
ljudje pa so zaplavali v modrino neba 
in začeli s svojim običajnim delom v množici vsega. 

Prišle so tajnice in branjevke. 
prišli gospodje in nove sanje 
dan za dnem. 

Tako je mesto živelo nekaj tisočletij, 
nato pa je propadlo od prevelikih imetij. 
Pa kaj je to za svet? 

Rodilo se je novo. 
čisto majčkeno mesto tam na obzorju, 
ki je raslo in raslo... 
In množica ljudi 
je spet zaplavala v modrino, 
danes sivino tega prostranega neba. 

TINA B L A Z I N Š E K , 
2. OŠ, Cel je 

Modri Janez se je izkazal 
Kolikor je že bilo o Modrem 

Janezu - kataloški prodaji šol-
skih učbenikov Drža\-ne za-
ložbe Slovenija, že grdega na-
pisano, tokrat so se izkazali. 
Zvezdani in Jožiju Jerman, 
bratu in sestri iz Marija Grad-
ca nad Preboldom so podarili 
dva paketa šolskih učbenikov 
v \Tednosti 23 tisoč tolarjev. 

Ko na j bi pred dvema tedno-
ma kur i r DZS, ki je raznašal 
pakete učbenikov po domo\-ih 
naročnikov, dva paketa oddal 
tudi pri družini Jermanovah 
v Marija Gradcu pri Preboldu, 
je ugotovil, da še n imajo pla-
čanega niti prvega obroka. 

Pri Jermanovih je pet otrok. 

dva od nj ih sta šoloobvezna. 
Ker mama ni vedela, kako bi 
jima kupila učbenike, je na-
meravala prodat i kravo. Kurir 
DZS oziroma l jubl janskega 
distribucijskega podjet ja Door 
to door, ki želi ostati neimeno-
van, je o tem obvestil nadreje-
ne in prejšnj i četrtek je na do-
mačijo Jermanovih pripeljal 
velik paket učbenikov in šol-
skih potrebščin v \Tednosti t i-
soč mark, ki so jih poleg Dr-
žavne založbe Slovenije daro-
vali še v l jubl janskem distr i-
bucijskem podje t ju Door to 
door in v žalski papirnici 
Maca. 

N . - M . S. 

RATING, d.o.o. 
CELJE, Sernčeva 10 
objavlja 
prosto delovno mesto 

računovodja 
Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjevati še 
naslednje: 
- najmanj srednješolska izobrazba ekonomske smeri 
- dolgoletnejše delovne izkušnje (najmanj 5 let na me-
stu računovodje) 
- osnovna znanja za delo na RC 
- organizacijske in strokovne sposobnosti za samostoj-
no delo 

Kandidati svoje prijave, skupaj z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev, pošljejo v roku 10 dni po objavi na naslov: 
Rating Celje Sernčeva 10, 63000 Celje. 
Kandidate bomo o odločitvi obvestili v 30 dneh po izbiri. 

LJUDSKA UNIVERZA 
CELJE 

Vas vabi k vpisu v naslednje oblike izobraževanja: 

1. TEČAJE TUJIH JEZIKOV: angleščina, nemščina, 
italijanščina, francoščina (za splošni in strokovni je-
zik) za odrasle in mladino 

2. TEČAJE KNJIGOVODSTVA - za podjetnike in obrtnike 
3. TEČAJ ZA UPRAVUALCE ENERGETSKIH NAPRAV 

(kurjač kotla, strojnik centralnega ogrevanja in strojnik 
kotla) 

4. TEČAJ ŠIVANJA IN STROJNEGA PLETENJA 
5. TEČAJ GRADBENE MEHANIZACIJE 
6. LESARSTVO - srednji program V. stopnja: LESARSKI 

TEHNIK: pogoj: končana 3. st. - poklicna 
7. Program za usposabljanje (USO) - NATAKARSKI IN 

KUHARSKI POMOČNIK 
Pogoj za vpis: nedokončana osnovna šola 

8. OSNOVNA ŠOLA ZA ODRASLE (5., 6.. 7. in 8. razred) 

Vpis in informacije na UUDSKI UNIVERZI CEUE, Cankarje-
va 1, tel. 25-620. Vsak dan od 7.-17. ure do 15. septembra 
1992 in do oblikovanja skupine. 

NAKUPNI 
CENTER 

UGODEN NAKUP TEDNA: 
kompot ananas 850 g 143,82 
paprika-vložena 2,5 kg 192,00 
kumarice-vložene 88,00 
riž Splendor 1 kg 111,00 
šolski nahrbtniki . 1.751,89 
persil3/1 599,99 
čistilo >>CIS« 420 ml 416,00 
čistilo »GRUNE« 1/1 178,93 

Po nakupu vas vabimo 
v prijetno urejen 
gostinsl<i lokal. 
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Znova festival na Ptuju 

Vsako leto prvi vikend 
v septembru se na Ptuju zbere 
mlad cvet slovenske domače 
glasbe. Letošnji 23. festival bo 
od petka do nedelje, 4. do 6. 
septembra. Prvi dan bo nasto-
pilo kar 28 ansamblov, naj-
boljši pa se bodo uvrstili v so-
botni del, ko bodo podelili zla-
te, srebrne in bronaste Orfeje. 
V nedeljo bodo nastopili osva-
jalci zlatega Orfeja na prejš-
njih festivalih z novimi viža-
mi, ki jih bodo ocenjevali žiri-
ja in poslušalci. 

O letošnjem festivalu je po-
vedal direktor Radia Ptuj 

Franc Lačen naslednje: »Takoj 
po lani končanem festivalu 
smo se začeli pripravljati na 
letošnjega. Imeli smo dve av-
diciji za tiste ansamble, ki se 
še niso predstavili na podob-
nih prireditvah. Direktnega 
televizijskega prenosa ne bo, 
bodo pa nekaj posneli in kas-
neje predvajali.« 

Prvi večer bo nastopilo 28 
ansamblov, med njimi bodo 
s Celjskega območja: Fantje 
izpod Rogle iz Zreč, Simon 
Legner z Vinske gore. Štajer-
ski vrelec iz Rogaške Slatine, 
Slovenski odmev iz Radeč, 

Dan in noč ter Podkrajski 
fantje iz Velenja in 7 raj iz 
Zreč. Najboljši se bodo uvrstili 
v finale, ki bo v soboto. 

V nedeljo se bo nastop začel 
ob 16. uri, poslušalci pa bodo 
slišali 20 novih viž, katere bo 
izvajalo devet ansamblov. 
S Celjskega so v konkurenci 
Jože Sumah in Vesna iz Šošta-
nja ter Franci Zeme iz Vojnika 
.Avtorji glasbe na nedeljskem 
srečanju bodo Igor Podpečan, 
Irena Vrčkovnik, Edvin Fliser, 
Peter Vodeb, Franc Zeme, Tu-
lio Možina, Damir Tkavc in 
Franci Lipičnik. 

TONE VRABL 

Umazano gledališče na Špici 
Ob štiridesetletnici organi-

ziranega veslanja v Celju so 
celjski kajakaši in ljubitelji te-
ga športa pod okriljem Dru-
štvo za šport na vodi Nivo Ce-
lje prejšnjo soboto na Špici or-
ganizirali prireditev, ki je tra-
jala od desete ure dopoldan pa 
vse do poznega popoldneva, ko 
je na Špici zaigrala priljublje-
na zagrebška skupina Prijavo 
kazalište. 

Koncert se je začel z enour-
no zamudo. Obiskovalcev je 
bilo blizu 3 tisoč, opremljenih 
z vsem kar sodi zraven od 
transparentov do petard in 
sveč. Obiskovalcem pa bodo 

v spominu gotovo ostali rdeči 
nageljni, ki so jih zmetali na 
oder med koncertom. Gleda-
lišniki ostajajo takšni kot jih 
poznamo, le malo bolj utrujeni 
so od številnih nastopov. Nad 
odrom, sceno in samo lokacijo 
koncerta je bila navdušena ta-
ko skupina kot obiskovalci. 

Slišali smo lahko nekaj hi-
trejših pesmi za bolj poplesavo 
publiko in nato nekaj lepih 
balad. Vrhunec je bila njihova 
najbolj znana pesem Moji ma-
mi, ki jo je Jasenko, vodja in 
ustanovitelj skupine, posvetil 
svoji prezgodaj umrli mami. 

Da je Špica idealen prostor 
za takšne koncerte, so bili 
enotni vsi obiskovalci, žal pa 
so se mnenja zelo delila zunaj 
nje. Organizatorji, ki so se na 
koncert intenzivno pripravlja-
li komaj deset dni, so imeli 
pred samim začetkom ogrom-
no težav kljub vsej potrebni 

zbrani dokumentaciji. Grozilo 
je, da bo koncert odpadel. 

Največ pripomb pred samim 
koncertom so imeli stanovalci 
bližnje Kettejeve ulice, ki zelo 
negodujejo nad bifejem na 
Špici in njenimi obiskovalci, 
ki s hrupom jeklenih konjič-
kov motijo njihov nočni mir. 

Koncert je minil kljub ra-
zličnim mnenjem brez vsakrš-
ne intervencije organov UNZ, 
krajani bodo lahko spet brez-
skrbno spali, Organizatorji pa 
naj le še naprej oživljajo mrtvo 
Celje, ki ima zares idealen 
prostor za takšne in podobne 
prireditve, saj je na Spici res 
bilo špica. 

MATEJA BREČKO 

Citre na 
Kopitniku 

Planinsko društvo 
Rimske Toplice bo pr i-
pravilo pri koči na Kopit-
niku v nedeljo, 6. septem-
bra, nedeljsko popoldne 
ob citrah. Prireditev se bo 
začela ob 13. 

uri, ob igranju na citre 
pa bo poskrbljeno tudi za 
pet je in domačo potico. 
Pride sam »kralj« citer 
Miha Dovžan. 

Večer po 
domače 

Med letošnjimi pr i redi-
tvami Pivo in cvetje je bil 
predviden tudi Večer po 
domače, ki sta ga pr i -
pravl jala ZKO Laško in 
Turistično društvo. Vse je 
bilo pripravljeno na lep 
večer, ko se je ulil dež in 
vse preprečil. Organiza-
tor se je odločilm, da bo 
skrbno pripravl jeno pr i -
reditev ponovil v soboto, 
5. septembra ob 19,30. ur i 
na Graščinskem dvorišču 
v Laškem. 

TV 

Brane Drvarič išče 
srečo 

Ni minilo niti celo leto, pa 
nas je pevec Brane Drvarič 
znova presenetil. Lani mu je 
vojna v Sloveniji preprečila 
promocijo druge kasete Ostani 
z mano, ki je na jesen postala 
zelo priljubljena in iskana na 
trgovskih policah. Pri Založbi 
kaset in plošč RTV Slovenija je 
že izšla njegova tretja kaseta 
z naslovom Adijo mare, ki bi jo 
lahko označili za domači pop. 
Po sodelovanju na festivalih in 
rockovsko obarvani prvi kase-
ti se je Brane Drvarič odločil 
za približevanje slovenskemu 
melosu. . . Lanskoletni projekt 
je v zabavno glasbo vnašal 
aranžmaje s trobentami, ki so 
se zvokovno spogledovali 
z Džojem Maračičem-Makijem 
na slovenski način, sedanji 
projekt pa k njegovemu dose-
danjemu zvoku dodaja tudi 
najbolj naš instrument - har-
moniko. Prav zaradi tega pa 
bo kaseta všeč okusom vseh 
generacij. 

»Na novi kaseti so štiri moje 
lastne kompozicije, zanje sem 
sam napisal tudi besedila, pet 
skladb pa je delo uveljavljene-
ga tandema Božidar Wolfand-

Wolf (glasba) in Helena Banič 
(besedila). Wolf je skrbel še za 
produkcijo in priredbe. Sne-
mali smo v studiu Cankarjev 
dom v Ljubljani. Trenutno 
največ nastopam po domačem 
Prekmurju, jeseni me čakajo 
še nastopi v Avstriji, Nemčiji 
in Švici,« pripoveduje Brane 
Drvarič in dodaja, da je hvale-
žen vsem sponzorjem, ki sta 
jih pridobila z menedžerko 
Marijo Medved, še posebej pa 
generalnemu sponzorju po-
djetju ROMA iz Ljubljane. Pi-
šete pa mu lahko na naslov: 
Brane Drvarič, Ivanci 4, 69000 
Murska Sobota. 

DRAGO PAPLER 

Domača glasba v Zibiki 
v Zibiki v šmarski občini so 

pripravili že 13. srečanje do-
mačih ansamblov. Letos je na-
stopilo dvanajst skupin, ki jih 
je ocenjeval glasbeni urednik 
Radia Ptuj Ivo Ciani. 

Prireditev kot celoto je 
Ugodno ocenil, vsem nastopa-
jočim pa je svetoval čim več 
Vaje in potrpežljivosti. Prijet-
no je presenetil mladi harmo-
fiikar Andrej Toplišek, ki je 
^astopil s svojim triom. Tanja 
Cretnik, zmagovalka v Dobju, 

tudi nastopila s svojim tri-
^ni. Oba je Ivo Ciani pohvalil 
'ft dejal, da ju v naslednjih le-
tih pričakuje na ptujskem fe-

stivalu. Kandidat za udeležbo 
na Ptuju je tudi ansambel Mi-
lana Škorjanca iz Laškega, ve-
liko pa obeta tudi skupina Sa-
morastniki. Kljub temu, da 
formalno niso več skupaj, je 
v Zibiki vseeno nastopil Roga-
ški instrumenatlni kvintet. 

Prireditev v Zibiki je plod 
skupnega dela Gasilskega 
društva , kulturnega društva 
in krajevne skupnosti. Sreča-
nje domačih ansamblov so 
združili s prevzemom gasilske 
cisterne in kmečko veselico, na 
kateri je igral ansambel Mira 
Klinca. 

TONE GABERŠEK 

Gospodom gre pa 
to hudo na Jetra 

Brez strahu! Nisem še po-
stal zakrknjeni ljubitelj gasil-
skih veselic, ki občasno obišče 
tudi kakšen marginalni ročk 
dogodek, potem pa godrnjači 
kar tako, malo za šalo, malo za 
hec. Vendar, ko se popotnik 
takole potika po podeželju in 
se iz gole radovednosti posveti 
družabnim srečanjem te ali 
one vrste, se v njem prebudi 
raziskovalec medčloveških od-
nosov, ki opazi značilne in na 
koncu tudi neznačilne podob-
nosti. Tako me je vrv usode 
v soboto odvlekla v Polzelo, 
torej tipičen nazadnjaški de-
mokrščanski kolhoz. Debelih 
deset let je trajalo, preden je 
nekaj redkih posameznikov 
uspelo za en večer vznemiriti 
prebivalstvo z rokovskim do-
godkom na igrišču osnovne šo-
le, kamor smo prispeli ravno 
ob začetku. Vaška mladež je 
od daleč in onstran žične ogra-
je radovedno opazovala tiste 
čudne dolgolasce, ki so se zbi-
rali blizu odra in se prav tako 
dolgočasili kot oni. V kraju, 
kjer je predsednik krajevne 
skupnosti hkrati tudi glavni 
krščan in največji demokrat 
v klanu družine, ki ima v ro-
kah ne samo prazen in neizko-
riščen Kulturni dom, v kate-
rem gospod enkrat na leto za 
bleščeč šopek in deviški poljub 
oddirigira pevski zbor do letne 
dotacije, je tudi policija dobila 
svoj skromni kotiček. Njen 
najljubši konjiček pa je zatira-
nje mladinskega kriminala, 
kar po Bavčarjevem šnelkurzu 
pomeni, da je indijska konop-
lja nacionalno nevarna terori-
stična rastlina, ki jo je treba 
v interesu mednarodno priz-
nane in suverene republike 
Slovenije neusmiljeno prega-
njati do izkorenitve, oz. držav-
ne meje. Nekaj zašpecanih va-
ških naivnežev se je jasno uje-
lo in občina bo zopet bogatejša 
za par perverzno dragih dži-
pov, ki so prepotrebni za hišne 
preiskave. 

Reklamni pano za pivo na 
odru je bil tja postavljen zgolj 
zato, ker niso imeli drugega, 
sem slišal in se praskal za uše-
si. Zvok so najprej izprobali 
Zez iz Mozirja in bil je pora-
zen, da me je odneslo na kavo 

v gnili kafič čez cesto in nisem 
videl, kako si je pevec nabil 
gajbo na glavo potem pa se je 
komaj rešil. Ob mraku so zače-
li žagati razni lokalni metalni 
zanesenjaki in od daleč je bilo 
vzdržno, saj Aleš, ki je prosto-
voljno pomagal pri ozvočeva-
nju ni mogel narediti čudeža. 
Neki sovražni idiot je prerezal 
glavni kabel in po polurnem 
miru pred televizorji so se 
v sosednjih blokih stanovalci 
zopet prebudili. Zapustili smo 
ta slabo organiziran, a vendar 
drzen desant, ki so ga ob pol 
dveh ukinili varuhi reda in mi-
ru v plavem, kot se za takšne 
diverzije v teh krajih spodobi. 

Takšnega uporniškega na-
boja pa žal ne pričakujem od 
razvpitega Novega roka, ki bo 
v soboto v ljubljanskih Kri-
žankah in na katerem bodo 
svoje žage in pile predstavili 
Kranjski Howitzer, Space ca-
kes (Umag), Gotsche (Kočev-
je), Hic et nune (Vrhnika), 
Butcher's bili (Kutina) in pulj-
ski Messerschmitt, kot gostje 
večera. Nocoj pred KUD Fran-
ce Prešeren Avstralci iz Berli-
na po imenu Once upon a time 
popravljajo barve Trfesta in 
skrbijo za hrupnost. 

Kaj so mi že rekli? Aha! Pr-
ijavo kazalište ali nekaj take-
ga. Bog vam pomagaj v vsej tej 
umazaniji. Moje sožalje vsem 
šoloobveznikom, njihovim tla-
čiteljem pa, naj se končno in 
pošteno odločijo za invalidsko 
upokojitev, če ne zmorejo pe-
dagoških humanih prijemov, 
saj imajo na prvem mestu 
opravka z mladino, ki težko 
prenaša krivice in zna to tudi 
na primerne in neprimerne na-
čine povedati in dokazati. Pa 
srečno! 

Lestvice Radia Ceije 
Tuje zabavne melodije: 

1. GOOD STUFF - THE B-52'S (3) 
2. TOG FUNKY - GEORGE MICHAEL (7) 
3. TEMPLE OF LOVE - SISTERS OF MERCY (7) 
4. THIS USED TO BE MY PLAVGRGUND - MADGNNA (3) 
5. LS.I.-THESHAMEN (1) 
6. DISSAPGINTED - ELECTRONIC (4) 
7. A SMALL VICTGRV - FAITH NG MGRE (2) 
8. DAMN I WISH I WAS YGUR LGVER - SOPHIE B.HAWKINS (2) 
9. TAKE A CHANCE GN ME - ERASURE (5) 

10. PLEASE DONT GG - DGUBLE YGU? (5) 

DomaČe zabavne melodije: 
1. PGLETNA TGPLA NGC - ČENA (2) 
2. GBUUBLJENA - AVTGMGBILI (7) 
3. GRAJSKA DAMA - AVIA (3) 
4. SVET SE VRTI NA ZAHGD - RDECI BARGN + U'REDU (4) 
5. LE SEBE ŠE IMAM - PANDA (1) 
6. KG SI NGR IN MLAD - AGRGPGP (7) 
7. GATE NA GLAVG - LACNI FRANZ (6) 
8. KDG TE JE NAMAZAL Z BARVICG - MERCEDES BAND (3) 
9. NA GGBEC - TGMAŽ DGMICELJ (6) 

10. ZAKAJ STAR SGNG SE ŠE VRTI - JANEZ BGNCINA (1) 

Narodnozabavne melodije: 
1. UUBCA Z VASI - MIRG KLINC (5) 
2. VESELI GGDEC - SIMGN LEGNAR (6) 
3. MOJI PLAVGLASKI - TGNI ISKRA (7) 
4. ANDRAŽ - DAN IN NOČ (4) 
5. UUBEZEN NA PRVI PGGLED - TRIG STANKA FAJSA (2) 
6. TRIJE ZALI FANTJE - TGNE KMETEC (7) 
7 NA PLESU - BRATJE IZ GPLGTNICE (3) 
8. AL' SEM. RES PREMAJHEN - MARKG GALIČ (1) 
9. DGLINA SE BUDI - SLOVENSKI KVINTET (5) 

10. NAŠE MALG KRALJESTVO - MARELA (3) 

Predlogi za lestvico tujih zabavnih melodij: 
SEXY MF - PRINCE 
JESUS HE KNGVVS ME - GENESIS 

Predlogi za lestvico domačih zabavnih melodij: 
LE TEBE SANJAM - CHATEAU 
V AMERIKI - CGNTINENT 

Predlogi za lestvico narodnozabavnih melodij: 
PGLKA PLES JE ZA SLOVENCE - LIPA 
VEM ZA DEŽELG - GORENJCI 

Nagrajenca: Sonja Zidar, Velenjska 10, Žalec 
Laura Potočnik, Stanetova 20, Celje 

Nagrajenca dvigneta plošče v prodajalni Mclodija 
Cankarjevi ulici v Celju. 

KUPON 
lestvica tujih zabavnih melodij. 

izvajalec 

lestvica domačih zabavnih melodij. 

izvajalec 

lestvica narodnozabavnih melodij. 

izvajalec 

ime in priimek: 

naslov; 
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Arhitekturne neumnosti 
Nekateri Britanci označuje-

jo neumnosti, ki tu in tam pre-
šinejo glavo kakšnega arhitek-
ta in - precej redkeje - precej 
redkeje - tudi dočakajo prak-
tično izvedbo, kot osvežujoč in 
humorja poln prispevek k sivi 
vsakdanjosti običajnih 
zgradb. Tega mnenja so vsaj 
člani tukajšnjega Društva ne-
umnosti. ki mu predseduje 

Headlev, društva, ki 
med Otočani vztrajno širi pre-
pričanje, da je Britanija deže-
la. v kateri se bohoti kar deset-
krat več arhitekturnih neum-
nosti kot v katerikoli drugi dr-
žavi po svetu. 

Ker arhitekturne neumnosti 
običajno nimajo prave vloge, 
jih ljudje vse prepogosto zane-
marjajo ali celo sovražijo, zato 
so Britanci pred štirimi leti 
ustanovili Društvo neumnosti, 
ki ščiti nekoliko svojstvene ar-
hitekturne bisere po vsej drža-
vi. Gw\'n Headlev je takole 
opisal, kaj je pravzaprav arhi-
tekturna neumnost: »Gre za 
veliko, bahavo, kar se le da 
vidno in neuporabno struktu-
ro, ki jo po možnosti spremlja 
še hudo dvomljiva lokalna le-
genda«. Arhitekturne neum-

nosti bi lahko uvrstili v vec 
skupin: mednje sodijo umetne 
jame, posute s školjkami, vrtni 

paviljoni v obliki giških teme-
ljev, umetne ruševine, nepo-
trebni stolpi in obeliski, hiše 
nepraktičnih oblik, bizarni 
mavzoleji in ponarejeni gra-
dovi. 

Med zgodnje britanske arhi-
tekturne neumnosti vsekakor 
sodi trikotna hiša v Rushtonu 
pri Northamptonu, ki jo je leta 
1593 zgladil neki goreč časti-
lec svete trojice. Toda zlata 
doba arhitekturnih neumnosti 
je napočila kasneje, v osem-
najstem stoletju, ko so velika 
posestva pogosto posejali z vr-
sto neuporabnih objektov, ki 
so vznemirjali tako oko kot 
duha. 

Umetnost grajenja arhitek-
turnih neumnosti v Britaniji 
na srečo še ni pokopana. Med 
novejše pridobitve sodi na pri-
mer velikanski oxfordski mor-
ski pes - šest metrov dolga ri-
ba iz steklenih vlaken, ki 
s sprednjim delom tiči v strehi 

neke hiše v Headngtonu. Tudi 
znani pop zvezndik Bob Ge-
dolf je nekoliko obseden z ar-
hitekturnimi neumnostmi in je 
na svojem posestvu v Kentu 

začel gladiti egipčansko pira-
mido in obelisk. 

Na Britanskem otočju se 
lahko pohvalijo s kar 1300 pri-
javljenimi arhitekturnimi ne-
umnostmi. V Društv-u neum-
nosti. ki ga je leta 1988 usta-
novil Andrevv Plumridge, po-
skušajo vplivati na lastnike 
nenavadnih biserov človeške 
domišljije in zagotoviti, da teh 
povsem neuporabnih poslopij 
ne bi zanemarili ali celo podrli 
- kajti ko začne primanjkovati 
denarja, pravijo v Društvu, je 
povsem razumljivo, da bo obu-
božani aristokrat najprej po-
skušal rešiti svoj dvorec in se 
bo šele potem morda spomnil 
z bršljanom prekrite arhitek-
turne neurmiosti, ki nemo ždi 
in razpada v kakšnem pozab-
ljenem kotičku njegovega po-
sestva. 

Društvo neumnosti šteje ne-
kaj več kot tisoč članov, kar je 
še vedno precej neznatna sku-

pina navdušencev, ki jih zani, 
ma predvsem »lažja plat arhi, 
tekture«. Člani društva dobijo 
štirikiat na leto tudi izvod 
vije Neumnosti, v katerih ob, 
javljajo fotogiafije in podrob« 
ne opise na novo prijavljenih 
arhitekturnih »zanimivosti.,^ 
se pritožujejo nad slabim var~ 
stvom nekaterih že znanih ne-
umnosti in svetujejo tistim 
redko posejanim zaskrbljenim 
lastnikom neumnosti, kako 
naj svoje bogastvo rešijo pred 
zobom časa. Društvo neumno-
sti je sredi julija celo optimi-
stično zaprosilo Oddelek za 
narodno dediščino za redno 
letno podporo v vrednosti sto 
tisoč funtov, s katero bi lahko 
vsako leto rešili vsaj nekaj ar-
hitekturnih »biserov«, toda tej 
drzni potezi navkljub se na ti-
hem vendarle zavedajo, da 
oblasti zanje verjetno ne bodo 
pokazale preveč globokega ra-
zumevanja. 

Oxfordski morski pes. 

Ananasova hiša na Škotskem. 

Piše Mojca Belak 

Piše: Jure Krašovec Foto: Drago Medved 

DUNAJSKE 
RAZGLEDNICE 

Ivana Cankarja zorenje 
Okoli dvesto imen je na sez-

namu za monografijo »Sloven-
ski Dima j«, katero kot avtor 
oesedila pripravlja publicist 
Drago Medved za celovško 
Mohorjevo in ki bodo neizo-
gibno morali biti omenjeni 
v tem pregledu o deležu Slo-
vencev v dunajski in slovenski 
kulturi, vse od poznega sred-
njega veka, renesanse in v no-
vo dobe do današnjih dni. Če-
prav je v drugi polovici 16. 
stoletja bila v bližnjem nem-
škem Gradcu ustanovljena 
univerza, se priliv slovenskih 
študentov tudi poslej na Du-
naju ni zmanjšal. 

Ena najbolj karizmatičnih 
osebnosti v novejši kulturni in 
politični zgodovini Slovencev 
na začetku stoletja je bil Ivan 
Cankar, ki je svoj stvariteljski 
in revolucionarni pečat vtisnil 
tudi Dunaju. Cankar ima po-
leg spominske plošče na hiši 
Lofflerjevih v Otakringu tudi 
ulico. Ta je sicer ena novejših 
in manjših v 22. okraju čez 
Donavo, pa vendarle - ima jo. 
Bilo bi kar zanimivo vedeti, 
kdaj jo je dobil, še bolj kdo je 
bil predlagatelj in pod kakšni-
mi okoliščinami je bil predlog 
uresničen? To vprašanje niti 
malo ni odveč, saj je v njegovi 
matični domovini obdobje 
spreminjanja imen in gotovo je 
med nasprotniki vsega, kar bi 
le dišalo po socialistih tudi 
kak novogorečnež, ki bi izbri-
sal po Sloveniji Cankarjeve 
pomnike. 

Cankar na Dunaju ni pisal 
samo svojih romanov, črtic in 
dram, temveč je bil politično 
aktiven socialist in je levičar-
ske ideje širil med delavce in 
razunmike v slovenskih deže-
lah ter se bodel z avstro-mark-
sisti za avtonomijo socialistič-
nega gibanja na Slovenskem. 
Zaradi tega ni vseeno, kdaj in 
kako je do imenovanja prišlo. 
Verjetno je, da je Cankar svojo 
ulico na Dunaju dobil po drugi 
vojni, ker je na območju, ki je 
bilo pozidano v novejšem času. 

Ivan Cankar, ki je prišel na 
Dunaj študirat, je sčasoma 
obesil študij na klin, nakar se 
je zbližal z literarnimi krogi 
modeme in živel od pisatelje-
vanja. Zlobna primerjava bi 
bila, da je iz Otakringa, v 16. 
dunajskem okraju, imel do 
Grinzinških vinotočev bliže 
kot do predavalnic v središču 
mesta. Vendar v Grinzingu ni 
knjižnic, zlasti ne take, ki bi 
umetniku pripomogla k tako 
širokim razgledom. Leta, ko je 
živel pri Lofflerjevih, so bila 
pisateljsko plodna, po razhodu 
s Štefko pa se je tako in tako 
preselil v Ljubljano. 

Otakring je bil gotovo med 
dunajskim okraji, ki so med 
prvimi dobili tramvaj. Pred-
stavljam si, da je Cankar ven-
darle pogosto meril cesto med 
Otakringom in središčem me-
sta kar peš. Od Lindauerjeve 
ulice, kjer je stanoval, do Vin-
cenceve ni ravno daleč. Tu pa 
je »Hiša Marije Pomočnice«, ki 

je dala pisatelju snov za takrat 
hudo spotakljivo branje. 

Otakring se drži 8. okraja, 
kjer je bivalo največ naših lju-
di, predvsem obrtnikov, ko-
stajnarjev, suhorobarjev in 
kjer je svojčas živel tudi Preše-
ren, a nedaleč proč, v 18. okra-
ju, tudi Josip Stritar. Tako so 
ti trije okraji nekam »zelo na-
ši« zato je čudno, da ravno tja-
kaj slovenske agencije niti po 
naključju ne pripeljejo svojih 
gostov, čeprav je vse skupaj 
v smeri toliko bolj obleganega 
Schonbninna, cesarske letne 
rezidence in živalskega vrta. 

S precej drugačno usodo je 
povezano dunajsko obdobje 
Lovra Kuharja - Prežihovega 
Voranca. Ta ni prišel v 8. okraj 
Josefstadt po svoji volji, niti ni 
imel na Dunaju namena iskati 
visoko učenost, čeprav je pred 
prvo vojno obiskoval na Du-
naju zadružniško šolo. Med 
obema vojnama je na Dunaj 
prihajal pollegakio, kot član 
KPJ in Kominteme. V tem 
svojstvu je bil na Dunaju tudi 
aretiran in sojen na deželnem 
sodišču. Tu je zasnoval Požga-
nico in napisal roman Dober-
dob. Še dobro, da so bile Kot-
Ije takrat že tostran meje z Av-
strijo, ker bi mu navrgli časa 
za še en roman, vedoč, da je bil 
dezerter s Soške fronte. Obe 
poslopji, sodišče in zapori »Li-
za« so na »Ringu«, zato jih slo-
venski turist lahko mimogrede 
in po naključju ugleda. 

Cankarjeve ulice v 22. okra-

ju čez staro Donavo ne bomo 
šli iskat, tudi Fabianijeve ne, 
ki je v 11. okraju, ne Vegove 
ulice v 19., ne Plečnikove v 22. 
in ne Miklošičeve v 21. okraju. 
Če boste naleteli na Gangelovo 
cesto v 13. okraju, jo prezrite, 
ker to ni ulica pisatelja Engel-
berta Gangla, ki je sicer bil 
poslanec na Dunaju, ampak je 

ulica po Josefu, ki z našim 
mladinskim piscem najbrž ni-
ma nobene zveze. Tudi glede 
Mariborske ceste je zadrega. 
Ker je onstran Donave, bo brž-
čas po nemškem Marburgu, ne 
našem. 

Tako smo se sprehodili po 
»slovenskem Dunaju«, v mest-
ne predele in po ulicah k po-
slopjem, kjer so sledi Sloven-
cev vidne. Takšne pa niso 
spoznavne za tisoči in tisoči 
preprostih ljudi; obrtnikov, ki 
so privandrali tjakaj, tistih ki 
so prišli služit kmh s peko ko-
stanja, kot uradniki, rešetarji, 
kdo bi vse naštel? 

Dunajski preiskovalni zapori blizu sodišča, kjer je bil zaradi 
političnih prestopkov obsojen Prežihov Voranc in v kateri je 
v eni od teh celic pisal svoja znamenita dela. 

Vinotoč »10-er Marie« Ivanu Cankarju, ki je živel tam blizu gotovo ni bil neznan. Čisto verjetno 
pa je, da je navdahnila Slavka Gruma za črtico »Pivnica pri deseti Mariji*<. Dramatik se je na 
Dunaju pri študiju medicine seznanil s psihoanalizo Sigmunda Freuda, ki je močno vplival nanj-
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Nagradna križanka 
Nagradni razpis 

1. nagrada 2.000 tolarjev 
2. nagrada 1.500 tolarjev 
in 3 nagrade po 1.000 to-

larjev 
Pri žrebanju bomo upošte-

vali le pravilne rešitve, ki bodo 
v naše uredništvo prispele do 
torka, 8. septembra, do 9. ure 
dopoldan. Na dopisnici ali 
v kuvert i pošljite le kupon, ob-
vezno pa pripišite NAGRAD-
NA KRIŽANKA. V naše ured-
ništvo je ta teden prispelo 370 
rešitev nagradne kr ižanke iz 
minule številke Novega ted-
nika. 

Rešitev križanke 
Vodoravno: ASTRONAVT, 

KOLORADAR, VRATOVINA, 
ATKA, IV, PIA, ČOLN L.R., 
HAVAJI, ANIENE, E.C., NI-
KA, KAVA, P.P., SAD, ALEN, 
TOSCA, O.T., LEC, LUETIK, 

PRISKOK, BAJTICA, SOBIN, 
SKRB, OKAN, JELEN, AAR, 
V.S., RAZPAD, AZI, GRAD 
BORL, SPOR, MAE, KORAL, 
S.S., I.K., NAKUP, ROGOVI-
LA, OPIS, AJD, KANT, RAA. 

Misel: Zaupanje v samega 
sebe je prva skrivnost uspeha. 

izid žrebanja 
1. nagrado 2.000 tolarjev 

prejme: ViU REGORŠEK, C. 
na Dobrovo 13, 63000 Celje. 

2. nagrado 1.500 tolarjev 
prejme: Nina MERLAK, Tom-
šičeva 42, 62310 Slovenska Bi-
strica. 

3 nagrade po 1.000 tolarjev 
prejmejo: Štefka TERGLAV, 
Založe 52/a, 63313 Polzela; 
Karla ŽELEZNIK, Pot na sta-
dion 6, 61433 Radeče in Elvira 
MILOSAVLJEVIČ, Trsteniška 
1, 63272 Rimska Toplice. 

Nagrajencem iskreno česti-
tamo! 

Nagrade boste prejeli po 
pošti! 

PIVOVARNA LAŠKO 

KUPON 
Priimek in ime: 

Naslov: 

NAJUGODNEJŠE 
POČITNICE 
VSEPTEMBUU 

SLOVENSKO PRIMORJE | 
K^^rajn Belvedere, Izola 7 dni /145 DEM (najcenejša ponudba v Sloveniji) ( 

Girandella, Rabac 7 dni /102 DEM ( 
Belvedere, Medulin 7 dni /129 DEM ( 
Histria, Pula7dni/149DEM { 
SPECIALNA PONUDBA - POREČ < 
H. Lotos, Materada 7 dni / 7.450 SIT (možnost plačila v dveh obrokih) ' 
en otrok v družini brezplačno, v ceno vključen še poldnevni izlet, pokušina poreških ' 
vin, ogled mesta; smučanje na vodi ' 
apartmaji Astra (4 osebe) 7 dni / 9.900 SIT (možnost plačila v dveh obrokih) ' 

ZA VSAK PLAČAN TEDENSKI ARANŽMAN PODARIMO POLETNO MAJICO I 
tel. 701-305, fax. 701-285 , 
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KMETIJSKI NASVET 

Ukrepi za odpravo 
posledic suše 

Zadnje deže\-je ni omililo 
posledic suše. Malokdo je pri-
čakoval tako dolgotrajno ob-
dobje brez dežja. Zato bi vas 
radi opozorili še na nekatere 
ukrepe za odpravo posledic 
suše. 

Pridelovalce krme najbol j 
zanima, kda j na j pričnejo s si-
l i ranjem koruze. Ponovno 
opozarjamo, da se lahko sedaj 
silira le konoza, ki ima posuše-
nih večino listov in ličje. Sili-
rat i je treba tudi koiTizo, ki 
ima liste suhe približno do po-
lovice in je že dosegla rano 
voščeno zrelost. S si l i ranjem 
koruze, ki še ni tako suha še 
torej počakaj te . Takšna koru-
za ima še malo hrani lnih 
snovi. 

Zelo pomembno je, da se si-
l i ranje opravi hitro in da se 
silos takoj zapre. Tistim, ki 
običajno k silaži doda ja jo ureo 
zaradi zvišanja vsebnosti be-
ljakovin priporočamo, da je le-
tos dodajo nekoliko man j (3 
kg/tono silaže). Priporočamo 
uporabo dozator ja za ureo. 
Uree ne smejo dodaja t i vlažni 
silaži. 

Če siliramo zelo suho koru-
zo, lahko uporabimo si l imi 
dodatek za zgornji sloj silaže. 
S pr ipravkom Mold-Zap tret i-
ramo le zgornji sloj silaže de-
beline približno 20 cm. Upora-
bimo 0,3 kg Mold-Zapa na 
kvadra tn i meter površine si-
losa. 

\1aženje silaže pr ide v po-
štev le izjemoma v pr imeru 
izredno suhe koruze, ko je t la-
čenje onemogočeno. V tem pri-
meru med polnjenjem silosa 
dodamo 50 do 100 litrov vode 
na tono silaže. Spodnje plasti 
navlažimo nekoliko manj , 
zgornje pa močneje. 

Na prostih njivskih povTŠi-
nah lahko sejemo k n n n e do-
sevke in žita, ki nam omogoča-

jo spomladanske pridelke 
krme. 

Mnogocvetno l jul jko sejemo 
do konca septembra. Količina 
semena je 50 kg na hektar . Rž 
za klajo sejemo med 10. in 25. 
septembrom. Posejemo 180 do 
200 kg/ha semena. Ječmen za 
klajo sejemo med 15. in 25. 
septembrom. Posejemo 180 do 
220 kg/ha semena. 

Rž in ječmen lahko sejemo 
tudi v mešanici z ozimno gra-
šico. Sejemo 50 do 70 kg rži ali 
ječmena in 90 kg ozimne graši-
ce na hektar . 

TravTiike dognojimo po dež-
ju s 150-200 kilogramov na 
hektar KAN-a, ali pa uporabi-
mo do 20 kubičnih metrov 
gnojevke, ki jo razredčimo 
z vodo v razmerju 1:1. 

V sadovnjakih lahko opravi-
mo letno rez le pr i s tarejših 
bujnih in man j rodnih dreve-
sih. Priporočamo, da letno rez 
in formiranje mladih dreves 
opravite v začetku septembra 
(ko se bodo vremenske razme-
re ustalile) ali pa po obiranju. 
Priporočamo zalivanje mladih 
nasadov ter plitvo rah l jan je 
kolobarja do 5 cm. Zat i ra j te 
rast plevela v pasovih pod dre-
vesi in pokosite oz. zmulčite 
t ravo v medvrstnem prostoru. 

Vinogradniki na j s plitvo 
obdelavo tal — okoli 5 cm, pre-
prečijo izhlapevanje vode iz 
tal. V vinogradih z negovano 
ledino je potrebno čim prej 
opravit i nizko košnjo, vendar 
ne preveč v živo. Zaželjeno je 
tudi, da pokosite plevele pod 
trsi. Pr ikrajše\ 'anja mladik ne 
priporočamo. Na močno prize-
detih trsih — posebej v mladih 
vinogradih - je potrebno od-
stranit i vsaj uvelo grozdje, da 
se trs razbremeni. 

DARKO SIMONČIČ, 
dipl. ing. kmet. 

ZELENI KOTIČEK 

Nove surovine iz 
nevarniii odpadkov 
Odpadna olja 

Za delovanje strojev in mo-
torjev so potrebna mazalna 
olja. Letna količina uporab-
ljenih mazalnih olj pri nas je 
več desettisoč ton. Več kot po-
lovico mazalnih olj uporabi jo 
pri prometnih sredstvih, osta-
lo pa v industr i j i in obrti . 

Pri delovanju motor ja se po-
lovična količina mazalnega 
olja izrabi (razkroji, razpade), 
ostala količina predstavl ja od-
padek, nevaren za okolje. 

Odpadno olje ne sme zapu-
stiti krogotoka proizvajalec 
- potrošnik - zbiralnica. Že 
zelo majhna količina odpad-
nega olja, razlitega v okolje, 
povzroči ogromno škodo. 

Odpadna olja skrbno zbira-
mo in jih oddamo na zbira-
liščih. 

Za obdelavo odpadnih olj 
sta dve možnosti: 

- sežiganje 
- čiščenje oz. raf inaci ja 
Oba postopka sta strokovno 

zahtevna. Čiščenje odpadnih 
olj je ekonomično le v pr ime-
rih velikih količin enakomerne 
sestave. Enostavnejše je še 
vedno sežiganje. Vendar zade-
va ni čisto preprosta. Pri zgo-
revanju lahko nastanejo s t ru-
peni produkt i npr. poliklorira-
ni bifenili, klor in težke ko-
\'ine. 

Za zgorevanje odpadnih 
mazalnih olj so pr imerne 
manjše sežigalnice, k je r je se-
žiganje izvedeno tako, da ne 
nas ta ja jo s t rupeni produkti . 
Sestavine dimnih plinov, ki 
gredo v okolje, s talno kontro-
lirajo. Ekonomičnost sežigal-
nic dosežejo pri izkoriščanju 
toplotne ali električne ener-
gije-

Baterije 
č e odmetavamo izrabljene 

baterije in akumulatorje med 

komunalne odpadke, se pri se-
žiganju v dimnih plinih poja-
vijo izparine živega srebra, 
kadmija, cinka in svinca. 
Kljub dragim fil trom za dimne 
pline je nemogoče popolnoma 
odstranit i težke kovine. 

Pri kompost i ranju se težke 
kovine iz starih baterij , pred-
vsem cink in kadmij , nabi ra jo 
v kompostu v takšnih količi-
nah, da je kompost neupora-
ben. Primeren je samo še za 
deponiranje. 

Pri deponiranju pa grozi ne-
varnost onesnaženja talnice 
ali tekočih voda s težkimi ko-
vinami. 

V Avstriji letno zberejo 15 
tisoč ton odpadnih akumula-
torjev, 90% te količine recikli-
rajo. Ponovno pridobivajo svi-
nec, žveplovo kislino in po-
novno predelajo plastična 
ohišja. 

Recikliranje bater i j je še 
v razvoju. 

Neonske luči 
Izrabljene neonske luči spa-

dajo med posebne odpadke. 
Glede na \Tsto izdelave vsebu-
jejo 15-50 mg živega srebra. 
Čeprav je količina živega sre-
bra relativno majhna , so neon-
ske luči, pomešane med komu-
nalne odpadke, nevarne 
okolju. 

V velikih mestih doseže šte-
vilo odpadnih neonskih luči 
miUjone kosov. Tako velike 
količine so pr imerne za reci-
kliranje. Posebej zbirajo ste-
klene in kovinske dele. Živo 
srebro in redke kovine pr ido-
bivajo za ponovTio uporabo. 

Piše I 
mag! SiLVA KOKLIČ 

iViODNi KLEPET 
\ Pripravlja 

VLASTA CAH-ŽEROVNIK 

Mesec je naokoli in v avgu-
stovski radijski oddaj i Modni 
klepet smo med kuponi s pra-
vilnimi odgovori na tedenska 
nagradna vprašanja izžrebali 
Sandro Kamenik iz Celja, 
Ljubljanska 33. Sandra bo 
v drugi polovici septembra 
prejela unikaten ročno pleten 
pulover ali jopico, za pravilen 
odgovor na radi jsko nagradno 
vprašanje pa si je ročno posli-
kan svilen šal prislužila Vale-
rija Fužir iz Šempetra 103g 
v Savinjski dolini. 

Počasi se že pribl ižujemo 
koledarski jeseni, zato bo 
v naslednjih številkah naša 

modna svetovalka Vlasta Cah 
Žerovnik pisala o jesensljj 
kmalu pa tudi o jesensko-ziin 
ski modi. 

In katere novosti prinaŠ 
moda za letošnji prehod iz po 
letja v zimo? Danes le neka 
besed o dolžinah. Na veselj, 
mnogih, pa tudi marsikatet 
v žalost, se bo dolžina letoš 
njih jesenskih kril podaljšali 
vse t ja do gležnjev. »Mini« s 
sicer ne bo čisto poslovi) 
a modni kreator j i za jesen po 
nu ja jo krilc, ki se končajo sre 
di stegen oziroma precej nai 
koleni, le za vzorec. 

Uredništvi 

Adijo, mini krilo! 
Vse, ki napovedim o slovesu 

mini kril za letošnjo jesensko 
modo niste verjele, bo ta vest 
gotovo šokirala. Moda je na-
mreč po dolgih letih oboževa-
nja mini krilu rekla adijo! 

Za takšno grobo in nenadno 
slovo je kriva - ka j pa drugega, 
kot nova l jubezen! Imenuje se 
daljše ali dolgo krilo, ki spo-
dobno pokriva ne le kolena, 
temveč tudi dobršen del nog. 
Včasih je celo tako dolgo, da so 
vidni le gležnji, pa morda še 
kakšen centimeter nog nad 
njimi. Dolgočasno? Hja, moški 
svet bi gotovo odgovoril pr i t r -
dilno, modni ustvarjalci pa tr-
dijo nasprotno. 

Novo krilo, čeprav dolgo, 

v e n d a ^ e poudar ja vso senzu 
alnost 'ženskega telesa, saj j( 
oprijeto v pasu, večkrat tud 
na bokih, pa še polno skriv 
nostnih, celo predrznih razj 
p o r k o v . . . 

O dolžinah letošnjih oblači 
bomo v naših klepetih še pisa 
li, preden pa ljubitelj ice min: 
mode planete v jok, na j va 
vendarle potolažimo. Tu i) 
t am se v kolekcijah sloviti! 
kreator jev še pojavi ka j krat 
kega, zato kar m i m o ponosit 
svoje naj l jubše k r i l ce . . . Če j 
usnjeno, toliko bolje - usnje j 
namreč hit mater ial letošnj 
sezone. Pa o njem k a j več v na 
šem zmenku čez teden dni. 

VLASTi 

turistična ager^cijo 
Celje, Žercerjeva 14 tel./fax 063/29-444 

PONUDBA »JESEN 92« 
UPOKOJENCI -

počitnice v RABCU, 7 polnih penzionov + avtobusni prevoz že od 
7.900,00 SIT dalje, odhodi vsak ponedeljek 

JESENSKI IZLETI: 
• BUDIMPEŠTA - 2 dni, avtobus, odhoda 19. 9., 10. 10. 1992 
• DVORCI LUDVIKA BAVARSKEGA - 2 dni, avtobus, odhodi 26. 
9., 3. 10., 17. 10. 
• RIM - 4 dni, avtobus, 24. 9., 22. 10. 1992 
• ZLATA PRAGA - 4 dni, avtobus, odhod 8. 10. 1992 
• PARIZ-5 dni, avtobus, odhoda 23. 9., 21. 10. 1992 
• NIZOZEMSKA - AMSTERDAM - 5 dni, avtobus, odhod 7. 10 
1992 
• IZRAEL - SVETA DEŽELA - 8 dni, letalo, odhod 22. 10. 1992 

Vse Informacije na sedežu agencije vsak delovnik od 9.-17. ure. 

Svet Vzgojnovarstvenega zavoda 
»Zarja« Celje, 
Zagajškova 8 

razpisuje delovni mesti 

- ravnatelja 
- vodje enote VVE Nova vas 

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati še 
naslednje pogoje: 
1. strokovna izobrazba v skladu z zakonom o vzgoji in 
varstvu predšolskih otrok, 2. 5 let delovnih izkušenj, od 
tega 2 leti pri vzgoji in varstvu predšolskih otrok, 3. 
organizacijske in strokovne sposobnosti. 

Kandidati predložijo program dela. 

Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta. 

Kandidati naj pošljejo prijavo z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 15 dneh po objavi razpisa na SVET VVZ 
»ZARJA« CELJE, Zagajškova 8, z oznako »za razpis«. 

O izidu razpisa bodo obveščeni v 15 dneh po končanem 
postopku. 

MISSICE 
BODO NA ZAKUUČNI 
PRIREDITVI 
NOSILE OBLAČILA 
BLAGOVNE 
ZNAMKE 

Nagradno vprašanje: 

KAKO IMENUJEMO DO GLEŽNJEV DOLGO KRILO? 



25 

tračna blazina na varnostnem pohodu 
t r a č n a b laz ina (ali v reča , ko t p r a v i -

jsem in t j a ) je t i s t i del av tomob i l a , ki 
^jemno poveču je v a r n o s t po tn ikov 
Iliroma voznika v av tomobi lu . N e k d a j 
|j v sa j dos le j je bi la z r a č n a b l az ina 
aiadi k o n s t r u k c i j s k i h in d rug ih r a -
logov (denar) t a k o r ekoč r eze rv i r ana 
2 a^^tomobile n a j d r a ž j e g a r az r eda , se-
|gj pa se seli t ud i v m a n j š e t e r s t em 
^nejše av tomobi le . T a k o bo n e m š k i 
5]VlW že od jeseni za dop lač i lo (nekako 

1500 m a r k ) p o n u j a l z r a č n o b laz ino t u -
di v se r i j ah 3 in 5 (samo za vozn ika , ne 
p a t u d i za sovoznika) , m e d t e m ko jo 
ser i j sko v g r a j u j e j o v vse i zvedenke se-
r i j 7 in 8 (in to za oba , vozn ika in 
sopo tn ika n a p r e d n j e m sedežu). Z le-
t o š n j i m n o v e m b r o m si b o d o z r a č n o 
b laz ino l ahko omisl i l i t u d i kupc i Re-
nau l tov ih vozil (doplači lo 1400 mark ) , 
v zače tku p r i h o d n j e g a le ta b o d o n a 
vol jo t u d i v Oplovih vec t rah , a s t r a h in 

ca l ib rah , z n j o b o d o začel i o p r e m l j a t i 
Fo rdove eseor te in or ione, t ud i Merce -
des Benz bo p r i h o d n j o p o m l a d p o n u j a l 
vse av tomob i l e z z r a č n o blaz ino. 
S k r a t k a , z r a č n a b laz ina dela n a 
ev ropskem a v t o m o b i l s k e m t rgu , ki se 
po te j s t r a n i neko l iko r a z l i k u j e od 
amer i škega , vel ike k o r a k e in bo čez 
n e k a j časa s a m a po sebi r a z u m l j i v a 
ko t v a r n o s t n i pas . O t em p a č ne m o r e 
bi t i n o b e n e g a dvoma . 

VTOKOTIČEK 

pri Avtoimpexu škode za tolarje In 
levize 
Ljubljanski Avtoimpex kot 

jolgoletni generalni uvoznik 
Icod na slovenski trg vsaj 
tem t renutku ne more trditi , 

la mu proda ja ne gi-e dobro od 
ok (doslej nekako 1000 vozil), 
fendar načrta , v katerega so 
opisali številko 5500 avtomo-
jilov, do konca leta seveda ne 
»odo dosegli. 

Razmere na slovenskem t r -
gu, za katerega je l jubl janski 
zastopnik pravzaprav pristo-
jen, se spreminja jo iz tedna 
v teden, vandar je težko verje-
ti, da bo proda ja avtomobilov 
do konca leta boljša, kot je. 
Sicer pa Ljubl jančani ponuja -
jo — tako za devize kot tudi za 
tolar je - vse tisto, kar nas ta ja 
v češki tovarni iz Mlade Bole-
slave. Edino škoda favorit 135 
LS je pošla v teh dneh, tako da 
novo pošiljko pr ičakujejo 
v kratkem. Če gre za tolarski 
nakup, devizno ceno preraču-
na jo v tolarsko po menjalni -
škem tečaju, zato je avtomobil 
morda neka j dražji - ker je tudi 
tečaj konvertibilnih valut iz 
dneva v dan vsaj malo druga-
čen. Sicer pa so tovarniške 
oziroma devizne cene z da ja -
tvami za škode naslednje: 

škoda favorit 135 L 7.200 
mark in 254.000 tolarjev 

škoda favorit 135 LS 7.700 
mark in 272.000 tolarjev 

škoda forman (karavan) 
8.700 mark in 307.000 tolarjev 

škoda pick up 7.500 mark in 
301.000 tolarjev 

tMW gre v Ameriko 

Munchenska avtomobilska 
ovama BMW se očitno zelo 
•esno ukvar ja z načrti , da bi 
igradila tovarno v ZDA, na -
ančneje v Južni Karolini. 
tamkajšnje oblasti že ponuja -
li precej ugodnih f inančnih 
podbud oziroma aranžmajev, 
Q na j bi neodločne Nemce 
fendarle prepričali , da Ameri-
čani omogočajo ustrezno oko-
je za izdelavo beemvejev. Če 
^ bo to res zgodilo — nekater i 

prepričani, da gre v tem pri-
meru le za pri t isk na nemške 
sindikate, saj na j bi bili ameri-

ški delavci cenejši in zato do-
nosnejši — se bo precej povečal 
tudi obseg proizvodnje v okvi-
ru tovarne BMW. Tako za pr i-
hodnje leto načr tu je jo izdela-
vo 617 tisoč vozil, za leto 1994 
pa 622 tisoč, medtem ko na j bi 
v letu 1996 z beemvejevih te-
kočih t rakov pripeljalo kar 
693 tisoč avtomobilov. Vseka-
kor je zanimiva pr imerjava 
z velikim tekmecem Mercedes 
Benzom, kjer na j bi leta 1996 
izdelali le 612 tisoč osebnih 
avtomobilov. Na sliki: BMW 
serije 3. 

MATJAŽ MARKETING 
POLZELA, tel.: 721-052 

ZNIŽANJE CEN 
avtomobilov 
SUBARU 
JUSTVJIO 
LEGACV 
LIMUZINA 1.8 
LEGACV 
RANGER 2.0 2 WD 

11.600 DEM 

19.700 DEM 

19.500 DEM 

Prodaja na leasing in staro za novo! 

DAIHATSU 
CHARADE TS 10.000 DEM 
CHARADECS 12.650 DEM 
APPLAUSE1.6 15.200 DEM 

To je le del ponudt>e. Posredu-
jemo tudi pri prodaji starih av-
tomobilov, pri katerih ceno do-
loči prodajalec sam. 
Inf. med 9. in 16. uro. 

(̂Hmezad 
Hmezad Inženiring 

Žalec 

ODDA V NAJEM 

Poslovne prostore 
v Žalcu enemu ali 
več interesentom. 
Skupna površina 

84 m .̂ 
Prostori so primerni 

za trgovino ali 
pisarne. 

Ostale informacije daje: 
Hmezad Inženiring Žalec 

Aškerčeva 4 
tel.: 714-231 

Trgovsko podjetje d.o.o. Celje 63000; Teharska 111; Tel./fax: 063/29-144 

- SUPER UGODNE CENE -
GOTOVINSKO PLAČILO 

- študentske pisalne mize od 6.900 SIT naprej 
- študentski pisalni stoli od 6.900 SIT naprej 
- vzmetnice Meblo »Termal« 190 x 90 9.900 SIT 
- masivni jedilni kot (izvozna kakovost) 14.900 SIT 
- trosed - ležišče (moderni vzorci) 39.900 SIT 
- kotna sedežna garnitura »Barbara« z 

ležiščem 59.900 SIT 

KUHINJE »SVEA« 
IN »MARLES« 
8 MESEČNI BREZOBRESTNI 
KREDIT S 30% POLOGOM 

BORZA CEN 
RABLJENIH AVTOMOBILOV 

Zadnji sejem rabljenih avtomobilov pred dvorano Golovec v Celju 
si bomo zapomnili po rekordni udeležbi, kar velja tako za avtomobile, 
katerih je bilo na prodaj kar 780, kot za obiskovalce, saj po mnenju 
organizatorjev sejma še nikoli ni bilo tako pestro in živahno. Prodalo 
se je zlasti veliko vozil starejših letnikov, ki so tudi cenejši, žal pa 
natančnega podatka o številu prodanih avtomobilov od prirediteljev 
nismo prejeli. Cene vozil v tabeli so v nemških markah in so le 
okvirne. 

Obvestilo organizatorjev! 
v času Mednarodnega obrtnega sejma odpadejo vsi sejmi rablje-

nih avtomobilov (sobota 12. in 19. 9. ter torek 15. 9. 92) 
PRIMOŽ ŠKERL 

A V T I l A l O T O l t 
TRGOVINA IN SERVIS d.d. CELJE 

v preurejenih prodajnih salonih je trenutno 
v Celju najširša izbira novih vozil raznih 
izvedb in sicer proizvajalcev: 

Hyundai 
Chrysler 
Renault 
Golf, Audi, Seat 
Subaru - vodilni v razredu 

4-kolesnega pogona 
Daihatsu 
Citroen 
Škoda 
Lada po izredno ugodni ceni 

Za vsa vozila je zagotovljen servis in rezervni deli. 
Možen nakup po sistemu »staro za novo«, ne glede na 
tip in starost rabljenega vozila. 

Del ponudbe rabljenih vozil v zalogi: 

Priporočamo se za obisk, kjer se boste o naši 
ponudbi lahko prepričali. 

telefon: 063 24-211 

razpisuje 
delovno mesto s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi 

Vodja finančno računovodskih del 

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, določenih 
z zakonom, izpolnjevati še naslednje: 
1. visoka ali višja izobrazba ekonomske ali druge 
ustrezne smeri 
2. 2 oziroma 4 leta delovnih izkušenj na enakih ali 
podobnih delih 
3. poznavanje računalništva 
4. vodstvene in organizacijske sposobnosti. 
Kandidat bo imenovan za 4 leta. 

Kandidati naj pošljejo pisne prijave z opisom opravljanja 
dosedanjih del ter z dokazili o izpolnjevanju razpisnih 
pogojev v 8. dneh od objave na naslov: KMETIJSKA 
ZADRUGA CELJE, Kocbekova 5, z oznako »ZA 
RAZPIS«. 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 8. dneh od odločitve. 
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OBČINA CELJE 
objavlja 

RAZPIS ZA ODDAJO OBJEKTOV OZ. 
PROSTOROV V NAJEM 

I. v najem za nedoločen čas se oddajo sledeči objek-
ti oz. posamezni prostori: 

1. OBJEKTI SEVERNO OD CELJSKE VOJAŠNICE 
a) MARIBORSKA 31 (prvi objekt severno od vojašnice) 
v približni netto površini: 
- pritličje 177.05 m^ 
- nadstropje 177.05 m^ 
- podstrešje 81./0m^ 

skupaj 435.80 m^ 

b) MARIBORSKA 35 (na vogalu med Mariborsko cesto 
in Stare Dečkove) v približno netto površini: 
- klet 79.00 m^ 
- pritličje 80.80 m^ 
- podstrešje 57.00 m^ 
skupaj 216.80 m^ 

C) ULICA VIII. ČRNOGORSKE BRIGADE 1 (bivša ad-
ministrativna šola - objekt z nedokončanima prizidko-
ma) v netto površini: 
- pritličje 247.85 m^ 
- I. nadstropje 158.25m^ 
- II. nadstropje 105.95m^ 
skupaj 512.05 m^ 

d) ULICA VIII. ČRNOGORSKE BRIGADE 3 (ob Stari 
Dečkovi) v netto površini: 
- klet 153.75 m^ 
- I. nadstropje 161.90m^ 
- II. nadstropje 161.90m^ 
- mansarda 58.10m^ 
skupaj 535.65 m^ 

e) ULICA VIII. ČRNOGORSKE BRIGADE 5 (bivši pi-
sarniški objekt) v približni netto površini: 
- klet 337.40 m^ 
- pritličje 324.75 m^ 
- I. nadstropje 321.35 m^ 
- I I . nadstropje 321.35 m^ 
- podstrešje 157.75 m^ 

skupaj 1.462.60 m^ 

2. OBJEKTI BIVŠIH VOJAŠKIH SKLADIŠČ V ŠMAR-
JETI 
a) STRAŽARNICA v netto površini 130.35m2 
b) SKLADIŠČE 3 v netto površini 40.45 m^ 
C) SKLADIŠČE 4 v netto površini 38.95 m^ 
d) SKLADIŠČE 5 v netto površini 207.20 m^ 
e) SKLADIŠČE 6 v netto površini 176.05 m^ 
f) SKLADIŠČE 7 v netto površini 40.80 m^ 
g) SKLADIŠČE 8 v netto površini 163.95 m^ 

skupaj 797.75 m^ 

3. OBJEKTI BIVŠIH VOJAŠKIH SKLADIŠČ V PE-
ČOVNIKU 
a) STRAŽARNICA v netto površini: 
- klet 26,30 m^ 
- pritličje 99,35 m^ 
- podstrešje 25.55 m^ 

151.20m2 
b) SKLADIŠČE 5 v netto površini 384,20 m^ 
C) SKLADIŠČE 6 v netto površini 384.50 m^ 
d) POMOŽEN GASILSKI OBJEKT 
v netto površini 6.17m^ 
skupaj 926.37 m^ 

Dejavnosti, ki se bodo odvijale v zgoraj navedenih ob-
jektih in prostorih morajo biti ekološko čiste in okolju 
prijazne. 
Bodoči najemniki poslovnih prostorov so dolžni urediti 
objekte oz. prostore v skladu z bodočo namembnostjo 
na svoje stroške, pod pogojem da si predhodno pridobi-
jo vsa ustrezna dovoljenja in soglasja pristojnih organov. 
Del stroškov ureditve bo phznan v znižani najemnini. 

II. Prednost pri dodelitvi prostorov bodo imeli kan-
didati: 
- katerih dejavnost se najbolj vključuje v okolje v kate-
rem se nahajajo posamezni objekti, 
- ki bodo ponudili višjo vsoto za mesečno najemnino, 
- ki bodo predstavili najprivlačnejšo vsebino ponudbe, 
- ki bodo nudili večja jamstva za uspešno opravljanje 
dejavnosti, 
- ki bodo zaposlili več delavcev, 
- ki bodo ponudili najkrajši rok za ureditev poslovnega 
prostora in začetek poslovanja. 

lil. Prijave na razpis, ki morajo vsebovati: 
- predstavitev udeleženca razpisa, 
- predstavitev dejavnosti, 
- zainteresiranost za kompleten objekt ali posamezen 
prostor glede na dejavnost, 
- rok, v katerem bodo kandidati uredili objekt ali prostor 
in pričeli s poslovno dejavnostjo, 
- izjavo, da bodo kandidati uredili objekt ali prostor na 
svoje stroške, 
- potrdilo o državljanstvu Republike Slovenije, 
je treba poslati v roku enega meseca od dneva objave 
tega razpisa Zavodu občine Celje za planiranje in iz-
gradnjo, Trg svobode 9, Celje. 
Za vse dodatne informacije in za eventuelen ogled 
objektov se je možno dogovoriti na tel. 063/28-822 int. 
351 ali na naslovu Zavod občine Celje za planiranje in 
izgradnjo. Trg svobode 9/III. nadstropje, soba 92. 
Rok za objavo razpisnih rezultatov je trideset dni od 
dneva izteka razpisnega roka. 

OBČINA CEUE 

Sveti vzgojnoizobraževalnih 
zavodov osnovnih šol, 
vzgojnovarstvenega zavoda in 
glasbene šole v občini Šmarje pri 
Jelšah 

razpisujejo delovna mesta ravnateljev naslednjih 
zavodov: 

1. Ravnatelja Osnovne šole Marije Broz 
Bistrica ob Sotli 

2. Ravnatelja Osnovne šole Kozje 
3. Ravnatelja Osnovne šole Lesično 
4. Ravnatelja Osnovne šole Podčetrtek 
5. Ravnatelja Osnovne šole Šmarje pri 

Jelšah 
7. Ravnatelja Vzgojnovarstvenega 

zavoda Rogaška Slatina 
8. Ravnatelja Glasbene šole Rogaška 

Slatina 

Kandidati za ravnatelje morajo izpolnjevati pogoje, dolo 
čene z Zakonom o osnovni šoli. Zakonom o vzgoji ir 
varstvu predšolskih otrok in Zakonom o glasbeni šoli tei 
imeti: 
- 5 let delovnih izkušenj v vzgojnoizobraževalnem delu 
- organizacijske in vodstvene sposobnosti za vodenje 

zavoda. 

Izbrani kandidati bodo imenovani za dobo 4 let. 

Kandidati naj pošljejo vloge z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev v 8 dneh po objavi razpisa na naslove svetov 
posameznih zavodov. O izbiri lx)do kandidati obveščen 
v roku 30 dni po končanem zbiranju prijav. 

SKLADIŠČNO TRANSPORTNI 
CENTER d.o.o. CELJE 
Kidričeva 36, Celje 

Na podlagi sklepa direktorja družbe 
objavljamo 
prosto delovno mesto 

carinski referent špedicije 

Za zasedbo navedenega delovnega mesta zahtevamo 
v. ali VI. stopnjo strokovne izobrazbe ekonomske, ko-
mercialne, prometne ali druge ustrezne smeri, 1 leto 
delovnih izkušenj na področju špedicije in najmanj pa-
sivno znanje enega tujega jezika. 

Rok za prijavo na oglas je 8 dni. 

AERO, d.o.o., CELJE 
Kocenova 4 
RAZPISUJE 

JAVNO DRAŽBO 
za prodajo 

dvosobnega stanovanja 
velikosti 60,13 m^ v pritličju stanovanjskega objekta 
v ulici Milčinskega 10 Celje, zgrajenem leta 1982, ki bo 
predvidoma vseljivo koncem meseca septembra 1992. 
Izklicna cena stanovanja je 1,862.010,00 SIT. 
Na javni dražbi lahko sodelujejo fizične oset)e, državljani 
Republike Slovenije in pravne oset)e, ki na dražbi pred-
ložijo dokazilo o plačani varščini v višini 10% izklicne 
cene, na žiro račun št. 50700-720/1-12157 Aero Celje 
SSP stanovanjski del, ali na blagajni na sedežu proda-
jalca. Pooblaščenci pravnih oseb morajo na javni dražbi 
predložiti pisno pooblastilo, fizične osebe pa potrdilo 
o državljanstvu Republike Slovenije. 
Pogodbo o nakupu mora kupec skleniti v 8 dneh po 
končani dražbi, sicer varščina zapade. Neuspelim draži-
teljem bomo varščino vrnili po dražbi ali v treh dneh po 
javni dražbi. 
Varščina kupca se upošteva pri kupnini, razliko kupnine 
pa mora kupec plačati v 30 dneh od dneva dražbe. 
Prometni davek, takse, prepis lastništva in vse druge 
stroške v zvezi odkupa stanovanja plača kupec. 
Javna dražba bo 18. 9. 1992 ob 8. uri na sedežu 
prodajalca, Kocenova 4, Celje, soba št. 31. 
Interesenti se lahko pred javno dražt)0 seznanijo s po-
drobnejšimi pogoji na sedežu prodajalca, oziroma po 
telefonu 063-24-011 int. 94. Možen je ogled stanovanja. 
Stanovanje prodamo po načelu videno - kupljeno, poz-
nejših reklamacij prodajalec ne bo upošteval. 
Prednost pri nakupu bo imel udeleženec, ki bo ponudil 
najvišjo ceno. 

Sveti Vzgojnoizobraževalnih zavodov I. 
osnovne šole Rogaška Slatina, II. osnovne 
šole Rogaška Slatina in lil. osnovne šole 
Rogaška Slatina 
razpisujejo delovna mesta 

RAVNATELJEV 
Kandidati za ravnatelje morajo izpopolnjevati pogoje, 
določene z Zakonom o osnovni šoli, kandidat za ravna-
telja III. osnovne šole pa mora imeti še izobrazbo speci-
alnega pedagoga. 

Izpolnjevati morajo še naslednje pogoje 
- 5 let delovnih izkušenj v vzgojnoizobraževalnem delu, 
- organizacijske in vodstvene sposobnosti za vodenje 
zavoda. 

Izbrani kandidati bodo imenovani za dobo 4 let. 

Kandidati morajo poleg prijave in dokazil o izpolnjevanju 
pogojev predstaviti tudi svoj pogled na razvoj šole. 

Kandidati morajo poleg prijave in dokazil o izpolnjevanju 
pogojev predstaviti tudi svoj pogled na razvoj šole. 

Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju 
pogojev in program v 8 dneh po objavi razpisa na 
naslove svetov posameznih zavodov. 

O izbiri bodo kandidati obveščeni v roku 30 dni po 
končanem zbiranju prijav. 

DELAVSKI SVET 

AUREE CELJE 

razpisuje delovno mesto 

direktorja podjetja 

(ni reelekcija) 

Poleg zakonskih mora kandidat za direktorja izpolnjevati 
še naslednje pogoje: 

- da ima višješolsko izobrazbo organizacijske, eko-
nomske ali tehnične smeri 
- da ima 5 let delovnih izkušenj na vodilnih delih 
- da ima sposobnost za delo z ljudmi, za organiziranje, 
vodenje in usklajevanje delovnega procesa 
- da predloži razvojne usmeritve podjetja. 

Kandidat bo izbran oz. imenovan za štiriletni mandat. 

Kandidati naj svoje pisne prijave s kratkim življenjepi-
som in dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo v 8 dneh 
po objavi na naslov: AUREA Celje, p.o., Kersnikova 17, 
63000 Celje, z oznako »za razpisno komisijo«. 

O izbiri in imenovanju bomo kandidate obvestili v 15 
dneh po sprejemu sklepa o imenovanju na delavskem 
svetu podjetja. 

OBČINA CELJE 
Občinski sekretariat za družbene 
dejavnosti 
razpisuje prosto delovno mesto 

Pomočnika sekretarja za finance, 
plan in analize 

Pogoji: , 
- visoka izobrazba ekonomske smeri, 
- 8 let delovnih izkušenj, 
- strokovni izpit iz upravnega postopka. 

Kandidat mora izpolnjevati še posebne pogoje iz 4. 
člena Zakona o delavcih v državnih organih (Uradni I. 
RS št. 15/90, 5/91, 18/91, 22/91 in 2/91-1). 

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas s pol-
nim delovnim časom. Prijave z dokazili naj kandidati 
pošljejo v 8 dneh po razpisu na naslov: Upravni organi 
občine Celje, Trg svobode 9. 

ZDRAVSTVENI CENTER CELJE 
Svet JZ ZCC je na 7. redni seji z dne 28. 2. 1992 
sprejel sklep, da se oceni in odproda 

lesena montažna baraka Marles 
(bivši laboratorij) v zdravstvenem konpleksu v Celju. 
Ocenjena vrednost lesene montažne barake v izmeri 
395,30 m^ znaša 1.000.000,00 SIT. Na javni dražbi lah-
ko sodelujejo fizične in pravne osebe, ki pred začetkom 
javne dražbe plačajo varščino v višini 10% od ocenjene 
vrednosti objekta. 
Vsi zainteresirani lahko izvršijo ogled objekta vsak dan 
od 6.30-14.30 ure. 
Vse informacije dobite v Investicijsko razvojnem sektor-
ju, Gregorčičeva 7 na tel: 063-26-948, Budiša Mate dipl. 
gr. ing. 
Javni natečaj za odprodajo lesene barake bo 10. 9. 
1992 ob 8.00 uri na objektu - v kompleksu bolnišnice. 
Varščina mora biti plačana na blagajni JZ ZC Celje, 
Gregorčičeva 3, s prepisom za »JAVNO DRAŽBO«. 
Plačano varščino bomo kupcu šteli v kupnino, drugim 
udeležencem, pa vrnili po končani dražbi. 
Odprodaja lesene barake je po sistemu videl - kupil. 
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Skrb za 
ozimnico 

Letos bo zaradi velike suše 
skrb za ozimnico na jbrž še 
rečja kot sicer. Tudi na celjski 
tržnici se tega zavedajo, zato 
je živil za ozimnico "v teh dneh 
precej. Gospodinje, ki še niso 
lašle časa za vlaganje, še ved-
no segajo po kumaricah za 
irlaganje, ki so sicer nekoliko 
dražje in s tanejo od 70 do 80 
tolarjev za kilogram, papr ika 
stane od 80 do 120 tolarjev, 
breskve pa od 100 do 150 to-
larjev. Precej je tudi krompir ja 
za ozimnico, le ta pa s tane od 
19 do 40 tolarjev za kilogram. 
Celjska tržnica kg/SLT 

ROJSTVA 
Celje 

V celjski porodnišnici se je 
»ninuli teden rodilo 28 deklic 
in 35 dečkov. 

d la 
Celje 

Poročila sta se Zlatko HLIŠ 
in Jasmina ŽOHAR oba iz 
Celja. 
^ttarje pri Jelšah 

Poročili so se: Jožef KLA-
DUŠEK iz Kozja in Marta 
JOLEJ iz Virštanja, Vid BO-
2ICkO iz Poljčan in Marta RI-

iz Dola pri Šmarju , Kon-
••ad BERCKO iz Ratanske vasi 

Jožefa GOBEC iz Stojnega 

sela, Janko MACEK in Du-
bravka KANCELJAK iz Koz-
jega ter Jožef KAJBA iz Vren-
ske gorce in Lil jana KLADU-
ŠEK iz Kozjega. 
Velenje 

Poročili so se: Izet AVDIJA 
iz Šoštanja in Ajša BALJI iz 
Ferizaj, Milan PISTOTNIK iz 
Ljubi je in Mir jana MARGE-
TIČ iz Velikega vrha, Mari jan 
GOLOB iz Flor jana in Nataša 
NAHTIGAL iz Topolšice, Bo-
ris RAZGORŠEK in Mateja 
OŠTIR oba iz Vinske gore. 
Marko VASLE iz Gomilskega 
in Andreja KUMER iz Flor ja-
na, Marko NOVINŠEK in Ma-
rija OMLADIČ oba iz Šmar t -
nega ob Paki ter Rudan STA-
NIČ iz Seoc in Elena Petrovna 
KORJAGINA iz Sankt Peter-
burga. 
Žalec 

Poročila sta se Bošt jan 
KOLŠEK iz Polzele in Zdenka 
JUG iz Brega pri Polzeli. 

SMRTI 
Celje 

Umrli so: Richard Fri tz RE-
ITZIG, 65 let iz Tonnisnega, 
Jelka DROBEŽ, 53 let iz La-
škega, Jože PUŠNJAK, 89 let 
iz Lopate, Marija TOMAŽIČ, 
83 let iz iz Celja, Stanislav 
BORŠNEK, 63 let iz Stranic, 
Frančiška ČEČKO, 84 let iz 
Celja, Jože DOBERŠEK, 61 let 
iz Šent jur ja , Vincenc KO-
ŠMERLJ, 54 let iz Sevnice, 
Franc VODENIK, 79 let iz Tr-
novelj, Barbika ULAGA, 37 
let iz Kanjuc, Marija BORŠ-
NAK, 79 let iz Prihove, Štefan 
AJDIČ, 18 let iz Celja, Maks 
FRANC. 82 let iz Celja, Zofi ja 
JOŠT, 73 let iz Celja, Zvonko 
BLAZINŠEK iz Vojnika, Mar-
jan MOLAN, 42 let iz Lopate, 
Marino BOTUŠIČ, 68 let iz 
Celja, Anton LATIN, 78 let iz 
Hras t ja pri Bistrici, Pavla 
DEŽNIKAR, 79 let iz Kapl je 
vasi, Anton NARAKS, 83 let iz 
Gotovelj, Ivan KRIVEC, 54 let 
iz Velenja, Marija KRESNIK, 

85 let iz Celja, Jože HORVAT, 
46 let iz Obrežja, Janez MAJO-
RANC, 63 let iz Prožinske va-
si, Veronika KRAJNC, 73 let 
Zbelovske gore, Franc MA-
CUH, 72 let iz Podgorja in Jo-
že WIRTH, 58 let iz Podgaja. 
Šmarje pri Jelšah 

Umrli so: Mari ja MRAMOR, 
77 let iz Buč, Mari ja MRAZ, 87 
let iz Imenske gorce. Rok RO-
DEŽ, 83 let iz ??, Alojzij RI-
BIČ, 82 let iz Cerovca pod Bo-
čem, Marija VRABIČ, 86 let iz 
Sv. Jur i ja Mari ja PAHOLE, 
79 let iz Šen t ju r j a pri Celju, 
Anton VOLOVŠEK, 70 let iz 
Lemberga pri Šmar ju , Ivan 
REGORŠEK, 59 Let iz Korpul 

in Božidar GRAFENAUER, 64 
let iz Grobelnega. 
Velenje 

Vladimir ŠUMEJ iz Sevnice, 
Alojz ZLODEJ iz Velenja, Ma-
rija BERLOČNIK iz Šoštanja, 
Martin PRIMOŽIČ iz Šošta-
nja, Franc BREZNIK iz Krni-
ce, Franc JEŽOVNIK iz Mi-
gojnic, Andrej JEZERNIK iz 
Založ, Franc STOPAR iz Pe-
rovca in Angela VREČAR iz 
Kompol. 
Žalec 

Umrli so: Ana JOVAN, 80 
let iz Vranskega, Marje ta ZU-
PAN, 82 let iz Trnave in Fran-
čiška KROPIVŠEK, 69 let iz 
Prapreč. 

BORZA DELA 
Informacijo o prostih delovnih mestih objavljenih na Republiškem zavodu za zaposlovanje območni enoti Celje, 
dne 31. 8. 1992. 
Pojasnila o pogojih za sklenitev delovnega razmerja dobijo kandidati ph organizacijah ali delodajalcih. 

Delovne organizacije 
Glasbena šola R. Savin Žalec 

Sred. šola za gost. in turizem Celje 

Sklad, transportni center Celje 
Zavod za delovno usposabljanje 
M. Pinter Dobrna 

Glasbena šola R. Savin Žalec 
Center interesnih dejavnosti Ul. 29 
nov. št. 14 Celje 
VVZ Anice Černejeve Celje 
Zorko Vojko Dečkova 54, Celje 

AVTO BRANCE, d.o.o. Laško 
VECTRA d.o.o. Kaplja vas 10, Pre-
bold 
BIFE FERLIČ STANKO Braslovče 
9 
GOST. Zottl, Ivenca 18, Vojnik 
»KOBRA« d.o.o., Ločica 41, Polze-
la 

Poklic 
akademski glasbenik 
akademski glasbenik 
akademski glasbenik 
akademski glasbenik 
prof. slov. jezika 
prof. nem. in angl. jezika 
ekonomist ali inženir prometa 
fizioterapevt 

delovni terapevt 
učitelj otrok z motnjami 
glasbenik 
računalniški tehnik 

varuhinja 
stavbni klepar ali priučen stavb, kle-
par 
natakar ali kuhar 
natakar ali pom. natakar 

natakar ali priuč. nat. 

natakar 
natakar ali pom. natakar 

Delovno mesto 
učitelj flavte 
učitelj klavirja 
učitelj klarineta 
učitelj nauka o glasbi 
učitelj slov. jezika 
učitelj nem. in angl. jezika 
carinski referent špedicije 
fizioterapevt 

delovni terapevt 
učitelj otrok z motnjami 
učitelj harmonike 
učit. računal, pripravnik 

varuhinja 
stavbni klepar 

natakar, kuhar 
strežba jedi in pijač 

strežba gostov 

natakar 
natakar 

POGREBNA SLUŽBA 
STRAHOVNIK d.o.o., ŽALEC 
Vrečarjeva 3, telefon (063) 712-261 

Z dolgoletno tradicijo vam ob boleči izgubi 
bližnjega nudimo po konl(urenčnih cenah: 

- veliko izbiro krst in opreme 
- prevoz z avtofurgonom (vključno na upepelitev) 
- dekoracijo sobe, postavitev odra na domu 
- izkop grobnih jam in ureditev grobov 
- postavitev žarnih hiš 
- ureditev kompletne dokumentacije 
- nudimo tudi vence in cvetje 

Na zalogi bel pesek za grobove po 50 kg! 

NA USLUGO SMO VAM OB VSAKEM ČASU. 
Hvala za zaupanje! 
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najboljša medijska usluga 
na MOS'92 

TRAČ-nice 

Napad na TO 

Organizatorji celjskih sej-
mov so pobožno upali, da 
bodo po umiku jugovojske 
tudi oni za širitev sejemske 
dejavnosti dobili del vojaš-
nice ob Mariborski. Pa so se 
očitno ušteli! Te dni so za-
man prosili nove »gospodar-
je« teritorialce, naj jim samo 
za čas obrtnega sejma »poso-
dijo« kasarniško športno 
igrišče, da bi na njem uredili 
parkirni prostor. »Malo mor-
gen,« je bojda rekel sam šef 
zahodnoštajerske TO Viki 
Krajnc. Morda pa se gospod 
podpolkovnik boji reprize 
znane basni o lisici in ježu? 
Upajmo le, da nepopisne 
parkirne gneče, ki bo v času 
sejma okoli Golovca, ne bo 
ocenil kot poskus blokade 
vojašnice... 

Eso ima asiait! 

Celjski komun alci niso 
uresničili grožnje, da pri ob-
navljanju Zidanškove ulice 

ne bodo asfaltirali pločnika 
pred gostiščem Vegas. (S 
takšnim »bojkotom« so gro-
zili zato, ker jim lastnik lo-
kala menda ni hotel plačati 
utrjevanja temeljev.) Zdaj je 
tudi pred Vegasom gladek 
asfalt... Ni nam še uspelo 
izvrtati ali je lastnik vendar-
le poravnal račun ali pa so se 
vrli komunalci ustrašili 
kakšnega vplivnega botra... 

Zaiiiiučeif dopustov 

Ko smo natančno deset dni 
pred iztekom roka za vloži-
tev uradnih kandidatur za 
novega celjskega premiera 
(in še kakšno funkcijo 
v skupščinskih vrstah) po-
skušali izvedeti kaj novega, 
smo se novinarji lahko obri-
sali pod nosom. Pa ne zato, 
ker nam na občini ne bi ho-
teli izdati skrivnostnih imen, 
preprosto zato, ker kaže, da 
po poletnem zatišju v Celju 
še vedno ni nič novega... Le 
glas iz baze, ki je sicer tudi 
usidrana v občinski hiši, 
nam je namignil: »Počasi se 
zaključujejo dopusti...« 

Ob dejstvu, da na Skalni 
kleti že nekaj kol niso zame-
njali trenerja, se v Celju mar-
sikaj šušlja... 

Mariborski nogometni tre-
ner Marin Bloudek je že nekaj 
časa z eno nogo na Skalni kle-
ti, toda po uspehu v pokalu 
UEFA seveda nima pravega 
razloga za odhod iz Ljudskega 
vrta, kjer sploh nima pogodbe. 

Celjanom tako ni preostalo nič 
drugega, kot da se ozirajo za 
drugimi strokovnjaki in v ne-
deljo si je poraz z Muro ogle-
dal tudi najbolj uspešen tan-
dem zadnjega desetletja Bojan 
Prašnikar - Stane Emeršič. 
Kdo ve, kaj sta se pogovarjala 
z »bossom« Klaričem na novi-
narski tribuni, ki je bila za no-
vinarje — zaprta... 

Slovenski minister za plan Davorin Kračun z zanimanjem 
posluša razlago celjskega premiera Mirka Krajnca o... -
morda celo občinskih predlogih za sanacijo zamirajočega 
gospodarstva ali vključevanju celjske regije v razvoj države 
Slovenije(!?/ 

Uganke, zakaj se finančnik Mitja Gaspari pri tem prijem-
lje za nos, nam v uredništvu TRAČ-nic še ni uspelo razvo-
zlati. Oklevamo namreč med dvema odgovoroma - ali 
v dokumentih, ki mu jih kažejo Celjani, po njegovem nekaj 
smrdi ali pa preverja, če se mu bo ob morebitnem odgovoru 
podaljšal nos... 

NAJ MUZIKANTI POVEDO 

Ostal brez kolesa -
a s harmoniko v roki 

»starešina, ki ni bil dovolj zgo-
voren, je običajno kar muzikanta 
naprej porinil, da je reševal kak-
šen problem okrog neveste. Pa 
smo potrkali na nevestina vrata in 
iza vrat se je zaslišal nevestin sta-
rešina z nerodnimi vprašanji: >Ste 
kaj poučeni o krščanskem nauku? 
No, kje je Adam pustil motiko, ko 
je šel iz raja?< Malce sem študiral. 
A odgovor sem vedno našel. >Na 
ročaju<, sem se odrezal. >No, koli-
ko sem pa jaz vreden,< vprašuje 
naprej. >Kristusa so prodali za 30 
srebrnikov, vi pa ste takoj za Kri-
stusom, torej ste vredni 29 srebr-
nikov.< 

>Za kaj pa bi imeli dotično ose-
bo?< (nevesto) >Za Milico,> sem slu-
čajno vedel, da nevesto tako kliče-
jo. In tako naprej«. . . , začenja po-
govor Andrej Špes iz Malih Dol 
pri Vojniku. 

Sprva niti ni nameraval postati 
muzikant, pa ga je prijatelj tako 
dolgo »žical« za kolo, da sta uda-
rila v roke in naredila zamenjavo. 

»Vedel sem, da je harmonika 
vredna veliko več in jo tudi name-
raval prodati ter si kupiti boljše in 
novo kolo. Ko pa sem nekajkrat 
poskusil, se me je harmonika pri-
jela in čez nekaj mesecev sem že 
igral na godovanju. Zaslužek mi 
je dal novega poleta in potem je ni 
bilo zabave v Malih Dolah, da ne 
bi sodeloval tudi sam. Na precej 
veliki kmetiji pri 82. letih še ved-
no pomagam gospodariti, kar mi 
vzame precej časa. Tudi za har-
moniko še primem, vseskozi imam 
tisto, ki sem jo kupil 26. leta, na-
rejena pa je bila leta 1914. Vendar 
pa se trenutno kar v hišo zaprem, 
da me sosedje ne slišijo, ker mi ne 
gre najbolje. Pred kratkim sem 
namreč z jabke padel in me roka 
boli.« EDI MASNEC 

Ena iz Andrejevega roifava 
Gospa, srednjih let in vitke postave, se je na svojei 

obhodu ustavila tudi pri mesarju in zahtevala nekaj dk 
govedine za juhco. Mesar je bolj kot na vago gledi 
v gospo in mimogrede izračunal: »500 tolarčkoS 
prosim.« 

»Bi me hoteli še malce po joških pobožati,« zahtev 
gospa. 

»Zakaj pa še to?« 
»Veste, če me hoče kdo nateg..., me mora prej male 

razrajcati.« 

ZLATARSTVO KRAGL 
CELJE 

Aškerčeva 3 

Velika izbira nakita, 
unikatni izdelki, 
poročni prstani. 

Prodaja na obroke. 

zavarovalnica triglav 
NIČ NI TAKO VARNO 

DA NE BI POTREBOVALO ZAVAROVANJA 

STRAN(KA) ŠALJIVCEV 
V začetku oktobra odpelje v Slovensko 

primorje nov avtobus stran(ke) šaljivcev 
NT&RC, kjer bo zopet nadvse veselo. Pred-
nost bodo imeli tokrat naši novi sodelavci, 
katerih imena objavljamo v Petici. 

Na naš naslov pr iha ja veliko šal, ki se 
nanaša jo (le ka j bi brez njih) na sex, na 
dohtar je , župnike, po l i ca je . . . Priznati mo-
ramo, da smo kar malce strogi pri objavi, saj 
se bojimo zamere. Vendar pa nas je neki 
bralec opozoril, da so to pač vsakdanje stva-
ri in da ni malo dohtar jev, ki ne bi o sebi 
vicev pripovedovali, pa župnikov, ki radi 
tudi kakšno o sebi rečejo, pa policajev, ki 
o policajih govorijo. Pa smo se odločili, da 
tokra t presekamo bariere selekcije in neka j 
rečemo o policajih. Šale so poslali Franc 
Cestnik iz Celja in Štefka Krof iz Loke pri 

Žusmu, ki je za vsak slučaj pripisala, da ji je 
vice oz. vprašanja povedala stara mama. 

Poiicaj na cesti 
Policaj ustavi voznika avtomobila. Nje-

gov namen je preveriti, če le-ta uporablja 
varnostni pas. Ko se približa avtomobilu, 
šofer pritisne na hupo, policaj pa ves pre-
strašen, odskoči. »Kaj se me bojiš, saj sem 
privezan,« pravi voznik. 

Kako policaji iščejo gobe? Ko najdejo eno 
gobo, jo pretepajo tako dolgo, da pove kje 
jih je še več. 

Kako policaji telefonirajo? Eden drži prst 
v številčnici, drugi pa suče govorilnico. 

Kako odpirajo konzer\'e? Zaderejo se: 
»Policija, odprite!« 

Zakaj imajo obmorski policaji desno 
hlačnico vedno mokro? Ko hočejo ugasniti 
cigareto, le-to vržejo v morje, potem pa jo še 
pohodijo. 

Zakaj ima policaj vedno dva kamna s sa-
bo, ko gre spat? Zato, da z enim ugasne luč, 
z drugim pa preveri če je okno zaprto. 

Mesnica in 
predelava^ 
mesa 

•el (062) 792 261 PRAGERSKO 
K tem času še posebno priporočamo: 

meso za PIKNIK - 299 SIT 

NOVA SERIJA RAČUNALNIKOV ACER - dostopna tudi vam 
V prodaji je nova serija računalnikov Acer, ki zaradi tehnoloških novostih, ki jih vsebuje, 
zbuja povsod obilo zanimanja in pozornosti. Priporočamo vam : 

AcerPower 386SX ChipUp - razširljiv na 486DX 
AcerPower 486SX ChipUp - razširljiv na 486/66 

Ter poslastica 
AcerMate 386SX , trenutni hit prodaje .'.'/ 

Generalni distributer za Slovenijo: 
TREND Računalniški inženiring, d.o.o. 
Efenkova 61, Velenje Tel. 063- 851610, Fax. 063- 856794 


